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سخنگوی کمیسیون عمران مجلس دهم خبر داد؛

اعلام وصول پرونده تفحص
 از شهرداری تهران

رئیس کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی

استیضاح فانی به صلاح نیست 

واکنش ها به برگزاری کنسرت در قم

چه کسانی از نهی آن مرد خوشحال و ناراحت شدند؟

اشک ها و لبخندهای حذف احمدی نژاد

عضو شورای عالی حوزه بر لزوم تلاش برای حفظ انسجام و وحدت کشور تاکید کرد و گفت: روحانیت و مبلغ دین باید فوق 
جناحی باشد و از بیان مسائل جناحی در منابر خودداری شود.

آیت الله سیدمحمد غروی، با اشاره به فرا رسیدن ایام تبلیغ مبلغان حوزه های علمیه، اظهار داشت: از فرصت تبلیغ برای 
ترویج دین و آشنایی عموم مردم با مسائل شرعی و دینی استفاده شود. وی بر لزوم بیان مسائل اخلاقی در منابر تاکید کرد 
و افزود: مبلغان به بیان اهداف قیام امام حسین )ع( با بهره گیری از سخنان و خطبه های سیدالشهدا )ع( از مدینه تا کربلا 
اهتمام داشته باشند.  عضو شورای عالی حوزه تصریح کرد: سخنان امام حسین )ع( ترسیم کننده مسیر اسلام و تبیین کننده 

تکلیف دینی افراد است...

عباس سلیمی نمین:

روحانی تنش
 آفرین نیست

آیت الله غروی تاکید کرد

پرهیز از بیان مسائل 
جناحی در منابر

 سخنگوی کمیسیون عمران مجلس دهم با اشاره به اعلام 
وصول پرونده تحقیق و تفحص از شهرداری تهران ازسوی 
این کمیسیون، از احتمال دعوت از قالیباف برای پاسخگویی 

به سوال های نمایندگان خبر داد. صدیف بدری ، با اشاره به 
آخرین وضعیت تحقیق وتفحص از شهرداری تهران، اعلام 

کرد: تحقیق و تفحص از شهرداری تهران ..
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روزنامه صبح ایران
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، گناه مسؤولان مقصر عربستانی برای ممانعت 
از حضور حجّاج ایرانی را در مناسک حج امسال، بسیار بزرگ ذکر کرد و گفت: 
مسؤولان عربستان باید در وهله اول، جوابگوی مردم مسلمان ایران و مهم تر از 
آن باید پاسخگوی خداوند باشند که خود را متولی حج می دانند ولی سد راه 

حجاج بیت  الله الحرام می شوند.
آیت الله هاشمی رفسنجانی روز گذشته در ابتدای جلسه مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، پس از پایان تعطیلی یک ماهه، با 
تبریک اعیاد خجسته گذشته، عید قربان و عید غدیرخم به 

اعضای مجمع و مردم ایران و مسلمانان جهان، گفت: هر دو عید بزرگ اسلامی در داخل 
با نشاط و عظمت مناسبی برگزار شد، ولی باعث تأسف فراوان بود که امسال در چنین 
اعیاد بزرگ و با شکوهی، مردم مسلمان ایران از انجام مراسم حج محروم بودند که این 
موضوع حقیقتاً خسارت بزرگی هم برای مردم ما و هم مسؤولان عربستان بود. آیت الله 
هاشمی رفسنجانی، گناه مسؤولان مقصر عربستانی برای ممانعت از حضور حجّاج ایرانی 
را در مناسک حج امسال، بسیار بزرگ ذکر کرد و گفت: در حالی که در قرآن بارها، سد راه 
زوّار مسجد الحرام، مساوی با کفر بیان شده است مسؤولان عربستان باید در وهله اول، 

جوابگوی مردم مسلمان ایران و مهم تر از آن باید پاسخگوی خداوند باشند ...

آیت الله هاشمی:

مسئولان عربستان باید جوابگوی مردم ایران باشند

2

2

8

8

»ظریف« نامزد جایزه صلح نوبل
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رئیس ستاد اربعین:

لغو روادید برای 
اربعین نداریم

رئیس ستاد اربعین، اعلام کرد: لغو روادید برای سفر اربعین 
یقیناً اتفاق نمی افتد، بنابراین زائران باید ویزا داشته باشند.

حسین ذوالفقاری در جلسه ستاد اربعین، تأکید کرد: مردم 
و زائران از هم اکنون در سامانه اعلام شده توسط سازمان حج 
و زیارت ثبت نام کرده و ویزای خود را دریافت کنند. وی در 
ادامه با اشاره به اقدامات انجام شده برای سازماندهی امور 
زائران، افزود: ما امکانات خوبی را فراهم کرده ایم اما اگر لازم 
باشد در استان های مرزی هم برای تهیه امکانات لازم برای 
زائران، جلسات برگزار خواهیم کرد. ذوالفقاری درباره امکان 
بازگشایی مرز سومار گفت: بازگشایی این مرز نیازمند تأمین 
زیرساخت های لازم و همچنین تأمین امنیت کامل از سوی 
دولت عراق است. ما در روزهای آتی جلسه ویژه ای را برگزار 
خواهیم کرد تا مشخص کنیم این مرز باز خواهد شد یا خیر 
ولی فعلًا به استانداری کرمانشاه اعلام کرده ایم که امکانات 
زیرساختی خود را آماده کنند تا اگر سایر شرایط فراهم شود، 
این مرز نیز باز شود. به گفته رئیس ستاد اربعین، کمیته بحران 
هم برای مدیریت یک وضعیت غیرعادی تشکیل خواهد 
شد و مسئولیت آن هم به عهده سازمان هلال احمر است. 
ذوالفقاری همچنین با بیان اینکه بیمه زائران اجباری است 
و همه زائران باید با بیمه وارد عراق شوند، خاطرنشان کرد: 
امور اداری مربوط به بیمه زائران نهایی شده و قرارداد آن هم 
با یکی از بیمه ها به امضاء رسیده است. وی به زائران مجدداً  
توصیه کرد که همه دنبال دریافت ویزا باشند و دریافت ویزا 
را به روزهای آخر موکول نکنند. ذوالفقاری تاکید  کرد: قرار 
شده است برای اتباع خارجی هم ویزا صادر شود، بنابراین 
همه زائران باید دنبال دریافت ویزای خود باشند. البته قرار 
شده است پس از ایام عاشورا دفاتر عراق در ایران برای صدور 
ویزا فعال تر شود. رئیس ستاد اربعین در پایان با بیان اینکه 
هرچه مردم بیشتر در قالب کاروان ها به عراق اعزام شوند 
مشکلات هم کمتر خواهد شد، گفت: تأکید ما این است که در 
همه استان ها کمیته اعزام تشکیل شود تا مردم ترغیب شوند 

به صورت کاروانی به عتبات اعزام شوند.

2

7



 

اخبار یکشنبه - یازدهم مهرماه 1395 - سال نوزدهم - شماره 24113

صندوق مطالبه ملی
نفت،  شدن  پیدا  با  ایران،  اخیر  صدساله  تحولات   
شاهنشاهی و توسعه نفتی و دست آخر انقلاب نفتی در 
زمان پهلوی شکل گرفت و پس از چرخش های اجتماعی 
اخیر، حتی اینک نیز از دست نفت و چالشهای جهانی و 
منطقه ای آن راحت نشده ایم. باید گفت به خاطر تلألو 

مداوم ارزش پول حاصل از نفت و مسائل دیگر ناشی از آن، ایران یکی از کشورهای جهان 
در آرزوی توسعه ای است که همه چیز آن، حتی مطالبه های فرهنگی و اجتماعی آن 
هضم این ماده سیاه شده است؛ اما اینک به مدد جهان ارتباطی جدید، یک راه گریز 

پیدا شده است.
اسارت پولی، از دردسرهای جوامع معاصر بوده و در سالهای گذشته، در کشورهای 
همجوار، بحثهای خاص خود را نیز به همراه داشت. در این دیدگاه، برخی از منتقدین 
جامعه مدرن مدعی بودند که کل روابط فرهنگی و اجتماعی مردم به تنظیم خود بر 
اساس شیء تولیدی جامعه تقلیل می یابد. در نتیجه، فهم جامعه و خرد آن در گیر و دار 
این می شود که چگونه با پدیده های تولیدی خود را تنظیم کنند. حال اگر این پدیده 
تولیدی در کشوری مانند ایران، درآمد نفتی باشد، همه چیز از جمله مطالبات حقوقی و 

مدنی هم به اسارت آن در می آیند.
از این نظر، حتی حقوق زنان نیز رتق و فتق کردن مطالبات مادی آنان بوده و دست 
آخر باید هدیه و بهایی برای گذران عمر و تمکین شان تدارک دید تا آن ها راضی به 
زندگی با مردی شوند که قبیله یا جامعه شهری برای شوهری ان ها تدارک دیده است. 
حتی مطالبات عمومی مردم نیز تبدیل به یارانه یا ارزانی حاصل از سرمایه گذاری نفتی 
شده و کل حضور اجتماعی و سیاسی شان، به خواست و اراده ای از وابستگی به نفت 
تبدیل می شود. می توان تجسم کرد برای گرفتن چنین حقوقی هم بایستی مبلغی 
برای ستاندن حقوق به نظام حقوقی، علی الخصوص حق العمل حقوق دانان داد تا مال 
یا آبروی در رفته توسط استدلالات او دوباره و آن هم پس از گذشت زمان به دست آید.

وقتی کور رنگی نفتی و مادی در جامعه ایجاد شد، حقوق و سیاست نیز نفتی می 
شود. فلذا شاید مردم نتوانند شادی، هنر، آرامش، آزادی، احترام، اخلاق و زیبایی را در 
مطالبات عمومی خود داشته باشند و زبان نیازهای آن ها تنها در صورتی قابل فهم خواهد 
بود که بتواند به نفت ترجمه شود. در نتیجه، انسان مجبور است حقوقی چون دزدیده 
شدن سرمایه فکری را با طرح دعوی دوباره بخرد تا آن زمانی که طرف دعوی، مجبور 
شود آزادی خود را از او بخرد. یا این که رسانه های سیاسی، برای انتشار دیدگاه های 

مردم، موظف به انتشار آگهی ها و چانه زنی های سیاسی گروه ها شوند.
یا این که مردم سالها تلاش کنند و زحمت بکشند و عمر و سلامتی خود را در راه 
توسعه کشور بگذارند، آن گاه گروه هایی با مطالبات این سویه و آن سویه سرنوشت و 
کیفیت زندگی مردم را به بیراهه ها بکشانند. در نهایت این مردم مجبورند سلامتی خود 
را که نثار منازعات سیاسی کرده و با افت کیفی حضورشان بروند در صف های بیمارستان 
و دوباره سلامتی، آن هم به قیمت گزاف بخرند. در نهایت مردم یاد گرفته اند که علی 
رغم هزینه های سنگین حقوقی، سلامتی، آموزشی و ... عموم مطالبات و خواست خود 
از زندگی را در ازای وجیزه ای چون یارانه، حذف تورم یا اشتغال های ناپایدار به صورت 

خلاصه ای کوتاه و ارزان قیمت در کف سیاستمداران قرار دهند.
اگر یک زمانی تصورمان این بود که برخی فلاسفه غربی مدعی هستند جوامع به 
صورت مادی سیر می کنند، شاید نمی توانستیم به این عاقبت بیندیشیم که با ورود 
تولید و پول، شاید ما خود از دریچه کشف نفت و تصاحب آن به چنین روزی گرفتار 
نشویم. اینک نفت مهم ترین وسیله برای سیاست، حقوق و حتی فرهنگ است. حتی 
ایدئولوگ های امروزی ما نیز برای ایده پروری به نوشتن طرح ها و تقاضاهای مالی 
می پردازند و چقدر هم بودجه ریزی فرهنگی در این سالها مد شده است. در نتیجه، 
مطالبات مردم تبدیل به ماده و »چیز« می شود که با یارانه، مسکن مهر، حذف تورم 
و اشتغال های ارزان قیمت قابل معامله است. از سوی دیگر، نهادهای دیگر خدماتی 
مدام برای شکل گرفتن خود نیازمند پرورش این مطالبات در مردم می باشند، چرا که 
هر چه مردم از این وجیزه ها مطالبه کنند، وضع نهادهای حقوقی، پرشکی و آموزشی 

پرمنفعت تر می شود.
گفته اند انوشیروان، زنجیری در میدان شهر آویزان کرده بود تا هر که نیازمند کمک 
بود، آن زنجیر را تکان دهد و نیازش مرتفع شود. لیک هر کس که نیاز وی مطالبه ای جز 
پول هم باشد، می تواند به این زنجیر دست یازد. حال که نهادهای رسانه ای و حقوقی 
خریدنی و معامله گر شده اند، ]پیشنهاد می شود[ از طریق نظام ارتباطی جدیدی که 
محصول خلاقیت های انسان معاصر است، برای هر ایرانی »صندوقی« تهیه شود تا 
مطالبه خود را در آن به صورت کلیک گزینه یا نوشتن متن بنویسد. در این صورت در 
هر لحظه ای هر فرد ایرانی با دسترسی کد ملی خود، می تواند مطالبه خود را در آن جا 
بنویسد تا در صورت لزوم جمع بندی »مطالبه مردمی« به صورت رسمی منتشر شود تا 
هر گروه سیاسی خاصی با فروختن آگهی و خرید ارزان قیمت مطالبات مردم عادی این 

ادعا را برای تأمین بودجه های اساسی خود، تبیین نکند.

رویه های ماندگار پرز
نخست وزیر  دوره  دو  و  جمهور  رئیس  پرز،  شیمون 
سالگی   ۹۳ سن  در  گذشته  هفته  حالی  در  اسرائیل، 
درگذشت که نام وی با دو حادثه بزرگ در تاریخ فلسطین 

و خاورمیانه پیوند خورده است.
»صلح اسلو« و »موشک باران اردوگاه قانا در جنوب 

لبنان« که طی آن صدها فلسطینی که در این اردوگاه سازمان ملل متحد حضور داشتند 
کشته شدند. باراک اوباما، رئیس جمهور آمریکا و همتایان فرانسوی و آلمانی وی، 
همچنین پرنس چارلز، ولیعهد انگلیس و محمود عباس، رئیس تشکیلات خودگردان 
فلسطینی از جمله سران خارجی بودند که پرز را به دلیل تلاش های خستگی ناپذیرش 
برای برقراری صلح در خاورمیانه )!!!( شایسته تمجید می دانستند و روز جمعه برای 
شرکت در مراسم تدفین وی، به سرزمین های اشغالی سفر کردند. حال به نظر می رسد 
با بسته شدن پرونده حیات پرز، می توان نگاهی دقیق تر به عملکرد وی و رویه های 
ماندگاری که در سیاست و رویکرد رژیم صهیونیستی ایجادنمود، بیندازیم. در درجه 
نخست نام شیمون پرز با صلح اسلو گره خورده است؛ نخستین موافقتنامه رودروی 
حکومت اسرائیل و سازمان آزادیبخش فلسطین )ساف( که در سال ۱۹۹۳ به امضای 
دو طرف رسید و بر اساس آن، ساف دولت اسرائیل را به رسمیت شناخت و کاربرد 
خشونت را محکوم کرد. اسرائیل نیز در این پیمان، ساف را به عنوان نماینده قانونی 
مردم فلسطینی به رسمیت شناخت و یاسر عرفات اجازه یافت تا به فلسطین بازگردد. 
قرار بر این بود که پیمان اسلو فقط برای یک دوره پنج ساله اعتبار داشته باشد و سپس 
جای خود را به یک توافق دائمی بدهد. مسائلی چون وضعیت بیت المقدس، آوارگان 
فلسطینی، شهرک های اسرائیلی، مسائل امنیتی و تعیین مرزها بایستی در توافق دائمی 

حل وفصل می شدند.
با وجود این ژستهای صلح طلبانه، ماهیت تجاوز کار و استیلا طلب اسرائیل مانع حل 
و فصل دائمی اختلافات گردید و مثل همیشه طرف فلسطینی به کار شکنی متهم شد. 
در واقع صلح اسلو صلحی بود مابین دو قدرت بی اندازه نابرابر که محتوای آن فقط قدرت 
را به نمایش می گذاشت تا عدالت را. الگویی که در سایر مذاکرات ترتیب داده شده از 
سال ۱۹۹۳ تا به حال، بین دو طرف نیز تکرار گردیده و همواره قدرت اسرائیل بر حق 
طرف فلسطینی غلبه کرده است و  حل و فصل همة مسائل کلیدی، به علت پافشاری 
اسرائیل، به آینده موکول شده است. بر اساس این الگو که پایه های آن در دوران پرز 
بنا نهاده شد، در همه نشستهای صلح، اسرائیل البته با پشتوانه حمایتهای بین المللی، 
دربارة آنچه باید انجام بگیرد، تصمیم گیرنده اصلی بوده و از موضع قدرت برتر با طرف 

فلسطینی برخورد کرده است. 
نتیجه این الگوی مناسبات بین دو طرف، بی نتیجه ماندن مذاکرات و حل نشدن 
مشکل آوارگان، شهرک سازی و باز گرداندن سرزمینهای اشغالی به فلسطین بوده است؛ 
بنابراین، در حالی که مردم فلسطین، خواهان حل این مسایل هستند؛ منافع و الگوی 
مد نظر  اسرائیل شرکت در مذاکرات صلح و حتی پیشقدم شدن در آنها )همانگونه که 
در سخنرانی امسال بنیامین نتانیاهو در سازمان ملل هم عنوان شد( برای گرفتن ژست 
صلح طلبانه و در نهایت نیمه کاره رها کردن آنها برای حفظ وضع موجود و متهم کردن 
طرف فلسطینی به عدم تمایل به صلح است. بدین ترتیب هر چند امضای پیمان صلح 
اسلو موجب شد تا جایزه صلح نوبل ۱۹۹۴ به طور مشترک به یاسر عرفات، اسحاق 
رابین و شیمون پرز تعلق بگیرد؛ اما در واقع این پیمان نخستین مهره از دومینوی »صلح 
استیلا طلب« اسرائیل بود که به مجموعه ای از تلاشهای این رژیم غاصب برای کسب 
مشروعیت و مظلوم نمایی و ممانعت از حل مسائل اساسی با فلسطین شکل داد. موشک 
باران اردوگاه قانا در جنوب لبنان در سال ۱۹۹۶ که در زمان نخست وزیری شیمون 
پرز روی داد، از دیگر اقدامات وی بود که رویه ای دردناک را در این سرزمینهای اشغالی 
ایجاد نمود؛ توسل به هر ابزار و روش غیر انسانی برای رسیدن به اهداف، آنهم بدون ترس 
از محاکمه. کشتار اول قانا بخشی از عملیات بزرگی به نام عملیات خوشه های خشم بود 
که ۱۵۹ شهر و روستا را هدف قرار داد. در این عملیات ۲۵۰ لبنانی از جمله ۱۱۰ نفر 

فقط در قانا به شهادت رسیدند. 
هر چند گزارش سازمان ملل متحد بعد از کشتار قانا، بر مسئولیت دولت شیمون 
پرز و ارتش او در این کشتار عمدی، تأکید کرد؛ اما به دلیل لابی های گسترده اسرائیل 
و حمایتهای بی شائبه آمریکا از این رژیم اشغالگر، مقامات اسرائیلی در هیچ دادگاهی 
محکوم نشدند و این امر حاوی این پیام برای آنها بود که با حمایتهای آمریکا دست آنها 
برای انجام هر جنایتی باز است. بدین ترتیب، کشتار دوم قانا )۲۰۰۶( و نیز جنایات 
جنگی و ضد بشری مکرر اسرائیل در جنگهای ۲۰۰8 و ۲۰۱۴ در نوار غزه، در واقع ادامه 
همان رویه گستاخانه ای هستند که شیمون پرز در رژیم صهیونیستی ایجاد نمود و این 
امر به خوبی نشان می دهد بر خلاف آنچه که مقامات غربی تبلیغ می کنند، شیمون پرز 
»مرد صلح« نبود. پرز مرد قراردادهای نابرابر و ناعادلانه، مرد جنگهای غیر انسانی و مرد 

ایجاد رویه های ضد بشری در خاورمیانه بود.
*  استاد دانشگاه

غلامرضا مصباحی مقدم:

معرفی کاندیدا از سوی احمدی نژاد 
موضوعیت ندارد

سخنگوی جامعه روحانیت مبارز با بیان اینکه معرفی کاندیدا از سوی احمدی نژاد 
موضوعیت نداردگفت: بعید می دانم حرکتی خلاف جهت رهنمودهای رهبر انقلاب از سوی 
اصولگرایان صورت گیرد؛ اما باز هم نمی توانم در این مورد که آیا حامیان آقای احمدی نژاد 

کاندیدایی را معرفی می کنند یا خیر قضاوت کنم.
حجت الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که اگر 
احمدی نژاد فردی را برای کاندیداتوری در انتخابات ریاست جمهوری معرفی کند در جامعه 
روحانیت بررسی خواهد شد، عنوان کرد: برای ما احمدی نژاد موضوعیت ندارد. اگر شخصی 
از سوی هر کسی کاندیدا شود ما ارزیابی می کنیم ببینیم آیا شاخص هایی که ما داریم بر 
آن فرد تطبیق دارد یا خیر و طبق شاخص های ما امتیازهای لازم را کسب می کند یا خیر.

او با بیان اینکه این مساله موضوعیت ندارد که کسی از ناحیه آقای احمدی نژاد به ما 
معرفی شود، افزود: ما افراد را بررسی می کنیم. کاری نداریم چه کسی آن ها را پیشنهاد 

می کند. احمدی نژاد حزبی ندارد که حزبش میان اصولگرایان کرسی داشته باشد.
مصباحی مقدم در مورد اختلاف در جامعه روحانیت بر سر حمایت از روحانی و مواضع 
آیت الله هاشمی گفت: واقعیت این است که این مسئله در آخرین جلسه شورای مرکزی 
جامعه روحانیت مورد بحث و بررسی قرار گرفت و گفته شد ما مجموعه ای هستیم که آنچه 

برای ما اهمیت دارد، خروجیِ تصمیم جمع است.
او با بیان اینکه هیچ اختلاف جدی در جامعه روحانیت بر سر مسائل سیاسی نداریم، 
گفت: بنای ما هم بر این است که در این مورد )حمایت از روحانی( در یک روند حرکت 

جمعی به نتیجه برسیم.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز احتمال رسیدن به کاندیدای واحد در میان اصولگرایان 
را بسیار قوی دانست و در پاسخ به این سوال که تقریبا چه تعداد کاندیدا به صورت جدی 
در جامعه روحانیت مطرح هستند، یادآور شد: هنوز نمی توانم روی عدد صحبت کنم. چون 

مشخص نیست چه تعداد کاندیدا هستند و چه تعداد با شاخص های ما مطابقت دارند.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز در پاسخ به این سوال که چقدر احتمال دارد 
اصولگرایان مثل سال 8۴ از چهره ای ناشناخته حمایت کنند، گفت: گمان می کنم حرکتی 
که شروع شده زمینه را برای اینکه تمام کسانیکه مایل هستند وارد عرصه شوند و از این 
کانال وارد رقابت شوند به گونه ای فراهم می کند که خیلی بعید است کسی خارج از این 
حرکت بخواهد به میدان بیاید و حرکت را به دست گیرد. پس احتمال حمایت از چهره های 

شناخته نشده مثل سال 8۴ بسیار ضعیف است.
او در پاسخ به این سوال که آیا حامیان احمدی نژاد کاندیدای مستقل خود را معرفی 
می کنند یا از نظر اصولگرایان تمکین خواهند کرد، اظهار داشت: تصور نمی کنم با توجه به 
روندی که ما طی می کنیم یک فرد بتواند در این روند تاثیرگذاری بالایی داشته باشند. رهبر 
انقلاب راهی را طی کردند که نقطه پایانی بر این بحث ها باشد. تصور می کنم مجموعه ای 
که به عنوان اصولگرا و افراد مومن شناخته می شوند به این رهنمود پایبند خواهند بود. از 
این جهت بعید می دانم حرکتی خلاف جهت رهنمودهای رهبر انقلاب از سوی اصولگرایان 
صورت گیرد؛ اما باز هم نمی توانم در این مورد که آیا حامیان آقای احمدی نژاد کاندیدایی را 

معرفی می کنند یا خیر قضاوت کنم.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز در پایان در پاسخ به این سوال که آیا توصیه علنی 
رهبری درباره مصلحت نبودن حضور یک فرد برای کاندیداتوری قبلا هم سابقه داشته است، 

عنوان کرد: ظاهرا برای این موضوع مصداق قبلی نداشتیم.

غلامحسین کرباسچی:

قحط الرجال نیست که روسای جمهور قبل 
دوباره کاندیدا شوند 

 دبیرکل حزب کارگزاران گفت: باید قبول کنیم که قحط الرجال نیست که حتماً کسانی 
که در دو دوره گذشته ریاست جمهوری را تجربه  کرده اند، در این جایگاه قرار گیرند.

غلامحسین کرباسچی، با اشاره به موضوع منع احمدی نژاد از شرکت در انتخابات عنوان 
کرد: همانطور که رهبری گفتند اگر آقای احمدی نژاد می آمد ممکن بود فضای دوقطبی 
ایجاد شود و اتحاد مردم و مسئولان از بین برود. ضمن اینکه پرداختن بیش از حد به این 
مسئله نیز به تشکیل فضای دوقطبی کمک خواهد کرد و باید از این مسئله پرهیز کنیم. او 
افزود: پیش از این هم گفته بودم که اصلًا حضور احمدی نژاد در انتخابات جدی نیست و 
بیشتر حالت تبلیغاتی دارد. لذا فکر می کنم بحث رهبری فقط در مورد ایشان نیست. طبق 
قانون اساسی اصولاً فردی که می خواهد رئیس جمهور شود، دو دوره بیشتر نمی تواند در این 
جایگاه قرار گیرد. دبیرکل حزب کارگزاران گفت: تجربه این چند ساله نیز نشان داده که 
اگر کسی بخواهد کاری انجام دهد در دو دوره چهارساله می تواند آن را نشان بدهد. اینکه 
فردی دو دوره بیاید و بخواهد دوباره در جایگاه ریاست جمهوری قرار گیرد در مدیریت 
کشور نوعی مونوپلی ایجاد می کند که منهای بحث های سیاسی قابل قبول نیست. وی ادامه 
داد: باید قبول کنیم که قحط الرجال نیست که حتماً کسانی که در دو دوره گذشته ریاست 
جمهوری را تجربه  کرده اند، در این جایگاه قرار گیرند.  ما افراد معجزه گر و پیامبرگونه نداریم 
که بگوییم این افراد استثنایی هستند. قبلًا همین بحث در مورد آقای هاشمی مطرح بود در 
آن زمان هم یک عده مخالف این بودند که آقای هاشمی در سال 8۴ مطرح شود در حالی 
که آقای هاشمی ویژگی های منحصر به فردی دارد؛ اما همان زمان هم این بحث ها مطرح 
بود؛ اما اظهارنظر صریحی به این شکل از سوی مسئولان نظام صورت نگرفت. کرباسچی 
تاکید کرد: خیلی هم به مصلحت نیست که کسی که دو دوره رئیس جمهور بوده بخواهد 
باز هم در این سمت قرار بگیرد. از اول هم معتقد بودم حضور و آمدن احمدی نژاد جدی 
نیست پیش بینی هم می شد که وی نتواند این راه را تا آخر ادامه دهد. به اندازه کافی هم 
شخصیت از جناح های مختلف برای رقابت با یکدیگر داریم و امیدواریم انتخابات پرشوری را 
در سال ۹۶ شاهد باشیم. او در مورد گزینه های جریان اصولگرا برای انتخابات آینده گفت: 
فکر نمی کنم اصولگرایان با حضور آقای روحانی بتوانند کاندیدای دیگری داشته باشند که 
همه روی آن اجماع داشته و رای قاطعی داشته باشد. بخش های مهمی از اصولگرایان 

معتدل و دلسوز به آقای روحانی رای خواهند داد.

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس دهم خبر داد؛

اعلام وصول پرونده 
تفحص از شهرداری تهران

 سخنگوی کمیسیون عمران مجلس دهم با اشاره به اعلام وصول پرونده تحقیق 
و تفحص از شهرداری تهران ازسوی این کمیسیون، از احتمال دعوت از قالیباف برای 

پاسخگویی به سوال های نمایندگان خبر داد.
صدیف بدری در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به آخرین وضعیت تحقیق وتفحص از 
شهرداری تهران، اعلام کرد: تحقیق و تفحص از شهرداری تهران با امضای ۲۱ نفر از 
نمایندگان مجلس ازسوی کمیسیون عمران مجلس اعلام وصول شد و بنابر آیین نامه، 

مدارک و مستندات لازم را ظرف ۱۵ روز از شهرداری تهران دریافت خواهیم کرد.
او با اشاره به ادامه روند بررسی این تحقیق و تفحص در کمیسیون عمران اعلام کرد: 
پس از دریافت مدارک، نسبت به برگزاری جلسه ای با نمایندگان متقاضی تحقیق و تحفص 
اقدام خواهیم کرد و پس از شنیدن نظرات تفحص کنندگان، این تفحص پیگیری می شود.

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این سوال که آیا باتوجه 
به تاکید تفحص کنندگان نسبت به ورود کمیسیون شورا ها و امور داخلی کشور، احتمال 
بررسی همزمان این پرونده در دو کمیسیون وجود دارد، گفت: بنابر تشخیص هیات رییسه 
مجلس، کمیسیون عمران به عنوان کمیسیون اصلی بررسی این پرونده انتخاب شده و 

پرونده پس از ارجاع به کمیسیون عمران، توسط این کمیسیون اعلام وصول شده است.
او ادامه داد: با این حال، ممکن است برخی سوال ها میان دو کمیسیون عمران و شورا ها 
مشترک باشد که در آن صورت این احتمال وجود دارد که کمیسیون شور ها نیز ورود کند، 

اما فعلًا کمیسیون اصلی برای بررسی موضوع، کمیسیون عمران است.
نماینده مردم اردبیل با اشاره به این که کمیسیون عمران به زودی نسبت به دریافت 
مدارک لازم از شهرداری تهران اقدام خواهد کرد، گفت: پس از دریافت مدارک، جلسه ای 
با تفحص کنندگان برگزار خواهد شد و در این جلسه سعی خواهیم کرد به سوال های 
نمایندگان بر اساس مستندات و مدارک موجود پاسخ دهیم. بدری در پایان تصریح کرد: 
درصورتی که نمایندگان قانع نشوند، جلسه ای با نمایندگان و شهردار تهران به عنوان بالا ترین 

مقام سازمان و نهادی که مورد تفحص قرار گرفته، برگزار خواهیم کرد.

رئیس کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی

استیضاح فانی به صلاح نیست 
رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی، استیضاح وزیر آموزش و پرورش در 

این مقطع زمانی را به صلاح ندانست.
داوود محمدی؛ با اشاره به اینکه استیضاح حق اولیه نمایندگان مجلس است و می توانند 
در هر زمانی این کار را انجام دهند، اظهار داشت: در حال حاضر با شروع سال تحصیلی و 
مشکلات متعددی که آموزش و پرورش با آن مواجه است، زمان مناسبی برای استیضاح 

آقای فانی نیست.
وی با تاکید بر اینکه شخصا استیضاح وزیر را به مصلحت نمی دانم، گفت: استیضاح وزیر 

در مقطع کنونی نمی تواند؛ حلال مشکلات آموزش و پرورش باشد.
این نماینده مجلس همچنین با اشاره به اینکه تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره 
فرهنگیان جدی تر شده است، گفت:  در کمیسیون آموزش با تحقیق و تفحص موافقت و در 
حال حاضر برای تایید نهایی به هیات رییسه تقدیم شده است. در صورت موافقت هیات 

رییسه، هیاتی به صندوق ذخیره اعزام خواهند شد.
علی لاریجانی ۷ مهرماه در صحن علنی مجلس در پاسخ به تذکر یکی از نمایندگان، 
گفت: متن استیضاح وزیر آموزش و پرورش نیم ساعت پیش به هیئت رئیسه تقدیم شد. 
رییس مجلس دهم با بیان اینکه اگر امضاهای استیضاح وزیر آموزش و پرورش به نصاب 

قانونی برسد، این طرح اعلام وصول می شود.

سرمقاله

یادداشت

مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
نظام، گناه مسؤولان مقصر عربستانی 
برای ممانعت از حضور حجّاج ایرانی را 
در مناسک حج امسال، بسیار بزرگ ذکر 
کرد و گفت: مسؤولان عربستان باید در 
وهله اول، جوابگوی مردم مسلمان ایران 
و مهم تر از آن باید پاسخگوی خداوند 
باشند که خود را متولی حج می دانند 
الحرام  الله  بیت   حجاج  راه  سد  ولی 

می شوند.
روز  رفسنجانی  هاشمی  آیت الله 
مجمع  جلسه  ابتدای  در  گذشته 
تشخیص مصلحت نظام، پس از پایان 
اعیاد  تبریک  با  ماهه،  یک  تعطیلی 
عید  و  قربان  عید  گذشته،  خجسته 
غدیرخم به اعضای مجمع و مردم ایران و 
مسلمانان جهان، گفت: هر دو عید بزرگ 

اسلامی در داخل با نشاط و عظمت مناسبی برگزار شد، ولی 
باعث تأسف فراوان بود که امسال در چنین اعیاد بزرگ و 
با شکوهی، مردم مسلمان ایران از انجام مراسم حج محروم 
بودند که این موضوع حقیقتاً خسارت بزرگی هم برای مردم 

ما و هم مسؤولان عربستان بود.
مقصر  مسؤولان  گناه  رفسنجانی،  هاشمی  آیت الله 
عربستانی برای ممانعت از حضور حجّاج ایرانی را در مناسک 
حج امسال، بسیار بزرگ ذکر کرد و گفت: در حالی که در 
قرآن بارها، سد راه زوّار مسجد الحرام، مساوی با کفر بیان 
شده است مسؤولان عربستان باید در وهله اول، جوابگوی 
مردم مسلمان ایران و مهم تر از آن باید پاسخگوی خداوند 
باشند که خود را متولی حج می دانند ولی سد راه حجاج بیت  

الله الحرام می شوند.
وی در ادامه سخنان خود با اشاره به ایام سالگرد دفاع 
و خاطره  یاد  گرامیداشت  و  تبریک  و  در کشور  مقدس 
شهیدان بزرگ و والا مقام این دوران و خانواده های معزز 
شهدا، جانبازان، مفقودان و ایثارگران، گفت: هر چند این 
مقطع از تاریخ انقلاب اسلامی، دارای خسارات انسانی و 
اقتصادی برای ایران بود، ولی نتایج آن، سرمایه های بسیار 
بزرگی برای کشور شد و نشان داد که حاصل آن مقاومت 
و ایثارگری ها، تثبیت پایه های اقتدار در حال حاضر است. 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، به اقدامات اساسی و 
زیربنایی دفاعی و نظامی که از دوران دفاع مقدس به دلیل 
نیاز در کشور شکل گرفت و در حال حاضر به تدریج به بار 
می نشیند، اشاره کرد و گفت: هر چند در زمان دفاع مقدس، 
دست ما از لحاظ دسترسی به منابع مالی و ارتباطات جهانی 
بسته بود، ولی به خاطر نیاز روزانه، پایه های عمده نیازهای 
اقتدار کشور در دفاع مقدس ریخته شد و به تدریج به بار 
نشست. آیت الله هاشمی رفسنجانی، قدرت موشکی امروز 

کشور، قدرت طراحی و ساخت زیردریایی ها و صنایع دریایی، 
اقتدار نظامی، امنیتی، تسلیحاتی و حتی استفاده از مواهب 
بسیار زیاد برنامه های هسته ای کشور را نتیجه آغاز کارهای 
عمده آن در زمان دفاع مقدس و تداوم آن تاکنون ذکر کرد 
و گفت: هر چند قبل از انقلاب نیز بحث برنامه  هسته ای 
مطرح شده بود، ولی عمده کار برای بومی سازی این صنعت 
در زمان دفاع مقدس شروع شد و از لحاظ تکنولوژی، امروز 
کاملًا هسته ای هستیم، ولی به دلایل انسان دوستانه و فتوای 
رهبری، ساخت سلاح هسته ای را حرام می دانیم و خودمان 
تصمیم گرفته ایم که به آن سمت حرکت نکنیم. وی تأکید 
کرد: سیاست نظام و فتوای رهبری در مورد حرام دانستن 

سلاح هسته ای در مذاکرات، کاربرد بسیار مهمی داشت.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، تقویت ساصد 
را مورد  نظامی  )سازمان صنایع دفاع( در رفع مشکلات 
تأکید قرار داد و گفت: ساصد در زمان دفاع مقدس در تأمین 
نیازهای نظامی بسیار مؤثر بود و در زمان صلح نیز در خدمت 

صنایع کشور قرار گرفت.
آیت الله هاشمی رفسنجانی، تاریخ دفاع مقدس را موجب 
اعتبار جدّی جمهوری اسلامی و غرور مردم غیور آن عنوان 
کرد و گفت: مردم نشان دادند در دفاع از کیان نظام و کشور 
اسلامی خود، شکست ناپذیرند و زمانی حاضر شدند سلاح 
خود را زمین بگذارند که دشمن مجبور به تغییر قطعنامه 

شورای سازمان ملل و تسلیم خواسته های به حق آنان شد.
وی عاقبت متجاوزان و اشغالگران در منطقه را عبرت آموز 
خواند و گفت: صدام حسین و حزب بعث عراق متجاوز 
شناخته شدند و با افتضاح به تاریخ پیوستند، شوروی آن 
زمان که عمده نیازهای تسلیحاتی عراق را تأمین می کرد 
دستش از عراق کوتاه شد و آمریکایی ها هم که عراق را با 
درآوردند،  خود  اشغال  به  قساوت  و  خونریزی  آن حجم 
نهایتاً نتوانستند در باتلاق عراق که گیر افتاده بودند، دوام 

بیاورند و متواری شدند. منافقین مزدور 
هم که به عنوان ستون پنجم در جنگ 
را  جاسوسی ها  کثیف ترین  ایران،  علیه 
می کردند، امروز به دریوزگی افتاده اند و 
گاهی با گردهمایی های نمایشی، اقدامات 
بیهوده ای انجام می دهند و با درآمدهای 

جاسوسی زندگی می کنند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
جمهوری  نظام  افتخارات  به  مقابل  در 
اسلامی ایران پرداخت و گفت: ایران با 
اقتدار و پیروزی از جنگ خارج شد، به 
سرعت خرابی های جنگ را جبران کرد 
و بهتر از گذشته زیرساخت ها را ساخت 
در حالی که عراق هنوز هم نتوانسته است 

خرابی های جنگ های متعدد را بسازد.
آیت الله هاشمی رفسنجانی، توفیقات 
جمهوری اسلامی ایران را وعده نصرت 
الهی و مصداق آیه مبارکه »إنِْ تَنْصُرُوا اللَّه یَنْصُرْکُمْ وَیُثَبِّتْ 
أقَْدَامَکُمْ« دانست و گفت: در حالی که شرق و غرب و ارتجاع 
و منافقین علیه جمهوری اسلامی ایران بودند، ولی ایران در 
منطقه ی بحرانی و درگیر جنگ و خونریزی، اکنون مقتدرانه 
ایستاده  است. وی به تاریخ جنگ احُد در صدر اسلام اشاره 
کرد و گفت: پس از جنگ پیامبر اسلام )ص( توضیحاتی 
دادند که بسیار خواندنی و شنیدنی است و مضمون آن این 
است که خسارتهای جنگ احُد، بعدها باعث تقویت جبهه 
اسلام و تقویت لشگر مسلمانان می شود که در جمهوری 
اسلامی ایران نیز شاهد همین الگو بودیم، چون اگر چه 
در اوایل انقلاب دچار تروریست حاد شدیم و دشمنان به 
ما آشوب و جنگ را تحمیل کردند، ولی استقامت های آن 
زمان به اقتدار و تجربه های ارزشمند امروز جمهوری اسلامی 
تبدیل شده است که باید قدردان این امنیت و اقتدار و آرامش 

در کشور باشیم.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین در 
آستانه آغاز ماه محرم، این ایام را به اعضای مجمع و مردم 
نهضت  و  عاشورا  داشت: حماسه  اظهار  و  گفت  تسلیت 
حسینی، همواره سرمایه حیات مکتب اهل بیت )ع( بوده 
و خداوند نهضت عاشورا را در تاریخ تعبیه فرموده اند که تا 
حضور آخرین ظالم در دنیا این نهضت و خون به ناحق 
ریخته شده امام حسین )ع( تداوم خواهد داشت و حیات 
ظالم و ظالمان را به خطر خواهد انداخت. آیت الله هاشمی 
رفسنجانی تأکید کرد: امیدواریم امسال هم مراسم این ایام 
باشکوه برگزار شده و مقوّم وحدت و انسجام و همبستگی 
مردم همان گونه که رهبری تأکید کردند، باشد، به ویژه اینکه 
در آستانه برگزاری دو انتخابات مهم در سال آتی هستم و 
باید به گونه ای عمل کنیم که مرضی خداوند باشد و اجر 

ما ضایع نشود.

آیت الله هاشمی:

مسئولان عربستان باید جوابگوی مردم ایران باشند
اخبــار

محمد زینالی اوناری

رئیس مجلس شورای اسلامی بر محرمانه بودن اطلاعات 
مردم در سرشماری نفوس و مسکن تأکید کرد.

دکترعلی لاریجانی در دیدار با رئیس مرکز آمار ایران 
گفت: تردیدی نیست که برنامه ریزی اصولی در کشور 
بدون داشتن آماری مطمئن امکانپذیر نیست و مردم ما 
باید بدانند اگر بخواهند برای اشتغال و حل مشکل بیکاری 
برنامه ریزی شود یا اختصاص اعتبارات نیازمند اطلاعاتی 
درست و دقیق است.  وی ادامه داد: اگر آمار و ارقام دقیق 
باشد سرمایه گذاری ها نیز با دقت بیشتری صورت می گیرد 
به عنوان مثال در حوزه مسکن و بیکاری و همچنین 
بهداشت و درمان نیازمند اطلاعات و آمار دقیق هستیم 
تا نحوه سرمایه گذاری ها و برنامه ریزی ها به درستی تعیین 
شود. رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: همچنین در 
حوزه حمل و نقل و کشش های جامعه به راه ها احتیاج 
به سرمایه گذاری است و باید تنگناها در این زمینه مورد 
مردم  همکاری  با  جز  مهم  این  که  گیرد  قرار  ارزیابی 

امکان پذیر نیست.
دکتر لاریجانی با بیان اینکه مرکز آمار از یک ورزیدگی 
خوب برای اخذ آمار برخوردار است، افزود: اگر همکاری 
مردم در این زمینه وجود داشته باشد بدون شک کشور 
به برنامه های درست و دقیق مسلح خواهد شد؛ با توجه 

به مشکلات پیچیده امروز اعم از رکود، اشتغال و بهداشت 
و درمان نیاز است تلاش جدی صورت گیرد که این مهم 
جز با داشتن یک آمار روشن و منبسط به سرانجام نخواهد 
رسید. وی با یادآوری طرح آمایش سرزمین افزود: برای 
داشتن طرح آمایش سرزمین مدون نیازمند آماری دقیق 
هستیم چرا که در غیر این صورت ممکن است به سمت 
سرمایه گذاری هایی پیش رویم که شاید نیازی به انجام آن 

وجود نداشته باشد.
 رئیس مجلس شورای اسلامی با تأکید بر محرمانه 
بودن آمارهای ارائه شده از سوی مردم گفت: در این میان 
اطمینان مردم امر مهمی است و بدون شک این آمار 
محرمانه بوده و از آن در جایی استفاده نخواهد شد و در 
بحث مالیات ها نیز به گزارش مرکز آمار استناد خواهد شد.

 دکتر لاریجانی تأکید کرد: هیچ دستگاهی نمی تواند از 
مرکز آمار اطلاعات فردی بگیرد و مردم نیز باید به مرکز آمار 
اطمینان کنند چرا که این اطمینان نیز به عملکرد دستگاه 
آماری کمک خواهد کرد؛ همچنین قانون نیز مرکز آمار 
را از ارائه اطلاعات به بخش های مختلف منع کرده است. 
وی با تأکید بر اینکه مرکز آمار نیز باید اطمینان محرمانه 
بودن اطلاعات افراد را به مردم بدهد، تأکید کرد: البته 
گاهی در برنامه های تبلیغاتی در دورانی برداشت هایی از 

مرکز آمار ارائه می شد که دقیق نبود و البته این مهم مربوط 
به بدنه مرکز آمار نبود بلکه گاهی برخی ها می خواستند از 
آن استفاده های سیاسی کنند که این خود نقصی در کار 
ایجاد کرد اما امروز مرکز آمار کاملًا به دنبال اجرای کامل 
فرمایشات مقام معظم رهبری است و آن را مبنای کار خود 
قرار داده است.  رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
فعالیت مرکز آمار ملی است و جنبه سیاسی ندارد، تصریح 
کرد: فعالیت مرکز آمار پایه توسعه ملی است و مسیری که 
مرکز آمار دنبال می کند برایم روشن است که این مرکز از 

یک سلامت کار برخوردار است.
 دکتر لاریجانی با بیان اینکه صدا و سیما نیز باید تلاش 
کرده تا عزمی ملی برای ثبت نام در این سرشماری ایجاد 
شود، تأکید کرد: صدا وسیما همانند زمانی که در انتخابات 
میدان داری می کند تا مردم حضور پرشوری در انتخابات 
داشته باشند باید در این زمینه نیز ورود کند زیرا ارزش 
این سرشماری از انتخابات کمتر نبوده و حتی بیشتر است.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: بر اساس اطلاعات 
آمار می تواند برنامه ریزی ها را پایه ریزی کرد و حتی از 
آمارهای گذشته نیز برای تعیین راهبردها بهره جست 
لذا سرشماری ها اثری ماندگار است و مردم باید مشارکت 

جدی در آن داشته باشند.

دکتر لاریجانی در دیدار با رئیس مرکز آمار ایران:

مردم به محرمانه بودن اطلاعات خود اطمینان کنند

معاون اول رییس جمهوری گفت: مردم 
در دولت یازدهم به آینده امیدوارتر شدند و 
احساس کردند که سرنوشت خوبی پیش 

روی آنها است.
در  شنبه  روز  جهانگیری  اسحاق 
حاشیه افتتاح و بازدید از نمایشگاه عکس 
دستاوردهای دولت با عنوان »هنر تدبیر« 
سوالی  به  پاسخ  در  خبرنگاران  جمع  در 
درمورد دستاوردهای سه ساله دولت تدبیر 
و امید افزود: شرایط کشور با فضاسازی ها 
ملتهب نشد، دنیا امروز بدنبال این است که 
با ایران کار کند چراکه این کشور یک کشور 
استثنایی و دارای فرصت های زیادی است.

در  ایران  های  ویژگی  تشریح  به  وی 
منطقه پرداخت و ادامه داد: ایران کشوری 
است که در یک منطقه حساس جغرافیایی 
قرار گرفته است و با توجه به جمعیت بالا، 
منابع طبیعی و جوانان تحصیلکرده دنیا 
علاقمند است که با آن مناسبات خوبی 

داشته باشد.
تصریح  جمهوری  رییس  اول  معاون 
قابل  مجموعه  دولت  دستاوردهای  کرد: 
ارائه ای است و مردم می توانند به آینده 
کشور و توسعه آن امیدوار تر باشند. یکی 
از خبرنگاران سوال کرد: با توجه به تعیین 
دولت  سوی  از  مدیران  دریافتی  سقف 
همچنان برخی مدیران بنگاه های اقتصادی 
مثل بیمه ها حقوق های چند ۱۰ میلیونی 
دریافت می کنند آیا دولت بر این دریافتی 

انجام خواهد  ها نظارت دارد و برخوردی 
داد یا خیر؟ جهانگیری نیز پاسخ داد: ما 
درباره حقوق های نامتعارف و ناعادلانه ای 
که پرداخت شد، در مقطعی تصمیم گیری 
کردیم. وی ادامه داد: از یک زمان به بعد 
باید مطمئن می شدیم که دیگر چنین 
اتفاقات منفی در نظام اداری کشور نمی افتد 
که بر این اساس یک مجموعه تصمیمات 
جمهوری  رییس  اول  معاون  شد.  گرفته 
خاطرنشان کرد: از جمله تصمیمات این 
بود که هر دستگاهی، هر افزایشی با هر 
مرجعی که باید آن را تصویب می کرد و 
می توانست آن کار را انجام دهد حتما باید 
مجوز شورای حقوق و دستمزد را دریافت 
کند. جهانگیری با یادآوری این که شورای 
نمی  تشکیل  ها  و دستمزد سال  حقوق 
شد، اظهارداشت: این شورا فعال و هر هفته 
تشکیل می شود و برای تمامی پرداخت 
های دولت سقف تعیین کرد. برای دریافتی 
مقامات سیاسی کشور سقف کمتر از ۱۰ 
میلیون تومان مشخص کرد که همه دستگاه 
ها مکلف هستند این سقف را رعایت کنند. 
وی تاکید کرد: قوای سه گانه و نهادهایی 
از جمله نهادهای نظامی خواستند که این 
مصوبه به آنها ابلاغ شود، در همین فاصله 
سرلشگر باقری رییس ستاد کل نیروهای 
مسلح در دیداری از من خواست که این 
مصوبه نیز به آنان ابلاغ شود تا در نیروهای 
مسلح کامل اجرا کنند. معاون اول رییس 

جمهوری ادامه داد: آنها از دفتر رهبر معظم 
انقلاب پیگیری کردند که این مصوبه ابلاغ 
شود تا در نهادهای زیر نظر رهبری نیزاین 
مصوبه اجرایی شود لذا همه دستگاه ها باید 
آن را رعایت کنند. جهانگیری یادآور شد: 
برای برخی بنگاه ها مثل بیمه ها، شرکت 
زیرمجموعه  های  شرکت  یا  بزرگ  های 
وزارت نفت که به صورت طبیعی دریافتی 
آنها از مقامات سیاسی بالاتر است که البته 
برای آنها هم سقف تعیین شده و حدود 
کمتر از ۲۰ میلیون تومان است. وی افزود: 
برخی مناطق خاص مثل جنوب کشور یا 
مناطقی که تأسیسات نفتی است و دارای 
شرایط ویژ ه ای هستند حداکثر این عدد تا 
سقف ۲۴ میلیون تومان است و بیشتر از آن 
اجازه پرداخت ندارند. وی همچنین گفت: 
در این زمینه تصمیم گیری شد و سازمان 
امور استخدامی نیز بر اساس همین اتفاقات 
تشکیل شد چرا که این سازمان سال ها قبل 
منحل شده بود، یکی از آسیب شناسی هایی 
که در این چند ماه صورت گرفت این بود که 

باید حتما این سازمان ایجاد شود. 
معاون اول رییس جمهوری تاکید کرد: 
خودش  برای  ندارد  حق  نفعی  ذی  هیچ 
تصمیم بگیرد و یک هیأت مدیره نمی تواند 
برای خودش تصمیم بگیرد و برای خود 
پاداش یا حقوقی مشخص کند. جهانگیری 
افزود: بنده در آن نامه ای که به آقای رییس 
جمهوری نوشتم و ایشان هم بیانیه ای صادر 

کردند همه این موارد در آن ذکر شده و در 
حال حاضر هم دارد عمل می شود. وی 
یادآور شد: قبل از این مصوبات در خیلی 
از موارد حقوق های بالایی وجود داشته که 
البته گیرنده حقوق هیچ تخلفی انجام نداده 
است یعنی کسی که به ظاهر حقوقش بالا 
است و حتما هم باید کاهش پیدا کند وقتی 
که بررسی می کنیم، می بینیم آن کسی 
که حقوق گرفته طبق قوانین به او حقوق 
داده اند و او هم دریافت کرده است نه از اول 
آمده شرط کرده که به من چنین حقوقی 
جمهوری  رییس  اول  معاون  شود.  داده 
تصریح کرد: در این زمینه طبق مقررات 
یک مجموعه ای باید برای آن فرد حقوق 
تعیین می کرده است که تعیین و پرداخت 
کردند، ولی از زمانی که این مصوبات ابلاغ 
شد هم گیرنده و هم پرداخت کننده حتما 
اگر چنین اقدامی انجام دهند تخلف کرده 
اند و به تخلف آنها رسیدگی خواهد شد. 
جهانگیری افزود: کسی حق ندارد بالاتر از 
این رقم های تعیین شده حقوق دریافت 
کند و باید بگوید این پرداختی خلاف است 
و کسی هم که دستور پرداخت داده و ذی 
حسابان که از سوی وزارت اقتصاد در همه 
دستگاه ها حضور دارند مکلفند موردی از 
این سقف های اعلام شده بالاتر پرداخت 
شده حتما جلوگیری کنند و اگر موردی هم 
در این رابطه وجود داشته باشد، رسیدگی 

خواهیم کرد. 

فرمانده نیروی انتظامی با بیان اینکه امنیت خوبی در کشور حاکم است ، گفت: ما باید از 
مرزهایمان مراقبت کنیم و اجازه ندهیم هیچ گروهی قصد تجاوز و ایجاد ناامنی در کشور را 

داشته باشد.
سردار حسین اشتری در مراسم صبحگاه یگان های نیروی انتظامی که همزمان با هفته 
ناجا در مقر مرکزی برگزار شد، با تسلیت فرا رسیدن ایام سوگواری شهادت حضرت اباعبدالله 
الحسین )ع( و ماه محرم، گفت: ان شاءالله امسال بتوانیم در ماه محرم با همکاری هیات های 

مذهبی مراسم باشکوه عزاداری امام حسین )ع( را در کشور برگزار کنیم.
وی با تبریک هفته ناجا و تقدیر از پرسنل این نیرو، گفت: همچنین از خانواده همکارانم 
تشکر می کنم. هفته ناجا یادآور ایثار، خدمات و از جان گذشتگی نیروهای پلیس است، ناجا 
بیش از ۱۳ هزار شهید و بیش از ۲۰ هزار جانباز تقدیم انقلاب کرده است. وی با بیان اینکه 
ناجا در تمام ایام هفته و ساعات مشغول خدمت به مردم است، اظهار کرد: در این هفته باید با 
توانی مضاعف به مردم عزیز و شریف کشور خدمات ارائه کنیم و ارائه این خدمات با روحیه و 
نشاط بالاتر باشد. فرمانده ناجا با تاکید بر اینکه در هفته ناجا باید ارتباط با مردم و نمایندگان 
آنان افزایش یابد، گفت: ما باید یار مهربان مردم باشیم و آنان با مراجعه به پلیس احساس 
آرامش کنند. اشتری با بیان اینکه ارتباط با مراجع، دانشگاهیان، مردم و ... باید در این هفته 
ارتقاء پیدا کند، افزود: ما هیچ نقطه پنهانی و غیر آشکار از منظر مردم نداریم و نیروهای ما 
۲۴ ساعته در دید و قضاوت مردم هستند. اشتری با اشاره به نتایج تماس های مردمی با 
سامانه ۱۹۷ پلیس، گفت: خدا را شاکریم که همواره مورد لطف مردم بوده ایم، از انتقادات و 

پیشنهادات هم استقبال کرده و کارگروهی برای رسیدگی به آن ها تشکیل شده است. من از 
مردم می خواهم که فرزندانشان را در نیروی انتظامی همراهی کنند. وی با بیان اینکه مردم 
هم باید از پلیس پشتیبانی کنند، ادامه داد: یکی دیگر از برنامه های نیروی انتظامی ارتقاء توان 
حرفه ای و دفاعی پلیس است و خوشبختانه در سال های اخیر هم این مسیر طی شده است. 
به گفته اشتری با توجه به پیچیده شدن جرایم، پلیس هم باید آموزش ها و تجهیزات خود را 
همواره ارتقا داده و به روز باشد که قرارگاه جهادی تربیت و آموزش هم در همین راستا تشکیل 
شده است. وی افزود: یکی از وظایف نیروی انتظامی، تامین امنیت مردم است و خوشبختانه 
با هدایت های مقام معظم رهبری، ایثارگری شهدا و جانبازان، هوشیاری مردم و آمادگی سپاه 
و ارتش و دستگاه قضایی امنیت خوبی در کشور حاکم است . فرمانده ناجا با اشاره به ضرورت 
تامین امنیت، گفت: ما باید از مرزهایمان مراقبت کنیم و اجازه ندهیم هیچ گروهی قصد تجاوز 
و ایجاد ناامنی در کشور را داشته باشد که خوشبختانه هر موقع هم گروه ها قصد اقدامات 
خرابکارانه داشته اند، طرح شان خنثی شده و دستگیر شده اند. اشتری با بیان اینکه در حوزه 
قاچاق کالا و ارز پلیس گام های خوبی برداشته است، اظهار کرد: در حوزه طرح امنیت اخلاقی 
و اجتماعی و مبارزه با ناامنی های اجتماعی نیز، پلیس اقدامات خوبی انجام داده و با متخلفان 
برخورد شده است و اجرای این طرح ها در راستای پاسخ به مطالبات مردمی ادامه خواهد 
داشت و امیدواریم سرباز خوبی برای رهبری باشیم. وی اعتماد مردم را بالاترین سرمایه پلیس 
دانست و گفت: امیدوارم با همراهی دولت محترم و مسئولان دیگر، بتوانیم بخشی از مشکلات 

معیشتی کارکنان و پرسنل ناجا را مرتفع کنیم.

اسحاق جهانگیری:

مردم در دولت یازدهم به آینده امیدوارتر شدند

فرمانده ناجا:

هیچ نقطه پنهانی از مردم نداریم

محمد مهدی مظاهری *



3 اقتصادی

قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,948,000یکمثقالطلا

1,142,200یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

11,190,000سکهبهارآزادی

11,205,000سکهامامی

5,670,000نیمسکه

2,970,000ربعسکه

1,880,000سکهیکگرمی



قیمتنمایندگینامخودرو

300z57,000,000زوتی

EX15116,800,000سایپا

 21,300,000 سایپاSE111)سفید(

SE13221,000,000 سایپا 

SE 141 19,200,000 سایپا 

SE13122,800,000 سایپا 

SX 27,200,000ساینا 

V5 - 82,000,000 برلیانس 

پولسازی یک شرکت آلمانی با زعفران ایرانی
زعفران که زمانی توسط پادشاهان ایرانی پرورش می یافت و تصور می رفت نیروی 
شفابخش دارد، اکنون به منبع پولسازی یک شرکت آلمانی کوچک تبدیل شده که برای 

تولید و فروش محصولات زعفرانی، میلیونها تن از این ادویه را از ایران وارد می کند.
مایکل ثابت، یک مدیر بازرگانی ایرانی-آلمانی که شش سال قبل کار در بانک را برای 
تاسیس شرکت Miasa GmbH رها کرد و اکنون هر سال درآمدش را دو برابر می کند، 
درباره فعالیتش گفت: ما تلاش می کنیم روح زعفران و جادویی که دارد را تسخیر کنیم.

ثابت یکی از مدیران شرکتهای آلمانی است که پس از پایان تحریمهای هسته ای، 
گشایش فرصتهای بزرگی را در ایران می بینند. شمار زیادی از این مدیران که تمایل 
زیادی به احیای روابط تجاری دارند، زیگمار گابریل، وزیر اقتصاد آلمان را در دومین سفرش 
به ایران همراهی خواهند کرد. ثابت در این باره گفت: آلمان همواره روابط خوبی با ایران 
داشته و تصور می کنم این روابط همچنان گسترش پیدا خواهد کرد و امیدوارم پایان 
تحریمها اجازه دهد صادرات افزایش پیدا کرده و تاثیر مثبتی بر واردات داشته باشد. شرکت 
Miasa زعفران مرغوب در مقادیر زیاد برای کاربران صنعتی فراهم می کند و همچنین 
۲۰ محصول مختلف از نمک دریایی، عسل، برنج و حتی قهوه زعفرانی تولید می کند که 
از طریق وب سایت این شرکت یا در فروشگاههای لوکس به فروش می رسند. به گفته این 
مدیر آلمانی، فعالیت Miasa به دلیل تقاضای فزاینده برای محصولات با چاشنی زعفران، 
به سرعت رشد می کند. سوئد یکی از بزرگترین مصرف کنندگان زعفران است زیرا این 
ادویه در غذاهایی که در کریسمس تهیه می شوند، نقش اساسی دارد. وی حتی تلاش کرد 
در آلمان زعفران پرورش دهد اما به سرعت متوجه شد که در مقیاس کوچک نمی تواند 
میزان مورد نیاز برای استفاده صنعتی را تولید کند. ایران حدود ۹۰ درصد از زعفران دنیا 
را تولید می کند اما صدها سال قبل در قرون وسطی، آلمان، اتریش، سوییس و ایتالیا هم 
تولیدکنندگان مهمی بودند. ایده تاسیس Miasa پس از اینکه پدر ایرانی و مادر آلمانی 
آقای صابت یک بسته زعفران از سفر به ایران برای وی سوغات آوردند، شکل گرفت و باعث 

شد وی این ایده را عملی کند.

یکشنبه -یازدهم مهرماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4113

طلسم برگزاری مناقصه های نفتی
 شکسته می شود؟

اواسط سال ۱۳۹۴ بود که دولت مدل IPC یا همان قراردادهای جدید نفتی ایران را 
معرفی کرد. مدلی که وزارت نفت امید زیادی به جذب سرمایه و کلید زدن عصر جدید 
صنعت نفت ایران با این قراردادها دارد، به طوریکه وزیر نفت انتظار دارد ۲۵ میلیارد دلار 

سرمایه برای بخش نفت جذب شود.
زنگنه هدف از رونمایی قراردادهای جدید نفتی را افزایش بازیافت و برداشت نفت می داند 
و درباره این قراردادها می گوید که تلاش شده که مدل قراردادی طراحی شود که هم برای 
شرکای بین المللی جذابیت داشته باشد و هم اهداف کشور را تامین کند تا شرایط برد - برد 

برای شرکت ملی نفت و طرف های قراردادی آن ایجاد شود. 
لزوم برگزاری مناقصه در زمینه  این طرح ها و  به  با وجود دیدگاه مثبت دولت 
قراردادهای جدید نفتی، بعد از گذشت حدود یک سال، با وجود اینکه مسئولان زیربط 
در فواصل زمانی گوناگون از برگزاری مناقصه های مختلف خبر دادند، هر بار به دلایلی 
هنوز  مناقصه ای در این زمینه برگزار نشده است و تا به موعد مقرری که برای برگزاری 
مناقصه اعلام شده بود نزدیک می شویم، یکی از مسئولان به ناچار از به تعویق افتادن 

زمان برگزاری مناقصه خبر می دهد. 
هرچند بخش عمده ای از این تاخیر ناشی از اختلافات داخلی بر سر مدل جدید 
تاحدودی  امسال  تابستان  پایانی  هفته های  در  نهایت  در  که  بود  نفتی  قراردادهای 
فرونشست. ابتدا رکن الدین جوادی، مدیرعامل سابق شرکت ملی نفت در آذرماه سال 
۱۳۹۴ از برگزاری مناقصه ۲8 پروژه جدید توسعه و اکتشاف نفت تا زمستان همان سال  
خبر داده و درباره برنامه بعدی ایران پس از رونمایی از قراردادهای نفتی، توضیح داده بود 
پس از رونمایی از قراردادهای نفتی، تا ژانویه سال ۲۰۱۶ میلادی، ۲8 پروژه جدید در حوزه 

توسعه و اکتشاف نفت برای سرمایه گذاری به خارجی ها معرفی می شود. 
چندی بعد، در بهمن ماه سال ۱۳۹۴، علی کاردر که در آن زمان مسئولیت معاونت 
سرمایه گذاری شرکت ملی نفت را بر عهده داشت، با اشاره به اینکه نخستین مناقصه ایران 
برای انعقاد قراردادهای نفتی سال آینده انجام می شود، اعلام کرده بود نخستین مناقصه 

برای یکی از میادین نفتی مشترک ایران است .
وی همچنین در ۱۴ فروردین سال جاری درمورد وضعیت برگزاری مناقصات در سال 
جدید عنوان کرده بود همچنان مطالعه میادین از سوی شرکت های نفتی بین المللی در 
حال انجام است و در روزهای پایانی اردیبهشت ماه امسال باید منتظر برگزاری نخستین 

مناقصه نفتی باشیم. 
کاردر در حالی  از برگزاری نخستین مناقصه در اواخر اردیبهشت ماه خبر داد که چندی 
بعد، بیژن زنگنه، درمورد این که نخستین قرارداد با مدل جدید قراردادهای نفتی چه زمانی 
و با چه شرکتی امضا می شود، اظهار کرد هنوز نمی توان گفت با چه شرکتی و چه زمانی 

امضا می شود و باید پیش نویس قرارداد نهایی شود. 
وی با بیان این که ارزیابی مقدماتی شرکت ها برای حضور درمیدان های نفت و گاز ایران 
در قالب مدل جدید قراردادهای نفتی از اردیبهشت ماه آغاز می شود درباره زمان نهایی 
شدن این قرارداد اظهار کرده بود بخشی از این موضوع که درباره اجماع سازی شرایط 
عمومی قراردادهاست به احتمال زیاد اواخر اردیبهشت ماه و یا اوایل خردادماه حل می شود.

 زنگنه با اشاره به این که پس از حل شدن شرایط عمومی قراردادها، باید پیش نویس 
آن نیز نهایی شود، تصریح کرد تا زمانی که پیش نویس مدل جدید قراردادهای نفتی 
نهایی نشود نمی توان مناقصه برگزار کرد. پس از اظهارات وزیر، کاردر در ۱۹ اردیبهشت 
ماه اعلام کرد  شرکت ملی نفت ایران در حال تهیه لیستی از شرکت های معتبر خارجی 

برای ورود به مناقصه است. 
سپس امیرحسین زمانی نیا، معاون امور بین الملل و بازرگانی وزیرنفت در ۲۳ مردادماه 
با بیان این که مذاکرات اولیه با شرکتهای خارجی برای امضاء قراردادهای نفتی به صورت 
فعال در جریان است، گفت تا پایان امسال شاهد امضای قراردادهای میلیاردی در این 

صنعت خواهیم بود. 
وی  دلیل حضور نیافتن شرکتهای خارجی در پروژه های صنعت نفت ایران را تاکنون، 
تاخیر در تصویب مدل جدید قراردادهای نفتی عنوان و اظهار کرده بود پروژه های نفتی 
ایران بدون تردید تا ۲ ماه آینده عرضه خواهد شد و شک ندارم تا قبل از پایان امسال، 

قراردادهای بزرگی در صنعت نفت امضا خواهیم کرد.
 در نهایت کاردر که هم اکنون مدیر عامل شرکت ملی نفت است در تاریخ ۹ شهریورماه 
ماه، اعلام کرد نخستین مناقصه نقتی با مدل جدید قراردادی هفته آخر مهر برگزار می شود 
و میدان آزادگان جنوبی، نخستین میدانی خواهد بود که به مناقصه بین المللی می رود.  
وی همچنین در ۳۱ شهریورماه اعلام کرد درخواست ارائه مدارک به منظور شرکت در 
مناقصات قراردادی شرکت ملی نفت ایران، هفته آینده برای شرکت های معتبر بین المللی 

ارسال می شود. 
اما در اواسط هفته گذشته، از  تاخیر هفت تا ۱۰ روزه، برگزاری مناقصه های نفتی خبر 

داده بود و دلیل آن را تاخیر در انتشار آگهی درخواست مدرک عنوان کرد.
 باید منتظر ماند و دید آیا در آبان ماه شاهد برگزاری این مناقصه ها خواهیم بود یا مجددا 
بعد با نزدیک شدن به موعد مقرر، باز هم اتفاقی جدید باعث اعلام خبر به تعویق افتادن 

این مناقصه ها می شود.

۲۹۷ هزار میلیارد ریال درآمد مالیاتی دولت در چهار ماه

کارمندان بالاتر از سایر مشاغل مالیات می پردازند

عملکرد مالیاتی و درآمدی دولت در چهارماهه نخست 
امسال بر این نظریه که کارکنان بخش عمومی بیشترین 
پرداختی را در بخش مالیات بر درآمد به دولت دارند، صحه 

می گذارد.
آمارهای بانک مرکزی از درآمدهای مالیاتی دولت در چهار 
ماهه نخست امسال نشان می دهد که دولت در این مدت 
۵۰.۱ هزار میلیارد ریال درآمد در بخش مالیات بر درآمدها 
کسب کرده است که یک سوم این میزان سهم مالیات حقوق 

کارکنان بخش عمومی است.
فصل مالیات بر درآمد دولت شامل مالیات حقوق کارکنان 
بخش عمومی، مالیات حقوق کارکنان بخش خصوصی، مالیات 
مشاغل و مالیات مستغلات است که بر اساس داده های بانک 
مرکزی کارکنان بخش عمومی با پرداخت ۱۶.۷ هزار میلیارد 

ریال اندکی بیش از یک سوم این فصل را پرداخت کرده اند.
دولت در چهار ماهه نخست امسال از محل مالیات مشاغل 
۱۶.۲ هزار میلیارد درآمد داشت و کارکنان بخش خصوصی 
نیز ۱۴.8 هزار میلیارد ریال در این مدت مالیات به دولت 
پرداخت کردند که به ترتیب در رتبه های دوم و سوم پرداخت 

مالیات بر درآمد قرار دارند.
سهم مالیات مستغلات از این فصل از درآمدهای دولت فقط 

۲.۴ هزار میلیارد ریال بوده است.

عملکرد بالاتر از پیش بینی های مالیاتی
پیش بینی دولت برای درآمد از محل مالیات بر درآمد برای 
کل امسال ۱۴۰.۷ هزار میلیارد ریال بود که سهم چهار ماهه 
نخست امسال از این رقم ۴۷.8 هزار میلیارد ریال برآورد می 

شد.
با توجه به عملکرد ۵۰.۱ هزار میلیارد ریالی دولت می توان 
گفت که دولت فراتر از پیش بینی خود از این محل درآمد 

کسب کرده است.
این در حالی است که در چهار ماهه نخست پارسال دولت 
۳8.۱ هزار میلیارد ریال مالیات از محل مالیات بر درآمد، اخذ 
کرد در حالی که رقم مورد نظر دولت در این محدوده زمانی 

۴۷.8 هزار میلیارد ریال بود.
 تحقق درآمد دولت از محل مالیات بر ثروت

همچنین دولت امسال در مجموع پیش بینی کرده است که 
از محل مالیات بر ثروت ۲۵.۱ هزار میلیارد ریال درآمد کسب 
کند که سهم چهار ماهه نخست امسال از این رقم 8.۵ هزار 

میلیارد ریال است.
با این وجود عملکرد چهار ماهه دولت نشان می دهد که 
دولت توانسته 8.۳ هزار میلیارد ریال از درآمد مالیاتی خود را 

از این بخش محقق کند.
فصل مالیات بر ثروت شامل مالیات بر ارث و نیز مالیات 

مرتبط با نقل و انتقال سرقفلی، سهام، املاک، حق تمبر و 
اوراق بهادار است.

همچنین دولت در مدت یاد شده از محل مالیات اشخاص 
حقوقی ۱۰۷.8 هزار میلیارد ریال درآمد مالیاتی داشت در 
حالی که رقم مورد نظر دولت برای این مدت ۱۱۴ هزار میلیارد 

ریال و برای کل امسال ۳۳۵.۷ هزار میلیارد ریال است. 
این بخش شامل مالیات علی الحساب اشخاص حقوقی 
و  نهادها  مالیات  دولتی،  حقوقی  اشخاص  معوقه  دولتی، 
بنیادهای انقلاب اسلامی، مالیات اشخاص حقوقی غیردولتی 
و مالیات علی الحساب شرکت های دولتی در حال واگذاری 

است.
تحقق درآمدهای دولت از محل مالیات های مستقیم

در مجموع دولت در چهار ماهه نخست امسال در بخش 
مالیات های مستقیم ۱۶۶.۲ هزار میلیارد ریال درآمد کسب 
کرد در حالی که رقم پیش بینی شده برای این مدت ۱۷۰.۴ 
هزار میلیارد ریال بود. این در حالی است که دولت در چهار 
ماهه نخست پارسال ۱۳۲.۷ هزار میلیارد ریال درآمد مستقیم 

کسب کرده بود.
دولت باید تا پایان سال ۵۰۱.۵ هزار میلیارد ریال درآمد 
مستقیم کسب کند تا بتواند بخشی از هزینه های بودجه ای 
خود را با آن پوشش دهد. اما در بخش مالیات های غیرمستقیم 
تحقق درآمدهای مالیاتی کمتر از پیش بینی ها بوده است به 
گونه ای که در چهارماهه نخست امسال دولت ۱۳۰.8 هزار 
میلیارد ریال درآمد کسب کرده است در حالی که رقم پیش 
بینی شده برای این مدت ۱8۲.۴ هزار میلیارد ریال بوده است.

دولت امیدوار است تا پایان سال ۵۳۶.8 هزار میلیارد ریال 
درآمد مالیاتی از محل مالیات های غیرمستقیم داشته باشد که 
شامل مالیات بر واردات )حقوق ورودی سایر کالاها، مالیات 
واردات خودرو و حقوق ورودی دستگاه های اجرایی( و مالیات 
بر کالاها و خدمات )مالیات بر فروش فرآورده های نفتی، ۲ 
درصد مالیات سایر کالاها، مالیات بر ارزش افزوده، عوارض 
خروج مسافر از مرزهای کشور، مالیات بر فروش سیگار، نقل و 

انتقال اتومبیل و شماره گذاری خودرو( است.
در مجموع در بخش مالیات های مستقیم و غیرمستقیم، در 
چهارماهه نخست امسال دولت ۲۹۷ هزار میلیارد ریال عملکرد 
مالیاتی داشت در حالی که رقم مصوب مورد نظر برای این 

مدت ۳۵۲.۷ هزار میلیارد ریال بود.
براساس قانون بودجه ۱۳۹۵ کل کشور، دولت باید امسال 
۱۰۳8.۳ هزار میلیارد ریال )یک تریلیون و ۳8 هزار میلیارد و 

۳۰۰ میلیون ریال( درآمد مالیاتی داشته باشد.

 با معاف شدن ایران از فریز نفتی؛

عقب نشینی عربستان و متحدانش در مقابل دیپلماسی نفتی ایران
 دولت یازدهم پس از پیشبرد موفق دیپلماسی 
سیاسی در مذاکرات هسته ای با ۶ قدرت جهانی و 
دستیابی به برجام، توانست در نشست الجزایر نیز با 
نمایش دیپلماسی موفق نفتی، عربستان و متحدانش 

را وادار به پذیرش خواسته خود کند.
 پس از گذشت پنج سال از ماجرای فریب خوردن 
دولت سابق از عربستان و موافقت با حذف نظام 
سهمیه بندی در اوپک که بستر بی ثباتی در بازار 
جهانی نفت را فراهم کرد، دولت یازدهم توانست در 
نبردی دیپلماتیک، ریاض را وادار به پذیرش خواسته 

خود کند.
 ،)۱۳۹۰ )سال   ۲۰۱۱ دسامبر  ماه  اجلاس  در 
اعضای اوپک با طرح عربستان برای کنار گذاشتن 
سیستم سهمیه بندی تولید اعضا و تعیین یک سقف 
کلی ۳۰ میلیون بشکه ای تولید موافقت کردند و 

دولت وقت ایران نیز آن را پذیرفت.
حذف نظام سهمیه بندی در اوپک، دست عربستان 
و متحدانش را باز گذاشت تا با افزایش تولید، سهم 
بازار نفت ایران را که گرفتار تحریم شده بود، اشغال 

کنند.
در واقع، پس از حذف نظام سهمیه بندی، ابزار خود 
برای اعمال فشار به اعضا برای جلوگیری از تولید نفت 

مازاد را از دست داد.
مدتی پس از آشکار شدن ابعاد پنهان این دسیسه 
ایران وسایر تولیدکنندگان، تلاش  عربستان برای 
زیادی برای احیای سهمیه بندی در اوپک انجام شد، 
اما به نتیجه نرسید، زیرا نظام تصمیم گیری در این 
سازمان مبتنی بر اجماع بوده و بر این اساس، ریاض 

همواره با آن مخالفت کرده است.
طرح فریز نفتی نیز عرصه دیگر رویارویی عربستان 
با ایران در بازار جهانی نفت بوده است که ریاض از 
طریق آن تلاش داشت جلوی افزایش تولید نفت 

کشورمان در پساتحریم را بگیرد.
از  موفقی  نمونه  با  توانست  یازدهم،  دولت  اما 
دیپلماسی نفتی که ترکیبی از مقاومت و مذاکرات 
پشت پرده است، ریاض را وادار به پذیرش خواسته 
های خود کند که براساس آن، ایران می تواند بدون 
محدودیت تولید نفت خود را تاسقف پیش از تحریم 

)۴.۱ میلیون بشکه در روز( افزایش دهد.
بر این اساس، عربستان مجبور شد در نشست 
الجزایر، معاف شدن ایران از طرح فریز نفتی را بپذیرد 
که می تواند مقدمه ای برای احیای سهمیه بندی 

اوپک در آینده باشد.
** شکست تلاش عربستان برای ادامه 

تحریم نفتی ایران در پساتحریم
مقابل  در  زیادی  سرسختی  عربستان  پیشتر، 
بازگشت ایران به بازار جهانی انرژی و افزایش تولید 
نفت ایران نشان می داد و حتی گفته می شد که علی 
النعیمی وزیر نفت باسابقه آن کشور نیز در این مسیر، 

قربانی خشم مقام های سعودی شده است.
در نشست دوحه قطر که در اواخر فروردین ماه با 
هدف بررسی فریز نفتی )تثبیت تولید نفت خام در 

سطح ماه ژانویه-دی( برگزار شد، پس از مواجه شدن 
النعیمی با مقاومت ایران در توقف افزایش تولید، وی 
پیشنهادی را به ریاض مبنی بر موافقت با معاف کردن 
ایران از طرح فریز نفتی مخابره می کند که به قیمت 

برکناری اش در چند هفته بعد منجر می شود.
در نهایت، اجلاس دوحه به دلیل پافشاری ریاض 
بر همراهی تهران در طرح فریز نفتی و مقاومت ایران 
در مقابل این خواسته غیرمنطقی به شکست انجامید 

و بازار نفت همچنان بی ثبات و ملتهب باقی ماند.
در واقع دلیل اصلی مخالفت ایران با مشارکت در 
طرح فریز نفتی این بوده است که نوعی خودتحریمی 
برای کشورمان به شمار می رود، زیرا تحریم های 
ایران از دیماه پارسال لغو شده و میزان تولید نفت 

ایران هنوز به میزان پیش از تحریم بازنگشته است.

بیژن زنگنه وزیر نفت دراین باره گفته بود: اگر ایران 
بخواهد تولید نفت را در سطح ماه ژانویه )دیماه( 
تثبیت کند بدان معناست که هیچ اتفاقی در رفع 

تحریم های این کشور نیفتاده است.
زنگنه، بازگشت به بازار نفت را حق ایران دانسته و 
تاکید کرده بود ایران نقشی در نامتعادل کردن بازار 
نداشته و زمانی که بازار نامتعادل شده و عرضه بیش 
از تقاضا بوده، ایران کمترین تولید تاریخی خود را 

داشته است.
ادامه بی ثباتی در بازار جهانی نفت در ماه های 
اخیر که همراه با کاهش قیمت ها بود، باعث کسری 
بودجه شدید بسیاری از اعضای اوپک شده به طوری 
که برخی از آنها ناچار شده اند به طور بی سابقه از 

هرینه های جاری و خدماتی بکاهند.

در میان کشورهای صادرکننده نفت، عربستان به 
عنوان بزرگترین بازنده کاهش قیمت ها به شمار می 
رود زیرا در این مدت ماهانه ۶ میلیارد و ۷۵۰ میلیون 
دلار )معادل ۲۲۵ میلیون دلار در روز( ضرر کرده و 

درآمد را از دست داده است.
این در حالی است که ریاض در این مدت با درگیر 
کردن خود در منازعات و جنگ های منطقه ای با 
افزایش سنگین هزینه ها مواجه شده و براساس برخی 
گزارش ها با کسری بودجه نیز مواجه شده است. بر 
این اساس، در فاصله اجلاس دوحه )فروردین ۹۵( 
تا نشست الجزایر )مهر ۹۵( فشارهای اقتصادی به 
تولیدکنندگان نفت و به ویژه عربستان، شرایط را برای 

موافقت با اجرای فریز نفتی فراهم کرد.
** دستیابی به نخستین توافق در اوپک پس 

از هشت سال در الجزایر
اعضای سازمان کشورهای صادرکننده نفت در 
نشست الجزایر، برای نخستین بار از سال ۲۰۰8 در 

زمینه کاهش تولید به توافق رسیدند.
ابتدا قرار بود که نشست غیر رسمی اعضای اوپک 
در حاشیه مجمع بین المللی انرژی برگزار شود، اما 
پس از جدی شدن بحث ها و ایجاد اجماع برای 
اجرای فریز نفتی، این نشست غیر رسمی به نشست 
فوق العاده وزیران نفت و انرژی سازمان کشورهای 

صادرکننده نفت )اوپک( تبدیل شد.
در نهایت، یکصد و هفتادمین نشست فوق العاده 
وزیران نفت و انرژی سازمان کشورهای صادرکننده 
نفت )اوپک( در الجزایر شامگاه چهارشنبه )هفتم 
مهرماه( با انتشار بیانیه ای پایان یافت که در آن برای 
اعضا هدف تولید ۳۲ میلیون و ۵۰۰ هزار بشکه تا ۳۳ 

میلیون بشکه در نظر گرفته شده است.
نکته مهم در این توافق، معاف شدن ایران و دو 
از فریز  کشور دیگر عضو اوپک )لیبی و نیجریه( 
نفتی بود که دستاوردی مهم برای دیپلماسی نفتی 

کشورمان به شمار می رود.
البته برای نهایی شدن این تصمیم، باید منتظر 
نشست آتی اوپک ماند که قرار است در ۳۰ نوامبر 
امسال )۱۰ آذرماه( با حضور ۱۴ عضو این سازمان در 

مقر اوپک در وین برگزار می شود.
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 خیلی وقت است چیپ نزدم

مهدی شیری: از این برد آتش گرفتم

کاپیتان با تجربه قشقایی نقش پررنگی در برتری تیمش مقابل پرسپولیس و خلق 
شگفتی در اولین مرحله از رقابت های حذفی داشت.

مهدی شیری هافبک سابق تیم های برق شیراز و پرسپولیس در ۳8 سالگی با محاسن 
سفید به عنوان رهبر قشقایی ها ۱۲۰ دقیقه در میدان جنگید و با تجربه بالای خود در 
ضربات پنالتی توانست زمینه صعود این تیم دسته دومی به مرحله بعد را فراهم کند. 
هافبک کلیدی قشقایی بعد از بازی در گفتگو با خبرنگار "ورزش سه"، حرف های جالبی 

زد که در زیر می خوانید.
بازی با پرسپولیس هدیه خداوند به قشقایی ها بود

بعد از قرعه ای که نصیب مان شد هم ناراحت بودیم هم خوشحال. ناراحت از این بابت که 
به سخت ترین حریف ممکن خورده بودیم و احتمال حذف زودهنگام مان وجود داشت و 
خوشحال از این بابت که جلوی پرسپولیس می توانستیم تیم قشقایی و طرفداران مان را 
به همگان بهتر معرفی کنیم و خودم شخصا به بچه ها گفتم که این هدیه خداوند به ما بود 
که با پرسپولیس بازی کنیم و توانایی مان را بروز دهیم. حالا همه قشقایی را می شناسند 
و می دانند چه تیم خوب و با برنامه ای است، تیمی با طرفداران پرشمار که جان شان را 

نیز برای این تیم می دهند.
بعد از گل ترس مان ریخت

ما یک تیم خوب و تاکتیکی هستیم که توانستیم با تلاش مضاعف خودمان را به این 
سطح از آمادگی برسانیم. در بازی با پرسپولیس هم به نظرم با گل زودهنگامی که وارد 
دروازه حریف مان کردیم کار را برای صعود آسان تر کردیم. چه بسا اگر ما گل می خوردیم 
ورق بازی برمی گشت و دیگر شاهد این موفقیت بزرگ نبودیم. بعد از گلی که زدیم ترس 

مان ریخت و بچه ها فهمیدند که می توانند از پرسپولیس هم بگذرند.
می دانستم آنالیز شدیم پنالتی را چیپ نزدم

ضربات پنالتی همه جا ۵۰ -۵۰ است و ما هم از این قاعده مستثنی نبودیم اما اعتراف می 
کنم کمی هم خوش شانسی آوردیم که در آخرین ضربه بازی را به تساوی کشیدیم. در 
این که من چرا پنالتی را چیپ نزدم راستش دلیل خاصی نداشت چون خیلی وقت است 
که دیگر چیپ نمی زنم. چون می دانستیم بازی های ما آنالیز شده و به گلر پرسپولیس 
گفتند که بازیکنان چگونه پنالتی می زنند یک لحظه به خودم گفتم قید این کار را بزنم 
و دیگر چیپ نزنم و خدا رو شکر تصمیم خوبی هم گرفتم. بچه ها همه زدند سمت چپ 
دروازه بان پرسپولیس چون مشخص بود در این زاویه ضعف دارد اما زدم گوشه راست و 

جوری هم زدم که نتواند بگیرد.
پرسپولیس فکر نمی کرد با تیمی مثل ما روبرو می شود

در این که غیبت ملی پوشان پرسپولیس در روند حرکتی این تیم تاثیرگذار بود هیچ 
جای شکی نیست چون با همین نفرات ذخیره هم فشار زیادی روی دروازه ما آوردند . 
مسلما اگر پرسپولیسی ها با تیم کامل خود به شیراز می آمدند کار قشقایی برای صعود 
سخت تر از قبل می شد گرچه آن روز هم ما انگیزه بیشتری می گرفتیم تا به هر نحوی 
شده طرفداران مان را شاد به خانه بفرستیم. به نظرم دیروز هم پرسپولیس بعد از گل 
زودهنگام ما به شوک رفت و دیگر نتوانست بیدار شود چون تصور نمی کردند با تیمی 

مثل ما آماده روبرو شوند.
بنویسید فوتبال مهدی شیری را پیر کرد

دیگر ۳8 سال سن از من گذشته و با حرص و جوشی که در این فوتبال خوردم باید 
محاسنم سفید می شد)باخنده( بنویسید فوتبال مهدی شیری را پیر کرد!

امیدوارم بتوانیم با تراکتورسازی هم بازی کنیم
کل هدف ما این است که صعود کنیم به لیگ یک.  شرایط مان خوب است، جام حذفی 
جام شگفتی هاست و الان هم بعد از عبور از سد پرسپولیس باید با برق نوین شیراز بازی 
کنیم. تیمی که در گروه خودمان در لیگ دسته دوم است و ما باید در لیگ دو آنها را می 
بردیم اما در بازی اول تن به تساوی دادیم. این بازی را ببریم می خوریم به تراکتورسازی که 

این هم شانس خوب دیگری است که با یک تیم مدعی و پرستاره روبرو شویم.
به پرسپولیسی ها گفتم نانی که سر سفره می برم باید حلال باشد

هواداران پرسپولیس؟! من شرمنده تک تک هواداران پرسپولیس هستم باور کنید در 
این چند ساعت به اندازه ای پی ام از آنها گرفتم که خودم آتش گرفتم اما جواب پی ام 
های طرفداران را دادم و برای شان تشریح کردم که مجبور بودم برای برد تیمم تلاش 
کنم تا نانی که به سفره می برم حلال باشد. طرفداران پرسپولیس شک نداشته باشند که 

پرسپولیس قهرمان می شود آن هم بابا اختلاف ۱۰ تا ۱۵ امتیازی.
ما چهارمین تیم پرطرفدار ایران هستیم

قشقایی تیمی است که بازیکنانش لطف زیادی به من دارند. از همین رو من  زیادی با 
آنها صحبت می کنم و سعی می کنم تجربیاتم را به آنها منتقل کنم. تمرینات مان روی 
برنامه و حساب کتاب است از مدیریت و اطراف تیم گرفته همه حرفه ای فکر و رفتار می 
کنند. تمام هزینه ها را مدیرباشگاه با کمک دوستان  قشقایی ها تامین می کنند و دنبال 
این هستند که به هدف بزرگ مان برسیم.می خواهیم برسیم به لیگ برتر چون لیاقت 
حضور در سطح اول فوتبال ایران را داریم. ما چهارمین تیم پرطرفدار ایران هستیم بعد از 
پرسپولیس، استقلال و تراکتورسازی. دیدید که ۵۰ درصد ورزشگاه را طرفداران ما پر کرده 
بودند. یک ایل بزرگ ۴ تا ۵ میلیون نفری پشت تیم ما هستند تا جایی که  در بازی های 

لیگ دو هم ما زیر ۵ هزار نفر تماشاگر نداریم.
زندگی سالم رمز موفقیت من است

من نشنیدم و ندیدم که گزارشگر بازی در ارتباط با عملکرد من چه گفت یا چه تصوری 
داشت؟! تنها چیزی که می توانم بگویم من هیچ وقت برای تیم هایی که پیراهن شان را 
برتن کردم در بازی ها کم نگذاشتم و امسال هم  دو تا پیشنهاد لیگ یکی داشتم اما چون 
قول دادم ماندم در قشقایی تا به این تیم خوب کمک کنم برسد به جایگاه واقعی اش. من 
سالم زندگی می کنم و تمریناتم را مرتب پیگیری می کنم و کار خاصی انجام نمی دهم 
که بخواهد شائبه برانگیز باشد. دلیل موفقیت و سرحالی من نیز همان زندگی خوب، سالم 

و حرفه ای ام هست همین و بس.
بگذارید ببینیم استقلال صعود می کند!

ما را به حاشیه نبرید! همین جا هم که پرسپولیس را بردیم یک اتفاق است اما در پاسخ 
به این سئوال شما که اگر در فینال با استقلال برخورد کنیم چه می شود بگذارید ببینیم 
استقلالی ها می توانند صعود کنند و به  مرحله بعد می آیند یا نه ؟ بعد اگر آمدند و رسیدند  

به فینال آن وقت به استقلال هم فکر می کنیم)باخنده(

بازوبندی که برای ماهینی خوش یمن نبود
چه بسا اگر مشکل کارت پایان خدمت و گذرنامه برایش رقم نمی خورد او در روز باخت 

به قشقایی کاپیتان پرسپولیس لقب نمی گرفت.
حسین ماهینی مدافع بوشهری پرسپولیس در روزی که ملی پوشان این تیم حضور 
نداشتند و امید عالیشاه هم بین دو نیمه تعویض شد بازوبند کاپیتانی را در نیمه دوم 
و وقت های اضافه بر بازو بست تا در این شکست تاریخی مقابل حریفی دسته دومی به 

نام قشقایی نامش در کتاب این رقابت ها به عنوان کاپیتان پرسپولیس بازنده ثبت شود.
ماهینی از آن دست بازیکنانی بود که می توانست در جمع ملی پوشان پرسپولیس در 
این دیدار به میدان نرود اما مشکلات کارت پایان خدمت و گذرنامه این اجازه را از مدافع 
بوشهری گرفت تا جزو سرشناس ترین بازیکنان تیمی باشد که مقابل قشقایی آن هم در 
یک پست غیر تخصصی به میدان رفته و با بازوبند کاپیتانی روزی تلخ در تاریخ فوتبال خود 
به ثبت رساند. برانکو در حالی از ماهینی در نقش مدافع وسط سود برد که در کنارش از 
یک بازیکن غیرتخصصی دیگر همچون محسن ربیع خواه به عنوان مدافع وسط سود برد 
که همین امر باعث شد نه توانایی های ماهینی به کار بیاید نه خط دفاع پرسپولیس سرو 
سامان بگیرد. به هر شکل حسین ماهینی با وجود تمام تلاش هایی که انجام داد نتوانست 
رهبر خوبی برای لشگر سرخ پایتخت در دیار گل و بلبل باشد تا این تیم زودتر از حد تصور 
اولین جام این فصل را از دست بدهد و تمام امیدهایش به قهرمانی در لیگ برتر دوخته 
شود. نتیجه ای که باعث شد بازوبند کاپیتانی برای ماهینی خوش یمن نباشد و این بازیکن 

را با انتقادات زیادی مواجه کند.

به بهانه خداحافظی کاپیتان با اخلاق تیم ملی فوتسال

کشاورز بذر محبت را دل مردم کاشت

کاپیتان با اخلاق تیم ملی فوتسال ایران پس از ۱۳ سال حضور در جمع ملی پوشان از 
بازی های ملی خداحافظی کرد.

بازیکنان آرام و دوست داشتنی در تیم ملی کم نبودند و کم هم نیستند. از محمدرضا 
حیدریان عزیز گرفته تا وحید شمسایی، محمد کشاورز، محمد طاهری و بازیکنان بسیاری 
که برای کشور ایران افتخارآفرینی کردند. در کنار این افتخارآفرینی اما همیشه آنها بی ادعا 

بودند و توقعات و انتظارات بسیار کمی داشتند.
خبری که همه را شوکه کرد و شاید در اردوی تیم ملی هم شوکی را به وجود آورد 
خداحافظی محمد کشاورز کاپیتان بااخلاق و دوست داشتنی تیم ملی فوتسال ایران بود. 
کشاورزی که از سال ۲۰۰۳ به اردوی تیم ملی دعوت شد و اولین حضور خود در مسابقات 

رسمی را در سال ۲۰۰۴ و در مسابقات جام ملت های آسیا در ماکائو تجربه کرد.
شماره ۴ تیم ملی شخصیتی آرام و دوست داشتنی داشت و همواره در تیم ملی نه به عنوان 
کاپیتان بلکه به عنوان یک رفیق و یک دوست در کنار بازیکنان جوان و تازه وارد تیم ملی 
بود. اوج مدیریت محمد کشاورز در بازی ایران و برزیل و پیش از ضربات پنالتی مشخص 
شد که با آن صحبت های ویژه اش انگیزه  ملی پوشان را دوچندان کرد. کاپیتان پیش از زدن 
ضربات پنالتی با لحنی صمیمانه خطاب به بازیکنان گفت که »هر کسی پنالتی از دست بدهد 
فدای سرش« و همین یک جمله کافی بود تا قرار گرفتن بازیکنان جوانی چون محمدرضا 

سنگ سفیدی پشت ضربه پنالتی نیز باعث نشود استرس زیادی به او وارد شود.
کشاورز در ۶ جام ملت های آسیا حضور داشت که ۵ قهرمانی به دست آورد. او از سال 
۲۰۰۴ به تیم ملی دعوت شد و پس از آن در سال های ۲۰۰۵ و ۲۰۰۶ توسط جوراندینیو به 
تیم ملی دعوت نشده و پس از آن حسین شمس در سال ۲۰۰۷ او را به تیم ملی دعوت کرد. 
پس از آن تنها یک سال بود که کشاورز به تیم ملی دعوت نشد و آن هم در سال ۲۰۱۴ بود 
که خسوس او را دعوت نکرد. کشاورز در مجموع سال های که در تیم ملی بود به جز سال 
۲۰۱۲ تایلند در بقیه مسابقات آسیایی توانست با تیم ملی عنوان قهرمانی را به دست بیاورد.

افتخارات کشاورز در جام ملت های آسیا نیز بسیار زیاد است. او با ۳ تیم مختلف توانسته 
است قهرمانی قاره کهن را تجربه کند. فولاد ماهان، گیتی پسند و تاسیسات سه باشگاهی 
هستند که کشاورز در آنها قهرمانی آسیا را تجربه کرده است. او همچنین با شن سا در اولین 
دوره مسابقات جام باشگاه های آسیا که در واقع دوره آزمایشی به حساب می آمد هم، قهرمان 

شده است. کشاورز با منصوری هم عنوان دومی جام باشگاه های آسیا را کسب کرده است.
این بازیکن ۳۴ ساله ۴ بار حضور در جام جهانی را تجربه کرد. افتخاری که به قول حسین 
شمس اگر در فوتبال رقم می خورد شاید هم اکنون مجسمه او را بر سر در فدراسیون ساخته 
بودند. کشاورز از سال ۲۰۰۴ تا ۲۰۱۶ چهار جام جهانی را تجربه کرد که شاید شیرین ترین 
این مسابقات رقابت هایی باشد که در کلمبیا در حال برگزاری است. او در این مسابقات 
توانست مقابل برزیل پرافتخارترین تیم جهان به برتری برسد. آنهم با گل زیبا و دیدنی که در 

وقت های اضافه با یک ضربه چیپ به دروازه بان برزیلی زد.
این بازیکن شماره ۴ در چهارمین حضورش در جام جهانی تصمیم به خداحافظی گرفت. 
آن هم زمانی که افتخار حضور در جمع ۴ تیم برتر جهان را کسب کرد. او در چهارمین سال 
دهه سوم زندگی اش مهمترین تصمیم دوران ورزشی اش را گرفت. شاید این عدد ۴ جادویی 
است برای محمد کشاورز چرا که نام او را جاودانه خواهد کرد. حضور در ۴ دوره جام جهانی 
که افتخاری بسیار بالا که پس از فالکائو ستاره برزیلی که در ۵ دوره جام جهانی حاضر شده 
کشاورز جزو بازیکنان معدود جهان است که این تعداد حضور در جام جهانی را کسب کرده 
است. او در آسیا و از این لحاظ رکوردار است و شاید رسیدن به این رکورد در قاره کهن 
برای بازیکن دیگری بسیار سخت و شاید هم دست نیافتنی باشد. افتخارات کشاورز بسیار 
بیش از اینها بوده که به آن اشاره شد اما در این گزارش تنها قصد داشتیم اشاره ای کوتاه به 
افتخارآفرینی این بازیکن دوست داشتنی داشته باشیم. حالا وقت آن است که فدراسیون 
فوتبال در جواب زحماتی که شماره ۴ تیم ملی کشیده تجلیلی در خور شأن کاپیتان زحمت 
کش تیم ملی انجام بدهد. حالا نیاز است نشان دهیم به خاطر زحماتی که ملی پوشان انجام 
می دهند قدردان هستیم. البته شاید نتوان آنطور که باید و شاید جوابگوی زحمات آنها بود 
اما حداقل می توان با برنامه ریزی و برگزاری مراسمی از زحمات این ملی پوشان قدردانی کرد.

افتخارات محمد کشاورز در تیم ملی فوتسال:
قهرمانی در جام ملت های آسیا در سال های ۲۰۰۴، ۲۰۰۷، ۲۰۰8، ۲۰۱۰ و ۲۰۱۶

کسب عنوان بهترین بازیکن سال آسیا در سال ۲۰۱۱
حضور در ۴ دوره جام جهانی در سال های ۲۰۰۴، ۲۰۰8، ۲۰۱۲ و ۲۰۱۶

قهرمانی مسابقات داخل سالن آسیا در سال های ۲۰۰۷ و ۲۰۱۳
قهرمانی رقابت های غرب آسیا در سال های ۲۰۰۷ و ۲۰۱

 اگر تیم ملی خوب بازی نمی کند، پس چگونه نتیجه می گیریم؟

آزمون: در بازی برگشت با بایرن مونیخ جبران می کنم
مهاجم تیم ملی فوتبال کشورمان اعتقاد دارد که برخی منتقدان تیم ملی حرف حق را 

نمی زنند و تأکید کرد که نمی داند ریشه برخی انتقادها از کجاست.
 سردار آزمون چند هفته ای است که فروغ همیشگی را ندارد. شاید به این دلیل که انتظارها 
را بالا برده و حتی گل ساختن او مقابل آیندهوون هم باعث شده تا خودش نیز چندان از این 
وضعیت راضی نباشد. مهاجم جوان تیم ملی فوتبال کشورمان و ستاره تیم روستوف ناراحت 

است که چند هفته موفق به گلزنی نشده و دوست دارد هرچه زودتر از این شرایط خارج شود.
شاید یک گل بتواند روحیه سردار را تغییر دهد تا او با انگیزه و توان بیشتری به بازی های 
پیش رو نگاه کند. سردار آزمون در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم پاسخگوی 
سؤالاتی بود که در چند وقت اخیر در خصوص خودش، تیم ملی، روستوف و... به وجود آمده 

است که مشروح این گفت وگو را در زیر می خوانید:
بعد از اینکه چند هفته ای گل نمی زدی یا پاس گل نمی دادی، در بازی با آیندهوون 
یکی از بازیکنان تأثیرگذار تیمت بودی و توانستی پاس گل بدهی. در خصوص این 

بازی و اینکه اولین امتیاز را در لیگ قهرمانان اروپا کسب کردید، صحبت کن.
دیدار با آیندهوون بازی خوبی برای ما بود. به نظرم تیم حریف هم بسیار حرفه ای عمل کرد و 
تیمی حرفه ای مقابل ما قرار گرفت. با این حال ما توانستیم دو بار از آیندهوون پیش بیفتیم، اما 

متأسفانه هر دو بار، دو گل بد خوردیم تا فقط یک امتیاز از این بازی کسب کنیم.
در این بازی علاوه بر دادن پاس گل دوم، یک پاس کلیدی هم روی گل اول داشتی 

که منجر به گل شد. از عملکردت راضی بودی؟
خدا خواست که در این بازی مهم بتوانم پاس گل بدهم و خوشحالم که توانستم کمی در 

گرفتن این امتیاز تأثیرگذار باشم.
به نظر می رسد خودت از عملکردت چندان رضایت نداشتی، اما روند بازی با 
آیندهوون طوری بود که به نظر می رسید نسبت به بازی های قبلی با فکر راحت تری 

بازی می کردی و چند بار هم به خوبی در موقعیت گلزنی قرار گرفتی. درست است؟
خب من چند هفته ای بود که عملکرد آماری اینچنینی نداشتم و فشار زیادی روی من بود. 
واقعاً این فشار من را اذیت می کرد و به همین دلیل در بازی با آیندهوون هم نتوانستم تمرکز 
لازم را داشته باشم و شاید توپ ها به نوعی هدر رفت. امیدوارم بتوانم با گلزنی به این فشارها 

پایان بدهم.
شاید خیلی ها منتظر درخشش تو مقابل بایرن مونیخ بودند، اما کمی در آن بازی 

سردرگم بودی. هرچند بازیکن رودرروی تو متس هوملس بود که یکی از 
بهترین مدافعان حال حاضر جهان است. این مسئله به نظر رسید در 

بازی با آیندهوون رفع شده بود و با ذهنیت بزرگ تری در ترکیب قرار 
گرفتی. درست است؟

خب بازی با بایرن مونیخ متفاوت بود. می دانید که آنها تیمی قدرتمند 
هستند، قهرمان اروپا شده اند و بازیکنان بزرگی در اختیار دارند. من هم برای 
اولین بار بود که در آن سطح بازی می کردم و کمی طبیعی بود که شرایط 
برای من سخت تر باشد. با این حال قول می دهم در بازی برگشت با بایرن 

مونیخ عملکرد بهتری داشته باشم و به نوعی جبران کنم.
این طور به نظر می رسد که در چند بازی گذشته بازیکنان حریف ابتکار 
عمل را از تو می گیرند. خودت فکر نمی کنی چون در چند وقت اخیر 

در چشم بودی و باتوجه به گلزنی هایی که مقابل اندرلخت، 
آژاکس و... داشتی به بازیکن تأثیرگذار روستوف 

تبدیل شدی تا حریفان بیشتر تو را پرس 
کنند؟

خودم هم چنین احساسی دارم و به هر 
حال این مسئله هم جزو طبیعت فوتبال 
بازیکنان  دارد  سعی  تیمی  هر  است. 
حریف را خنثی کند و شاید این اتفاق 

برای من هم افتاده باشد.
فکر می کنی چطور بتوانی از 
این موضوع رها شوی تا دوباره 

همان عملکرد سابق را داشته 
باشی؟

من که نمی توانم به بازیکنان 
یارگیری  من  با  بگویم  حریف 
نکنند یا آزاد بگذارند کار خودم 
را انجام دهم. باید خودم تمریناتم 
را بیشتر کنم تا قوی تر شده و 
داشته  این  از  بهتر  عملکردی 
من  پای  امیدوارم  فقط  باشم. 
این  تا  باز شود  به گلزنی  دوباره 

فشارها را پایان دهم.
کادرفنی  شرایط  این  در 

بیشتر  نخواسته  تو  از  روستوف 
مدافعان حریف را درگیر خودت کنی 

تا پولوز راحت تر در خط حمله گلزنی 
کند؟ ارسال هایی که می شود و پاس هایی 

که تو با سر به پولوز می دهی، این طور نشان 
تغییر  کمی  روستوف  تاکتیک  که  می دهد 
کرده و تو قرار است همه را منحرف کنی تا 

دیگر بازیکنان ابتکار عمل بیشتری داشته باشند.
نه، این طور نیست و ما در روستوف چنین تاکتیکی نداریم. اگر هم پولوز در چند بازی خوب 
گلزنی کرده، به دلیل توانایی های خودش است. او به مهاجم خیلی خوبی تبدیل شده و متوجه 
است که چه کار می کند و در حال بازی کردن در کجاست. پولوز متوجه است که کجا فرار کند، 

کجا صاحب موقعیت شود و چگونه گل بزند.
موضوعی که در خصوص روستوف وجود دارد، عملکرد شما در چند بازی اخیر 
است. با اینکه بردیف همچنان در تیم حضور دارد و تصمیم گیری هم می کند، اما 
خیلی ها معتقدند اگر او نقش سرمربی را داشته باشد، کیفیت تیم شما بالاتر می رود. 

به عنوان بازیکن این تیم چقدر با این مسئله موافقی؟
قطعاً همین طور است. ما با قربان بردیف نتایج خوبی گرفتیم و شرایط با این مربی کاملًا 
متفاوت است. با این حال صلاح خود او چیز دیگری است و شاید موضوعی بوده که تصمیم 

گرفته به این شکل عمل کند.
اوسینوف، یکی از پیشکسوتان باشگاه روستوف گفته بود تو متفاوت ترین بازیکن 

این تیم هستی. در این باره نظری داری؟
از این پیشکسوت باشگاه ممنونم که از من تعریف کرد و این صحبت ها انگیزه خاصی به من 

داد تا بیشتر تلاش کنم.
در آستانه بازی های حساس تیم ملی هم قرار داریم و باید دو بازی سخت مقابل 
ازبکستان و کره جنوبی را پشت سر بگذاریم. تیم ملی هم اخیراً به اردوی ارمنستان 
رفته بود و با تعطیلی لیگ انتقادهای زیادی به کی روش صورت گرفت. برخی هم 
می گویند تیم ملی خوب بازی نمی کند و کی روش فقط دنبال امتیاز گرفتن است. 

خودت فکر می کنی این انتقادها از کجا نشأت می گیرد؟
به نظرتان ما در بازی با چین خوب بازی نکردیم؟ ما در یک مسابقه خارج از خانه کاملًا منطقی 
بازی کردیم، اما توپ های ما تبدیل به گل نشد و موقعیت های زیادی از دست دادیم. انتقاد صورت 
بگیرد و به نظرم انتقاد درست چیز بدی نیست. با این حال پشت سر آدم های بزرگ حرف و از 

این مدل انتقادها زیاد است، بگذارید هرکسی می خواهد اینگونه انتقاد کند.
تیم ملی با یک بازی خانگی و یک بازی خارج از خانه موفق شده چهار امتیاز 
کسب کند که حساب شده است. با این حال به نظر می رسد پس از برد خارج از خانه 

ازبکستان مقابل قطر و شش امتیازی شدن این تیم انتقادها بیشتر شد.
من نمی دانم این انتقادها از کجا می آید و چه ریشه ای دارد، اما برخی 
واقعاً حرف حق را نمی زنند. پس اگر این طور باشد و ما اصلًا خوب بازی 
نکرده ایم، چگونه نتیجه می گیریم؟ مطمئن باشید تیم ملی وقتی نتیجه 
می گیرد، مزد زحماتی را می گیرد که کشیده شده و بازی خوبی است 

که انجام می دهد.
بهتر نیست در آستانه بازی های حساس با ازبکستان و کره 
جنوبی به تیم ملی روحیه بدهند تا تاریخچه خوب ما مقابل این 

دو تیم بهتر از این شود؟
بازیکنان تیم ملی آنقدر حرفه ای هستند که از همین لحظه خودشان را 
آماده این دو بازی حساس کرده اند. به نظرم نباید به حاشیه ها توجه داشت و 
ما هم برای موفقیت تیم ملی و بالا رفتن پرچم ایران تمام تلاش مان را می کنیم.
خیلی ها می گویند از بین این دو بازی، ما کار سختی مقابل کره 
هم  تو  است.  شده  متحول  کاملًا  که  داریم  جنوبی 
آخرین بازیکنی هستی که توانستی مقابل کره 
جنوبی برای ایران گل بزنی. نسبت به این 
موضوع چه نظری داری و آیا می توانی 

دوباره برای تیم ملی گلزنی کنی؟
بازی سختی با هر دو تیم داریم. نباید 
تیمی را دست کم بگیریم و می بینید که 
در این گروه حتی سوریه موفق می شود 
از کره جنوبی امتیاز بگیرد. من هم تمام 
تلاشم را می کنم تا بتوانم برای تیم ملی 
موفق عمل کنم. اگر هم بتوانم گلزنی 

کنم، خوشحال می شوم.
درباره قهرمانی »سریک« هم در 
مسابقات اسب سواری لیگ تهران 
هم صحبت کن. قصد نداری اسبی 
که داری را به مسابقات بین المللی 

هم بفرستی؟
در  سریک  که  بود  بار  دومین  این 
مسابقات شرکت می کرد و هر دو بار هم 
قهرمان شد. خیلی از این موضوع خوشحالم. 
برای مسابقات بین المللی هم برنامه داریم، اما 
از حالا خیلی زود است که بخواهیم از این 

حرف ها بزنیم.
موضوعی هست که بخواهی بگویی؟

امروز، ۱۰ مهرماه تولد سعید عزت اللهی است. 
از  یکی  که  بگویم  تبریک  را  او  تولد  می خواهم 
دوستان خیلی خوب من است. امیدوارم در بازی فردا 
هم بتوانیم مقابل زسکا مسکو به برتری برسیم تا همه این 

پیروزی را به سعید تقدیم کنیم.

صدرنشینی بانوان تیرانداز قم در لیگ ایران 

 تفنگ داران قم در کمین سهمیه بازی های آسیایی 2018

گزارش از رضا جعفری

بانوان تیرانداز استان قم عنوان صدرنشینی نیم فصل 
رقابت  مدعیان صعود به مسابقات لیگ برتر تیراندازی 

بانوان باشگاه های کشور را به خود اختصاص دادند.
 تیراندازی استان قم بعد از کسب نخستین مدال 
آسیایی خود در سال ۱۳۹۴ در اوج قرار گرفته و نسبت 
به گذشته بیشتر در معرض دید و توجه علاقمندان 
به ورزش، کارشناسان و مسؤولان است و برای تداوم 

موفقیت  خود تلاش می کند.
در سال ۱۳۹۴ برای نخستین بار در تاریخ ورزش استان 
قم و رشته تیراندازی، سیده رویا صبح خیز با درخشش در 
رقابت های کشوری و انتخابی تیم ملی، عضو تیم اعزامی 
کشورمان به رقابت های ۲۰۱۵ قهرمانی آسیا شد و همراه 

با دیگر ملی پوشان به هندوستان سفر کرد.
*کسب مدال نقره آسیا برای نخستین بار در 

تاریخ تیراندازی قم
این در حالی است که پیش از این در بخش مردان 
نیز سهمیه حضور در مسابقات برون مرزی نظیر غرب 
آسیا نصیب تیراندازی قم شده بود اما هیچ گاه تیراندازی 
قم موفق به کسب مدال از رقابت های آسیایی نشده بود 
و با درخشش صبح خیز در هند، نخستین بار مدال نقره 
مسابقات قهرمانی آسیا در رشته تیراندازی به دست آمد.

این موفقیت ثابت کرد که تیراندازی قم ظرفیت، 
توانمندی و قابلیت های بالایی دارد و چنانچه امکانات، 
فضای ورزشی و برنامه ر یزی مناسبی از سوی مسؤولان 

برای این رشته و ورزشکاران آن در نظر گرفته شود، 
تیراندازی قم قابلیت تکرار موفقیت های خود در میادین 

برون مرزی را دارد.
*تیراندازان قم در فکر کسب سهمیه بازی های 

آسیایی 2018
تغییر و تحولات در هیأت تیراندازی استان قم نیز به 
تازگی انجام شده و حسین مهره ساز رئیس پیشین این 
هیأت ورزشی بار دیگر با اعتماد اعضای مجمع هیأت 
تیراندازی استان قم سکان دار این هیأت ورزشی شده 
و همگان از وی انتظار کار و تلاش بیشتر نسبت به 
دوره های قبلی ریاست خود برای تحول در تیراندازی 

قم را دارند.
به  صعود  مدعیان  جمع  در  قمی  تیم  دو  حضور 
مسابقات لیگ برتر تیراندازی مردان و بانوان باشگاه های 
کشور نخستین اقدامی است که امسال انجام شده و 
تیراندازی قم امیدوار است با درخشش نفرات بومی خود 
در لیگ و پیکارهای قهرمانی این رشته، بار دیگر سهمیه 
آسیا را کسب کند و مهمترین هدف بازی های آسیایی 

۲۰۱8 است.
*رقابت مردان و بانوان تیرانداز قم برای راهیابی 

به لیگ برتر ایران
در حالی که مردان تیرانداز قم در لیگی که هشت تیم 
در آن حضور دارند برای راهیابی به لیگ برتر تیراندازی 
باشگاه های کشور تلاش می کنند، در لیگ دسته اول 
تیراندازی بانوان ایران ۹ تیم به میدان رفته اند و تیم 
بانوان قم نیز در این رقابت ها حضور دارد، تیمی که 

سال گذشته حامی مالی داشت اما امسال از این نظر با 
مشکلاتی دست و پنجه نرم می کند.

اینکه  بیان  با  قم  استان  تیراندازی  هیأت  رئیس 
هزینه های تیم بانوان بر دوش هیأت تیراندازی است، 
به خبرنگار فارس گفت: با این حال انصافا نتایج بسیار 
خوبی از تیم بانوان شاهد هستیم و بانوان تیرانداز قم 
در پایان نیم فصل مرحله گروهی مسابقات این فصل در 

صدر جدول جای دارند.
*جدال بانوان تیرانداز قم با 8 رقیب مدعی

حسین مهره ساز خاطرنشان کرد: هفته پایانی مسابقات 
فصل جاری لیگ دسته اول تیراندازی بانوان باشگا ه های 
کشور طبق برنامه ریزی فدراسیون تیراندازی در حالی 
برگزار شد که ۹ تیم مدعی صعود به لیگ برتر این رشته، 

در اوج حساسیت با یکدیگر به رقابت پرداختند.
وی با اشاره به تیم های حاضر در مسابقات این فصل 
بانوان  افزود:  ایران،  بانوان  اول  تیراندازی  دسته  لیگ 
تیرانداز حاضر در لیگ امسال در ترکیب تیم های رعد 
تهران، پاس جوان، دانشگاه تهران، هیأت مازندران، هیأت 
قم، هیأت بوشهر، هیأت اهواز و هیأت قزوین به رقابت 

می پردازند.
رئیس هیأت تیراندازی استان قم با اشاره به برگزاری 
رقابت های مرحله مقدماتی لیگ امسال در دو گروه چهار 
تیمی، بیان کرد: هفته پایانی نیم فصل نخست لیگ 
امسال با استراحت تیم هیأت مازندران در گروه نخست 

و دانشگاه تهران در گروه دوم مقدماتی به انجام رسید.
با توجه به قرعه کشی انجام شده توسط سازمان لیگ 

فدراسیون تیراندازی، میزبانی هفته پایانی از مسابقات 
لیگ دسته اول تیراندازی بانوان باشگاه های کشور را تیم 
هیأت تیراندازی قم انجام داد و بانوان تیرانداز قم در دو 
رشته تفنگ بادی و تپانچه بادی یک برد و یک باخت 

کسب کردند.
*پایان نیم فصل و مهلت دو هفته ای برای نقل و 

انتقال تیراندازان
در شرایطی که بعد از پایان رقابت های این هفته، نوبت 
به آغاز نقل و انتقالات نیم فصل لیگ دسته اول تیراندازی 
باشگاه های کشور رسیده است، فدراسیون تیراندازی 
مهلتی دو هفته ای را برای تیم های حاضر در لیگ امسال 

به منظور نقل انتقالات تیراندازان در نظر گرفته است.
در هفته پایانی نیم فصل لیگ دسته اول تیراندازی 
بانوان کشور روند کسب یک پیروزی بانوان تیرانداز قم 
در تفنگ بادی و یک باخت آنها با واگذار کردن نتیجه 
در رشته تپانچه بادی ادامه یافت، در حالی که بانوان 
تیرانداز قم این هفته با تیم هیأت تیراندازی بوشهر به 

رقابت پرداخت.
اینکه  بیان  با  قم  استان  تیراندازی  هیأت  دبیر 
تیراندازان مستعدی در ترکیب تیم قم حضور دارند، 
ابراز کرد: میزبانی تمام تیم های حاضر در لیگ تیراندازی 
باشگا ه های کشور در هر دو بخش آقایان و بانوان در 
سالن 8۰ خط تیراندازی مجموعه ورزشی آزادی انجام 
می شود و بر همین اساس بانوان قم نیز در این هفته 

میزبان رقبا بودند.
محمدجواد متقیان نژاد یاد آور شد: در هفته سوم و 
پایانی نیم  فصل مسابقات لیگ دسته اول تیراندازی بانوان 
کشور، تیم بانوان هیأت تیراندازی قم توانست در بخش 
تفنگ بادی حریف خود تیم هیأت بوشهر را شکست 
دهد اما در قسمت تپانچه بادی نتیجه را به هیأت بوشهر 

واگذار کرد.
*بانوان تیرانداز قم در تفنگ بی رقیب، در 

تپانچه قعرنشین
نکته قابل توجه راجع به عملکرد تیم بانوان هیأت 
تیراندازی استان قم در فصل جاری رقابت های لیگ 
دسته اول تیراندازی بانوان باشگاه های کشور این است که 
نماینده قم در رشته تپانچه بادی ضعف مفرطی دارد و در 

اکثر رقابت های این فصل به حریفان خود باخته است.
هر چقدر بانوان تیرانداز قم در رشته تفنگ بادی 
مقتدرانه برابر حریفان خود ظاهر شده اند و نتایج خوبی 
به دست آورده اند، در رشته تپانچه بادی عملکرد اعضای 
تیم هیأت تیراندازی قم چندان خوب نبوده و به همین 
دلیل تیم تفنگ بادی بانوان قم در صدر جدول جای 
دارد اما تیم تپانچه بادی در انتهای جدول گروه نخست 

قرار گرفته است.
بانوان تیرانداز قم پیش از اینکه میزبان هفته سوم از 
نیم فصل نخست مرحله گروهی مسابقات لیگ دسته اول 
تیراندازی بانوان باشگاه های کشور باشند و یک برد و یک 
باخت در مقابل هیأت بوشهر کسب کنند، در هفته دوم 

این رقابت ها نیز عملکردی مشابه داشتند و یک برد و 
یک باخت در جدال با تیم رعد تهران نصیب این تیم شد.
*میزبانی قم از هفته سوم لیگ تیراندازی زنان 

کشور
قبل از میزبانی قم در هفته سوم، در دومین هفته رقابت  
مدعیان صعود به لیگ برتر تیراندازی بانوان باشگاه های 
کشور نیز که مطابق معمول در هر دو رشته تفنگ بادی 
و تپانچه  بادی برگزار شد، تیم بانوان هیأت تیراندازی قم 
با وجود برتری در تفنگ بادی، اما در قسمت تپانچه بادی 

مغلوب رعد تهران شد.
این در حالی است که با برنامه ریزی سازمان لیگ 
فدراسیون تیراندازی کشورمان پیکارهای هفته نخست 
لیگ دسته اول تیراندازی بانوان باشگاه های ایران نیز به 
میزبانی هیأت تیراندازی استان کرمانشاه برگزار شده بود 
و حالا تیم ها منتظر دیدارهای سه هفته دور برگشت 
هستند تا تکلیف دو تیم صعود کننده به لیگ برتر 

مشخص شود.
با توجه به ظرفیت موجود در بخش بانوان تیراندازی 
استان قم، امسال در ترکیب تیم بانوان قم فهیمه زند، 
عطیه قدمی، مینا روحیان و مریم کیامهر در رشته تفنگ 
بادی با حریفان رقابت می کنند و در رشته تپانچه بادی 
نیز خانم ها رکنی، حسینی، سارا واعظی، زهرا زارعی و 

عاطفه برخوردار عضو تیم قم هستند.
*صدرنشینی بانوان تیرانداز قم در تفنگ بادی 

لیگ ایران
با نتایجی که در این هفته از رقابت ها رقم خورد در 
جدول رده بندی رقابت های گروه نخست در رشته تفنگ 
بادی تیم هیأت تیراندازی قم با ۱۱ امتیاز صدرنشین 
است، هیأت مازندران با ۱۰ امتیاز در مکان دوم جای 
دارد، هیأت بوشهر و هیأت اهواز با ۶ امتیاز سوم و چهارم 

هستند و باشگاه رعد تهران با سه امتیاز پنجم است.
همچنین در جدول رده بندی گروه نخست در رشته 
تپانچه بادی هم اکنون تیم هیأت مازندران و تیم هیأت 
بوشهر هر دو با ۱۰ امتیاز در رده های اول و دوم هستند، 
باشگاه رعد تهران با هفت امتیاز سوم است، هیأت اهواز 
با ۶ و هیأت قم نیز با سه امتیاز در رده های چهارم و 

پنجم ایستاده اند.
در جدول رده بندی گروه دوم که رقابت های آن با 
حضور چهار تیم برگزار می شود، در رشته تفنگ بادی 
هم اکنون تیم هیأت تیراندازی کرمانشاه با کسب ۶ 
امتیاز صدرنشین است، تیم های دانشگاه تهران و هیأت 
قزوین با کسب پنج امتیاز در رده های دوم و سوم جای 

دارند و پاس جوان با دو امتیاز چهارم است.
در جدول رده بندی گروه دوم در رشته تپانچه بادی 
نیز هم اکنون تیم بانوان پاس جوان با ۱۰ امتیاز صدر را 
در اختیار دارد، تیم هیأت تیراندازی کرمانشاه با کسب 
۶ امتیاز در مکان دوم هستند و تیم های یک امتیازی 
دانشگاه تهران و هیأت قزوین رتبه های سوم و چهارم 

را در اختیار دارند.
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آنتی بیوتیک طبیعی شگفت انگیز
سیر به واسطه آثار گسترده ضد باکتری خود شناخته شده است. طی یک مطالعه، 
پژوهشگران ارزش آبگوشت سیر و توانایی آن در مبارزه با عفونت "ئی کولای" را ارزیابی 

کردند.
 هنگامی که به یک عفونت باکتریایی مبتلا می شویم، تعداد اندکی از ما استفاده از 
گیاهان دارویی را مد نظر قرار می دهند. اما با توجه به تاثیرگذاری آنها در درمان طیف 
گسترده ای از عفونت ها شاید بهتر باشد از گیاهانی که دارای خاصیت دارویی هستند 
هر چه بیشتر استفاده کنیم. در ادامه با چهار نمونه از بهترین گیاهان دارویی ضد باکتری 

بیشتر آشنا می شویم.
سیر

4 آنتی بیوتیک طبیعی شگفت انگیز
سیر به واسطه آثار گسترده ضد باکتری خود شناخته شده است. طی یک مطالعه، 
پژوهشگران ارزش آبگوشت سیر و توانایی آن در مبارزه با عفونت ئی کولای را ارزیابی 
کردند. آنها دریافتند هرچه میزان سیر بیشتر باشد، تاثیرگذاری آن در کشتن باکتری ئی 

کولای نیز افزایش می یابد.
بابونه آلمانی

4 آنتی بیوتیک طبیعی شگفت انگیز
کامیشن ئی )Commission E(، یک سازمان دولتی آلمانی، استفاده از بابونه آلمانی به 
عنوان یک درمان پوستی و مبارزه با باکتری، و همچنین یک چای یا مکمل برای کاهش 
دردهای معده را تایید کرده است. پژوهشگران فعالیت ضد میکروبی عصاره بابونه آلمانی در 
برابر قارچ کاندیدا آلبیکنس و باکتری انتروکوک فکالیس را ارزیابی کردند. کاندیدا آلبیکنس 
یک بیماری قارچی شایع )گاهی اوقات با دقت کم به عفونتی مخمری ارجاع داده می شود( 
شناخته شده و انتروکوک فکالیس یک عفونت مقاوم در برابر آنتی بیوتیک است که اغلب 
زندگی فرد را در معرض خطر قرار می دهد. عصاره قوی بابونه می تواند به از بین بردن 
هر دو این میکروب ها کمک کند. این مطالعه می تواند به توضیح شهرت بابونه آلمانی در 

درمان آبسه های دندان و التهاب لثه کمک کند.
زنجبیل

4 آنتی بیوتیک طبیعی شگفت انگیز
مطالعات مختلف و روزافزون به قدرت زنجبیل در برابر باکتری ها و ویروس ها اشاره 
دارند که حتی در مواردی که داروهای آنتی بیوتیک با شکست مواجه شده اند، زنجبیل 
سربلند از آزمایش ها خارج شده است. در مطالعه ای که در نشریه پزشکی تغذیه منتشر 
شد، پژوهشگران دریافتند که زنجبیل توانایی بالایی برای مهار باکتری دارد. از آنجایی که با 
روند نگران کننده مقاومت ابرباکتری ها در برابر آنتی بیوتیک ها مواجه هستیم، این قبیل 

اخبار بسیار مهم محسوب می شوند.
ارگانو یا پونه کوهی

4 آنتی بیوتیک طبیعی شگفت انگیز
ارگانو به لطف ترکیبات خود به نام های کارواکرول و اسید رزمارینیک، گیاهی با قدرت 
ضد عفونی کنندگی بالا است. برخلاف داروهای آنتی بیوتیک که فقط برای باکتری های 
مضر کارایی دارند، این ترکیبات در ارگانو برای مبارزه با باکتری ها، ویروس ها، قارچ ها و 
حتی انگل ها مانند کرم ها کارایی دارند و آن را به ضد عفونی کننده ای همه فن حربف در 

قالب دارویی طبیعی تبدیل می کنند.
پژوهش های صورت گرفته تاثیرگذاری ارگانو در برابر کلبسیلا اکسی توکا و کلبسیلا 
پنومونیه را نشان داده اند. این باکتری ها می توانند روی پوست، زخم ها، گلو، دستگاه 
گوارش، دستگاه ادراری و به ویژه ریه ها ساکن شده و از این رو، ارگانو یک گزینه بالقوه 
خوب در طیف گسترده ای از شرایط عفونی است. همچنین، اثربخشی ارگانو در برابر 
عفونت های استرپتوکوکی مقاوم به آنتی بیوتیک که به واسطه ایجاد گلو درد شناخته 

شده اند، نشان داده شده است.

لاغری با خوردن سرکه سیب قبل از غذا
به گفته کارشناسان تغذیه، نوشیدن سرکه سیب قبل از غذا هم به کاهش وزن کمک می 

کند و هم موجب بهبود گوارش و سلامت روده ها می شود.
مصرف مخلوط سرکه سیب و آب به عنوان یک عامل بازدارنده اشتها عمل کرده و به 
افراد کمک می کند تا کمتر مواد خوراکی در بین روز مصرف کنند و مقدار غذای مصرفی 

شان به اندازه متوسط باشد.
این اکسیر جادویی قرن هاست که به عنوان یک ماده همه کاره و پرفایده برای بدن 
استفاده می شود. دارای عوامل ضدمیکروبی و ضدقارچی است که موجب افزایش ایمنی 

بدن و کاهش وزن می شود.
مطالعات قبل نشان داده اند که سرکه سیب با کاهش وزن بدن، شاخص توده بدنی، اندازه 
دور کمر، و تری گلیسیریدهای خون )چربی موجود در خون( مرتبط است. افراد چاقی که 
روزانه نوشیدنی حاوی یک یا دو قاشق سوپخوری سرکه سیب مصرف کرده اند بعد از ۱۲ 

هفته یک تا دو کیلوگرم وزن کم کرده اند.
مواد تشکیل دهنده سرکه سیب

به گفته محققان، سرکه سیب سرشار از ویتامین ها، مواد معدنی، پروبیوتیک ها و آنزیم 
هاست. بتاکاروتن، کلسیم و پتاسیم از جمله مواد مغذی ای هستند که بعد از تخمیر سیب 

و تبدیل به سرکه، همچنان در آن باقی می مانند و قدرت آنتی اکسیدانی بالایی دارند.
اسیداستیک موجود در سرکه سیب موجب افزایش جذب مواد معدنی مهم غذا توسط 
بدن می شود. همچنین اسیداستیک موجب کاهش اشتها، افزایش متابولیسم و کاهش 
ابقاء آب می شود. به گفته ربکا لی، پایه گذار منابع طبیعی سلامت در نیویورک، فواید 
کاهش وزن سرکه سیب ناشی از رشته های پروتئینی موجود در سرکه سیب ارگانیک 
است که متشکل از سلولز و اسید استیک است. این رشته های پروتئین حاوی آنزیم ها و 
باکتری های مفیدی هستند که خواص متعددی به سرکه سیب ارگانیک و تصفیه نشده 
می بخشند.« کارشناسان تغذیه توصیه می کنند بهتر است سرکه سیب با یک لیوان بزرگ 
آب رقیق شود؛ بهتر است یک یا دو قاشق سوپخوری سرکه سیب به یک لیوان آب اضافه 
شود. لی توصیه می کند بهتر است بیش از ۲ تا ۴ قاشق سوپخوری سرکه در روز مصرف 
نشود. مطالعه محققان در سال ۲۰۱۲ نشان می دهد مصرف بیش از اندازه زیاد اب و سرکه 
با خطراتی برای سلامت همراه است که علائم آن شامل خستگی، از بین رفتن حس 
چشایی، عدم تحمل سرما، از بین رفتن قدرت ماهیچه ها، رنگ پریدگی پوست، جوش های 

پوستی، زخم دهان، ریزش مو، مشکلات بینایی، کرختی و بیحسی، و افسردگی است.

آیا خوردن یک سیب در روز 
به کاهش وزن کمک می کند؟

سیب، یکی از میوه های اصلی برای حفظ سلامتی محسوب می شود. میوهای ترد، 
خوشمزه و قابل حمل. اما آیا برای کاهش وزن هم مؤثر است؟ در اینجا به برخی از دلایلی 

که نشان می دهد سیب این خاصیت را دارد می پردازیم.
-سیب  حاوی مقداری فیبر است که گفته می شود باعث افزایش احساس اشباع بودن 
می شود. خصوصا فیبر رژیمی ای به نام پکتین در آن وجود دارد که می تواند حس اشباع 
بودن را زیاد کند. هرچه این حس در شما بیشتر باشد، احتمال پُرخوری کمتر خواهد بود.

-سیب ها کالری کمی دارند. یک سیب متوسط حدود ۱۰۰ کالری دارد. حس اشباع بودن 
بیشتر + کالری کمتر برای کاهش وزن بسیار مفید است.

تحقیقی نشان داده که خوردن سه سیب در روز با کاهش وزن پیوند نزدیکی دارد. در 
واقع این میوه می تواند میزان گلوکز را کاهش داده و به بدن در مبارزه با افزایش وزن 

ناخواسته کمک کند.
در اینجا برخی از غذاها و اسنک هایی اشاره می کنیم که می توانید برای کمک به وضعیت 

کاهش وزن خود با سیب درست کنید.
با بلغور جودوسر: سیب بریده شده را به بلغور جودوسر صبحگاهی خود بیافزایید. این 

ترکیب خامه مانند، غذایی کامل است.
در سالاد: یک سیب را به دو نیم بریده و در قالب یک افزودنی شیرین به سالاد بیافزایید. 
همراه با مرغ: سیب همراه با مرغ طعم فوق العاده ای پیدا می کند. برای کم نگه داشتن 
حجم بدن خود، می توانید یک سینه مرغ بردارید، پوستش را جدا کنید و با سیب مخلوط 

کنید. 
سیب پخته: بله، سیب پخته بسیار خوشمزه بوده و درست کردن آن بسیار ساده است. 
کافی ست یک قوطی سودای بدون کالری را روی سیب ریخته و رویش دارچین بپاشید 

و در دمای ۱۰۰ درجه سانتیگراد حدود ۴۵ دقیقه در فر بگذارید تا حسابی ترد شود.

بهترین میوه برای درمان کبد چرب
سیب حاوی اسید مالیک است که یک عنصر اساسی برای پیشگیری از سنگ در کبد 
و کلیه ها می شود؛ در نتیجه کمک می کند که این دو ارگان در سلامت بهتری قرار 

داشته باشند.
به گزارش مشرق، روزانه یک عدد سیب سبز برای صبحانه میل کنید. با این کار ساده می 
توانید میزان قند خون تان را نیز تنظیم کنید. به عقیده متخصصان آمریکایی سیب سبز 
یکی از سالم ترین و مفیدترین سیب ها و البته میوه ها محسوب می شود. باید بدانید که 

سیب و به خصوص سیب سبز باعث پاکسازی کبد می شود.
 سیب سرشار از آنتی اکسیدان است و این آنتی اکسیدان ها با رادیکال های آزاد مقابله 

کرده و قند خون را پایین می آورند. البته موضوع به همین جا ختم نمی شود.
 سیب حاوی اسید مالیک است که یک عنصر اساسی برای پیشگیری از سنگ در کبد و 
کلیه ها می شود؛ در نتیجه کمک می کند که این دو ارگان در سلامت بهتری قرار داشته 
باشند.  توصیه می شود که سیب را با پوست میل کنید. چون حاوی مواد معدنی مفیدی 

است که با چربی ها مقابله کرده و فلزات سنگین را از بدن دفع می کند.

مس در استفاده بهینه از چربی ها موثر است و کمبود آن 
خطر بروز بیماری های قلبی عروقی را افزایش می دهد. مس 
در کبد انسان تجمع دارد و همچنین در موها، پوست و بافت 

های مختلف بدن نیز تقسیم شده است.
بدن هر فرد بزرگسال حدود ۱۰۰ میلی گرم مس دارد. این 
ماده یکی از ترکیبات تشکیل دهنده چندین پروتئین و آنزیم 
بدن انسان است و در بیشتر فرایندهای حیاتی بدن نقش دارد. 
مس در استفاده بهینه از چربی ها موثر است و کمبود آن خطر 
بروز بیماری های قلبی عروقی را افزایش می دهد. مس در 
کبد انسان تجمع دارد و همچنین در موها، پوست و بافت های 
مختلف بدن نیز تقسیم شده است. این ماده معمولاً از طریق 
مصرف مواد غذایی تأمین می شود و میزان آن در محصولات 
طبیعی و تصفیه نشده به مراتب بیشتر از مواد غذایی صنعتی 
است. بنابراین می توان این ماده را به صورت طبیعی یا مصرف 
مکمل دریافت کرد. در این مطلب شما را با تأثیر مس روی 
سلامتی انسان و راه های جذب بیشتر آن آشنا می کنیم. لطفاً 

با ما همراه باشید.
مس برای سلامتی انسان ضروری است

مس برای حفظ استحکام و سلامت استخوان ها و افزایش 
کیفیت غضروف و بافت های همبند لازم و ضروری است. 
این ماده معدنی همچنین روی باروری و رنگدانه های موها 
و پوست نیز تأثیر دارد. توجه داشته باشید که هیچ گاه نباید 
خودسرانه اقدام به مصرف مکمل مس بکنید. بخصوص اگر 
تحت درمان دارویی هستید حتماً قبل از مصرف آن به صورت 

مکمل با پزشک مشورت کنید.
مس در تشکیل و ساخت کلاژن همان پروتئین موجود در 
استخوان ها، پوست و بافت های همبند نقش موثری دارد. 
این ماده به عنوان یک کاتالیزور در تشکیل گلبول های قرمز 
شرکت دارد. مس در اکثر آنزیم ها مجود بوده و در سوخت 
و ساز پروتئین ها و چربی ها تأثیر می گذارد و غلاف میلین 
عصب ها را در وضعیت بهتری نگه می دارد. این ماده معدنی 
باعث تقویت دستگاه ایمنی بدن و افزایش قدرت باروری می 
شود. مس در تولید ملانین نقش دارد و مسئول تولید رنگ 
موها و پوست است. بنابراین نمی توان ساده از کنار چنین 

ماده مهمی عبور کرد.
اثرات فوق العاده مس

جگر و غذاهای دریایی منبع خوب مس محسوب می شوند. 
این ماده معدنی در مخمر، گردو و فندق، حبوبات، غلات 
کامل، برخی سبزیجات مانند نخودفرنگی، آرتیشو، آووکادو، 

تربچه، سیر، قارچ و برخی میوه ها مانند موز و آلو وجود دارد
مس برای بهبود کیفیت غضروف و مینرالیزه کردن استخوان 
ها لازم و ضروری است و به حفظ توده استخوانی کمک می 
کند. این ماده از بروز برخی آریتمی ها پیشگیری می کند 
چون در متابولیسم هوازی گلوکز نقش دارد. باید بدانید که 
عضله قلب نسبت به کمبود اکسیژن بسیار حساس است. 
مس با تأثیر روی سنتز پروستاگلاندین خاصیت ضدالتهابی 
و ضدچسبندگی پلاکت ها یافته و مانع از انعقاد بیش از حد 
خون و تشکیل لخته ها می شود. این ماده معدنی در کنترل 
عملکرد خوب تیروئید و همچنین بهبود تعادل هیستامین و 

پیشگیری از بروز واکنش های آلرژیک دخالت دارد.
مس به طور غیرمستقیم در مقابله با رادیکال های آزاد که 
باعث پیری زودهنگام سلول ها و همچنین بروز بیماری های 

قلبی عروقی و برخی سرطان ها می شوند نقش دارد.
مکمل مس

میزان مس مورد نیاز روزانه آقایان و خانم ها به ترتیب ۱.۵ 
و ۲ میلی گرم تخمین زده شده است. مواد غذایی روزمره 
می تواند این میزان نیاز را برآورده کند. اما رژیم های سفت و 
سخت و کاهش اشتها و غیره جزو عوامل کمبود آن محسوب 

می شوند.
گفتنی است که کمبود جدی مس به ندرت پیش می آید. 
این مسئله معمولاً در افرادی که از اسهال مزمن، عدم جذب 
درست مواد مغذی در روده ها یا بیماری های مادرزادی مانند 
آلبینیسم )زالی( رنج می برند مشاهده می شود. کمبود جدی 
این ماده معدنی باعث بروز خستگی، آریتمی قلبی، تحریک 
پذیری و بی رنگی موها و همچنین فشارخون بالا، کم خونی، 
بدشکلی استخوانی و نازایی می شود. کمبود جزئی مس نیز 
اثراتی روی سلامتی دارد. نتایج پژوهشی که روی ۲۴ مرد 
انجام شده است نشان می دهد که یک رژیم فقیر از مس 

می تواند باعث افزایش چشمگیر کلسترول بد خون و کاهش 
کلسترول خوب خون شود. این مسئله نیز باعث افزایش خطر 

بیماری های قلبی عروقی می شود.
میزان جذب این ماده معدنی از طریق مواد غذایی یا مصرف 
مکمل نباید از ۲ میلی گرم در روز بیشتر شود. افرادی که 
مکمل مصرف می کنند باید آن را در ساعت مشخص از روز و 

بخصوص قبل از غذا دریافت کنند.
سازمان بهداشت جهانی دوز مسموم کننده مس را ۰.۵ 
میلی گرم برای هر کیلو وزن بدن یعنی معادل ۳۵ میلی گرم 
در روز برای یک فرد بزرگسال اعلام کرده است. یادتان باشد 
که جذب میزان بالای این ماده معدنی باعث بروز حالت تهوع، 
دردهای عضلانی و معده درد می شود. مسمومیت حاد با 
مس که از آب حاوی مس بالا یا آشپزی زیاد در ظروف مسی 
بروز می کند نیز می تواند باعث بروز هپاتیت مرگبار شود که 
این مسئله نادر است. خوشبختانه مسمومیت با مصرف مکمل 

مس مشاهده نشده است.
منابع غذایی مس

جگر و غذاهای دریایی منبع خوب مس محسوب می شوند. 
این ماده معدنی در مخمر، گردو و فندق، حبوبات، غلات 
کامل، برخی سبزیجات مانند نخودفرنگی، آرتیشو، آووکادو، 
تربچه، سیر، قارچ و برخی میوه ها مانند موز و آلو وجود دارد. 
البته مثل در برخی آب معدنی ها و آب شیر نیز موجود است. 
اگر مکمل زینک )روی( مصرف می کنید حواستان باشد که 
حاوی مس نیز باشد. چون زینک باعث کاهش جذب مس 

توسط بدن می شود.
اطلاعات دیگر در خصوص مس

جذب بالای مس می تواند به خودی خود باعث ایجاد 
رادیکال های آزاد شود. با این حال مس در تحریک سنتز 
آنزیمی که رادیکال های آزاد را نابود می کند شرکت دارد. 
نتایج بررسی های اخیر نشان می دهد که دریافت ۳ تا ۶ 
میلی گرم مس در روز به مدت ۶ هفته هیچ تأثیر منفی ایجاد 
نمی کند. مازاد آهن و ویتامین C یا مصرف زیاد فروکتوز 
یا قند )ساکاروز( می تواند باعث مهار مس بدن شده و کم 

خونی ایجاد کند.

اثرات مس روی سلامتی
رنگ ادرار خبر از وضع سلامتتان می دهد!

رنگ ادرار می تواند نشان دهد آیا بدن به اندازه کافی آب دریافت کرده است و یا در برخی 
موارد نشانه هایی از یک بیماری جدی را نمایان سازد

ادرار کردن یکی از روش های دفع سموم از بدن انسان محسوب می شود که مسئولیت 
آن بر عهده کلیه ها است. از این رو، ادرار می تواند اطلاعات خوبی را درباره شرایط سلامت 
انسان ارائه کند. رنگ ادرار می تواند نشانه خوبی برای تشخیص مناسب بودن شرایط 

سلامت و یا وجود عاملی نگران کننده در نظر گرفته شود.
رنگ ادرار می تواند نشان دهد آیا بدن به اندازه کافی آب دریافت کرده است و یا در 
برخی موارد نشانه هایی از یک بیماری جدی را نمایان سازد. در ادامه قصد داریم اطلاعات 

بیشتری درباره رنگ های مختلف ادرار و دلایل آنها ارائه کنیم.
رنگ زرد تیره

رنگ ادرار به طور معمول اندکی به زرد متمایل است اما اگر رنگ آن زرد تیره باشد از 
کم آبی قابل توجه بدن حکایت می کند. شما باید روزانه به میزان کافی آب بنوشید تا آب 
مورد نیاز بدن تامین شود. در غیر این صورت، مواجهه با عملکرد کمتر از انتظار بدن جای 

شگفتی نخواهد داشت.
رنگ شفاف کریستالی

اگر ادرار شما از رنگ زرد کم رنگ خود برخوردار نیست و رنگ شفاف کریستالی دارد 
ممکن است نشانه ای از بیماری دیابت باشد. به طور دقیق تر، رنگ شفاف کریستالی می 
تواند نشانه ای از بیماری دیابت بی مزه باشد. در این نوع از دیابت دفع آب بیش از حد 
معمول به تشنگی فرد منجر می شود و حتی می تواند در چرخه خواب اختلال ایجاد کند.

رنگ نارنجی
در صورتی که رنگ ادرارتان نارنجی شده است این شرایط می تواند در نتیجه دو عامل 
شکل گرفته باشد. شما ممکن است با کم آبی شدید بدن مواجه شده و یا غذایی بسیار 
شور مصرف کرده باشید. رنگ نارنجی ادرار می تواند نشانه ای از شکل گیری یک تومور و 
تحت فشار قرار گرفتن مجرای صفراوی باشد. ابتلا به زردی نیز باید مد نظر قرار بگیرد. در 

نتیجه، نسبت به رنگ نارنجی ادرار بی تفاوت نباشید.
رنگ زرد روشن

رنگ زرد روشن ادرار نشانه ای هشدار دهنده محسوب نمی شود. این رنگ می تواند به 
این مساله اشاره داشته باشد که بدن قادر به ذخیره ویتامین B و ویتامین C بیشتر برای 

بلند مدت نیست. از این رو، تغییر رنگ هنگام انتقال ادرار رخ می دهد.
رنگ سبز

اگرچه موردی شایع نیست، اما مواجهه با رنگ سبز ادرار نیز امکان پذیر است. رنگ سبز 
 )Pseudomonas aeruginosa( بیشتر به دلیل یک باکتری به نام سودوموناس آئروژینوزا
شکل می گیرد. حتی مصرف داروهای ضد افسردگی و بیماری پارکینسون نیز می توانند 

دلیل سبز رنگ شدن ادرار باشند.
رنگ قرمز

اگر بیش از اندازه ریشه چغندر یا مواد غذایی قرمز رنگ مصرف کرده باشید، احتمال 
مواجهه با ادرار قرمز رنگ افزایش می یابد. اما رنگ قرمر ادرار می تواند در نتیجه وجود 
خون در دستگاه ادراری نیز شکل گرفته باشد و به عنوان نشانه ای از سنگ کیسه صفرا 
یا سرطان کلیه باید جدی گرفته شود. در صورت تداوم این شرایط حتما به پزشک 

مراجعه کنید.
رنگ آبی

اگر تحت درمان های دارویی سنگین بوده اید، رنگ ادرار می تواند به آبی روشن تغییر 
کند. رنگ های خوراکی نیز می توانند از جمله عوامل شکل گیری این رنگ غیر معمول 

ادرار باشند. پس مراقب آن چه می خورید باشید.

 

نخستین پانکراس مصنوعی به بازار می آید

سازمان غذا و داروی آمریکا برای نخستین بار یک 
پانکراس مصنوعی را که برای نظارت و همچنین تزریق 
خودکار انسولین به بیماران دیابتی طراحی شده، تائید 

کرد.
 نظارت بر سطوح قند خون و تزریق انسولین برای 
برای  دائمی  نگرانی  یک  ایمن،   سطح  در  آن  حفظ 
مبتلایان به دیابت نوع یک است. پروژه های متعددی 

روش های  ارائه  در  نویدبخشی  گام های  توانسته اند 
آسان تر بردارند و اکنون قرار است این نوع سهولت از 

آزمایشگاه به جهان واقعی بیاید.
به  سالم  انسان  یک  در  پانکراس  بتای  سلول های 
را  خون  قند  سطوح  که  می پردازند  انسولین  ترشح 
تنظیم می کنند. اما در بیماران مبتلا به دیابت نوع یک، 
این فرآیند در میان راه در هم شکسته و فرد باید پس 

از نظارت با تست خون انگشت، قرص یا داروی تزریقی 
برای تنظیم قند خون مصرف کند.

تاکنون روش های مختلفی برای تنظیم قند خون 
مورد بررسی قرار گرفته که از آن میان می توان به کاشت 
سلول های بتا، نظارت بر سطوح قند با لنز تماسی و ارائه 
انسولین به بدن توسط یک کپسول بجای تزریق اشاره 
کرد. اما یکی از جالب ترین روش ها، سیستم حلقه بسته 
است که فرآیند نظارت و ارائه انسولین به بدن را بطور 
خودکار انجام داده و بطور چشمگیری روند درمان را 

برای بیماران تسهیل می کند.
این پانکراس مصنوعی از یک پمپ خارجی و یک 
حسگر در درون یک سوزن تشکیل شده که در زیر 
پوست قرار می گیرد. این حسگر بطور مداوم بر سطوح 
قند خون نظارت کرده و در زمان نیاز، پمپ را تحریک 

به آزادسازی انسولین از طریق یک کاتتر می کند.
سیستم هیبریدی ۶۷۰G MiniMed  که توسط 
شرکت Medtronic، سازنده کوچکترین ضربان سنج 
توانسته  اکنون  شده،  ارائه  گذشته،  سال  در  جهان 
تائیدیه سازمان غذا و داروی آمریکا را برای تجاری 

سازی دستگاه خود بدست بیاورد.
این سیستم بر روی ۱۲۳ بیمار دیابتی برای سه ماه 
آزمایش شد و نتایج نشان داد که این دستگاه برای 
افراد بالای ۱۴ سال ایمن بوده و هیچ عوارض جانبی 
خطرناکی ندارد. آزمایشات بیشتر برای ارزیابی ایمنی 
این سیستم به منظور استفاده از کودکان هفت تا ۱۳ 

سال مبتلا به دیابت نوع یک ادامه دارد.

محققان دانشگاه علوم پزشکی تبریز و دانشگاه تبریز نانوحاملی هوشمند را تولید کردند که 
قادر است داروی ضد سرطان را به  صورت هوشمند و هدفمند به بافت سرطانی انتقال دهد.

بیماری سرطان یکی از اصلی ترین بیماری هایی به شمار می رود که در اقصی نقاط جهان 
سلامت بشر را تهدید می کند. ازاین رو تحقیقات در حوزه  دارو برای مهار و درمان این بیماری 
در حال انجام است. در حال حاضر سرطان دومین عامل مرگ  ومیر در جهان محسوب 
می شود که پیش بینی می شود در سال های آینده به اولین عامل مرگ  ومیر تبدیل شود. 
بنابراین ارائه و معرفی داروها و راه های متفاوت جهت درمان سرطان ضروری به نظر می رسد. 
دکتر حامد همیشه کار، عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تبریز در این باره گفت: 
داروهای ضد سرطان به  صورت غیرانتخابی عمل می کنند و با تخریب بافت غیر سرطانی 
موجب عوارض گسترده می شوند. وی از اجرای تحقیقاتی در این زمینه خبرداد و یادآور شد: 
هدف از انجام این تحقیقات سنتز نانو ذرات مغناطیسی با قابلیت بارگیری و حمل داروی ضد 
سرطان ۶- مرکاپتوپورین بوده است. این دارو جزو یکی از داروهای مؤثر ضد تومور در طی 
۵۹ سال گذشته است که به  طور گسترده جهت درمان و مهار سرطان خون در کودکان، 
پیشگیری از پس زدن عضو پیوند یافته و بیماری های التهابی مورد استفاده قرار می گیرد. 
همیشه کار، ادامه داد: استفاده از نانوحامل سنتز شده در این طرح به  منظور دارورسانی 
هدفمند به بافت توموری موجب می شود، اثرات جانبی دارو بر روی بافت های سالم اطراف 
تومور به  طور مؤثری کاهش  یافته و اثربخشی دارو افزایش پیدا کند.  عضو هیات علمی دانشگاه 
علوم پزشکی تبریز با اشاره به جزئیات این تحقیقات، توضیح داد: خاصیت آب گریزی داروی ۶- 
مرکاپتوپورین امکان استفاده از آن را تا حدودی محدود می کند. اما با محبوس کردن این دارو 
در نانوذرات سنتزشده با پوشش پلیمری که قابلیت اتصال کووالانسی این دارو را دارد، می توان 
آن را تا رسیدن به بافت هدف محافظت کرد و در آنجا توسط آنزیم ها آزاد کرد.  این محقق 
اضافه کرد: بر این اساس در این طرح در ابتدا کوپلیمرهای پاسخگوی سه گانه با قابلیت اتصال 
به نانوذره  مغناطیسی و بارگیری داروی ضد سرطان ۶- مرکاپتوپورین و پس از آن نانوذرات 
مغناطیسی به روش همرسوبی سنتز و در ادامه نانوذرات پلیمری و مغناطیسی به اصطلاح 
انکوبه و نانوحامل هوشمند سنتز شد.  وی خاطرنشان کرد: در مرحله بعد میزان بارگیری و 
آزادسازی دارو در شرایط متفاوت دما، pH و ریدوکس محیط بررسی شد و در انتها اثربخشی 

سامانه  تولید شده در رده های سلولی سرطانی مورد ارزیابی قرار گرفت.

تولید نانوحامل هوشمند دارورسان
 به بافت های سرطانی

داشتن خانه  زیست سازگار که در مدت زمان کوتاهی ساخته شود آرزوی بسیاری از 
افراد است و خانه Avalon House نمونه ای از خانه دوستدار محیط زیست بوده که در 
 )Archiblox(عرض ۶ هفته ساخته می شود. طراحی این منزل توسط کارگاه آرکیبلاکس
استرالیایی با سقف سبز مدولار و مواد پیش ساخته طی مدت دو ماه در مکانی ساحلی 
انجام شده است. قطعات این خانه در جای دیگری به صورت پیش ساخته آماده میشود و 

سپس در محل احداث نصب می شود.
این منزل در نیو ساوت ولز با سقفی سبز در عقب نشینی ساحل با کمترین تاثیر بر 

محیط زیست و با مجوز FSC)سازمان نظارت بر جنگل ها( ساخته شده است.
 خانه آوالون ۱۰۶ متر مربع مساحت دارد و این اندازه قابل تغییر و کوچک شدن است. 
این منزل رو به ساحل و نمای آن چوبی بوده و سقف سبز آن موجب استفاده از آب باران 
و همچنین کاهش نفوذ نور خورشید به داخل می شود. نمای جنوبی و شرقی آن دارای 
ایوان بوده و محیط داخلی و بیرونی را به یکدیگر پیوند می زند. این منزل مدولار بوده، در 

سراشیبی قرار گرفته و در نتیجه موجب کاهش جریان آب می شود.
 جهت شرقی و غربی Avalon موجب بهره مندی از چشم اندازی زیبا شده و همچنین از 
این طریق هوا تهویه می شود. پنجره ها در قسمت جنوبی و شمالی قرار گرفته اند تا استفاده 
از نور طبیعی افزایش یابد. نور و هوای پاک در فضاهای نشیمن آشپزخانه و نیمی از منزل 
وجود دارد. یک اتاق  خواب  مستر و دو اتاق خواب کوچک با سرویس بهداشتی نیز نیم 

دیگری از خانه را تشکیل می دهند.
در این منزل از رنگ های طبیعی و روغنی با VOC پایین در محیط داخلی استفاده 

شده است.

دانش آموخته واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی 
با هدف ارتقای تولید هیدروژن به عنوان یک سوخت پاک، 
از درشت  تولید نسل جدید کاتالیزور طبیعی  به  موفق 
جلبک های دریای خزر به نام "کلادوفورا"برای اولین بار 
در دنیا شد.فرید صفری، دانش آموخته کارشناسی ارشد 
مهندسی انرژی های تجدیدپذیر در این رابطه گفت: این 
طرح در ابتدا با هدف تولید گاز غنی از هیدروژن از درشت 

اکوسیستم  در  را  دریای خزر که مشکلاتی  جلبک های 
مناطق ساحلی بوجود آورده بودند، آغاز شد؛ اما در حین 
انجام تحقیق مشاهده شد که خاکستر این جلبک ها دارای 
خواص ویژه و منحصر بفردی هستند که استفاده از آن 
را به عنوان کاتالیزور در فرآیندهای شیمیایی به خصوص 
فرآیندهای تبدیلی زیست توده امکان پذیر می کند.وی با 
بیان اینکه از این خواص می توان به وجود ماتریس های منظم 
حفرات در سطح آن و وجود مقدار قابل توجه فلزات قلیایی 
و قلیایی خاکی در ساختار آن اشاره کرد که موجب ارتقای 
تصریح  گازی سازی می شود،  فرآیند  در  هیدروژن  تولید 
کرد: با توجه به اینکه تا کنون در جهان از فلزات واسطه به 
عنوان کاتالیزور بر پایه سطوح متخلخل که عموما ساخت و 
استفاده آنها با محدودیت های اقتصادی و فنی همراه بوده، 

استفاده می شده؛ این یافته می تواند گامی مهم و رو به جلو در 
فناوری های تبدیل زیست توده و تولید هیدروژن قلمداد شود.

صفری در رابطه با کاربردهای این طرح گفت: از کاربردهای 
اساسی این یافته، می توان به استفاده در واکنش های تبدیل 
زیست توده و همچنین برخی واکنش های فاز گازی اشاره 
کرد که در صورت تثبیت آن در ابعاد صنعتی می توان به 
رفع نیاز کشور به کاتالیزورهای گران قیمت و تسهیل انجام 
فرآیندهای شیمیایی مرتبط با انرژی های تجدیدپذیر اشاره 
کرد.براساس این گزارش، این طرح تحقیقاتی توسط فرید 
صفری محقق واحد علوم و تحقیقات و با همکاری دانشگاه 
تهران و مهندس امید نوروزی از دانشجویان این دانشگاه و 
به سرپرستی دکتر احمد توسلی استاد واحد علوم تحقیقات 

انجام گرفته است.

این خانه دوستدار محیط زیست  است

تولید نسل جدید کاتالیزور طبیعی از درشت جلبک های دریای خزر
یک شرکت ژاپنی کامیون خودرانی را طراحی کرده که حتی فرمان هم در آن تعبیه 

نشده است.
 در حال حاضر تمامی اتومبیل های خودران که بطور مستقل کار می کنند، دارای یک 
فرمان هستند و این امکان را برای سرنشین خودرو فراهم می کند که در صورت نیاز کنترل 

خودرو را شخصا عهده دار شود.  
در همین حال شرکت خودرو سازی Komatsu ژاپن در تازه ترین محصول خود که یک 
کامیون کمپرسی است، از فناوری خودرانی در آن استفاده کرده که نکته قابل توجه نبود فرمان 

و اتاقک راننده برای نشستن در داخل و هدایت آن است.  
این شرکت ژاپنی نام این کامیون منحصر به فرد را »وسیله ترابری مستقل نوآورانه« گذاشته 

است.  
توان این کامیون کمپرسی خودران ۲۷۰۰ اسب بخار و مانند یک کامیون معمولی که 

توسط انسان هدایت می شود توان بهره برداری دارد.
شرکت Komatsu قصد دارد با توسعه سیستم چرخشی ویژه در این محصول جدید 
قابلیت آن را برای رفتن به جهت های مختلف سهل الوصول کند تا قدرت مانور آن افزایش 

چشمگیری یابد.
قرار است از این نوع کامیون در صنعت معدن استفاده شود.

ساخت کامیون کمپرسی خودران بدون فرمان



اجتماعی 6

در پنج ماهه امسال  صورت گرفت 

کاهش 14 درصدی تلفات سلاح سرد در کشور 
پزشکی قانونی از کاهش ۱۴ درصدی تلفات سلاح سرد از ابتدای فروردین تا پایان 

مردادماه سال جاری خبر داد . 
به گزارش ایرنا از سازمان پزشکی قانونی در پنج ماهه سال جاری ۲۹۱ تن بر اثر اصابت 
سلاح سرد جان خود را از دست دادند، این شمار تلفات در مقایسه با مدت مشابه سال 

گذشته )۱۳۹۴(با شمار تلفات ۳۴۰ تن ۱۴.۴ درصد کاهش یافته است.
از تلفات سلاح سرد در پنج ماهه امسال ۲۳۶ تن مرد و ۵۵ تن زن بودند.

در این مدت استان های تهران با ۵۶، فارس با ۲۵ و خراسان رضوی با ۲۱ فوتی بیشترین 
آمار تلفات سلاح سرد را داشته اند.

شمارتلفات سلاح سرد در مرداد ماه سال جاری نیز با کاهش ۳۲.۱ درصدی مواجه بود 
و از 8۱ فوتی در مرداد سال گذشته با ۵۵ تن در مرداد امسال رسیده است.سلاح سرد به 
هر نوع سلاحی که برای دفاع یا تهاجم مورد استفاده قرار بگیرد و از حیطه باروت، شلیک 

و انفجار گلوله خارج باشد، سلاح سرد می گویند. 
*لزوم فراگیری مهارت های کنترل خشم در جامعه

صدیقه نوبهار،روانشناس و کارشناس علوم رفتاری، در گفتگویی ، با اشاره به وجود ضعف 
در فراگیری و آموزش مهارت های کنترل خشم در میان بسیاری از اقشار و طیف های 
اجتماعی گفت:صرفا با ممنوعیت حمل سلاح سرد نمی توان از ظهور و بروز چنین حوادث 
تلخی )قتل های طراحی نشده( جلوگیری کرد،زیرا کم نبوده اند پرونده هایی که طرف 
های درگیر با اصابت سنگ،چوب و...جان باخته اند.وی افزود:البته این موضوع نافی ضرورت 
تصویب حمل سلاح سرد نیست زیرا اجرایی شدن این طرح در کاهش عمق خشونت ها و 
درگیری های فیزیکی و خیابانی بی تاثیر نخواهد بود،اما برای رسیدن به نقطه مطلوب باید 
با نگاهی ریشه ای بستر و زمینه آموزش مهارت های کنترل خشم در مدارس و خانواده 
ها،اجرایی و عملیاتی شود که حصول این امر بخش قابل توجهی از درگیری ها و مشاجرات 
لفظی و فیزیکی را کنترل و مهار خواهد کرد.نوبهار گفت:طبق آمار اعلام شده، در سه 
ماهه نخست سال جاری قریب به ۴۳۰ نفر بر اثر اصابت چاقو و سلاح سرد جان خود را از 
دست داده اند و این امر به معنای ناآشنایی و عدم آموزش و فراگیری صحیح فنون کنترل 
خشم است.وی افزود: با احتساب میزان جراحت ها و بعضا درگیری هایی که بنا به دلایل 
متعدد پرونده ای برای آن تشکیل نشده و طرف های درگیری از پیگیری قضایی صرف 
نظر کرده اند،به عمق این نارسایی پی می بریم.روانشناس و آسیب شناس مسائل اجتماعی 
در خاتمه یادآور شد:باید توامان با یکدیگر آموزش و فرهنگ سازی مهار و کنترل خشونت 
در کنار تشدید اعِمالِ قوانین بازدارنده و تمهیدات قهریِ ضابطه مند و قانونی، این معضل 
و چالش اجتماعی،کنترل و مدیریت شود که در صورت تحقق این امر امکان بروز بسیاری 

از خشونت ها مهار خواهد شد.

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم 

تصادفات هفته گذشته قم سه فوتی 
برجا گذاشت 

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: در حوادث ترافیکی یک 
هفته گذشته این استان، سه تن جان باختند. 

محمدرضا حسنی افزود: در حادثه واژگونی یک دستگاه پراید که ساعت ۱۴:۲۰ هفتم 
مهرماه جاری در کیلومتر ۴۵ آزادراه قم - تهران رخ داد، آقا ۲۵ ساله کشته شد.

وی اضافه کرد: بر اثر برخورد یک دستگاه موتورسیکلت با یک دستگاه پراید نیز یک تن، 
آقا ۳۵ ساله فوت کرد.

به گفته وی، این حادثه ساعت ۲۰:۱۰ هشتم جاری در آزادراه قم – تهران رخ داد.
حسنی بیان کرد: ساعت ۲۰:۴۶ همان روز نیز آقا ۳۵ ساله در برخورد یک دستگاه 

موتورسیکلت با خودروی ون که در بستر رودخانه)بلوار زائر( رخ داد، جان باخت.
وی گفت: از سوم تا دهم مهرماه جاری، هشت هزار و ۲۳۹ تماس با مرکز اورژانس ۱۱۵ 
قم برقرار و منجر به انجام یک هزار و ۴۹8 ماموریت شامل یک هزار و ۲۹۷ ماموریت 

شهری و ۲۰۱ ماموریت جاده ای شد.
وی افزود: در این مدت ۵۵۰ حادثه ترافیکی رخ داد که ۶۶۲ مصدوم برجای گذاشت 
که ۲۴۷ تن از مصدومان به صورت سرپایی در محل حادثه مداوا و ۴۱۲ تن نیز برای طی 
مراحل تکمیلی درمان به بیمارستان منتقل شدند. به گفته رئیس مرکز اورژانس ۱۱۵ قم، 
۳۵8 مورد از حوادث ترافیکی معادل ۶۵ درصد و ۴۱۵ مجروح معادل ۶۲ درصد مربوط 

به موتورسیکلت سواران بوده است.
وی همچنین به شهروندان توصیه کرد: برای کاهش زمان حضور کارشناسان اورژانس 
۱۱۵ بر بالین بیمار در اعلام آدرس محل حادثه یا منزل از علایم واضح و نشانه های 

مشخص در مسیر استفاده کنند.
وی افزود: تذکرات و دستورات تلفنی کارشناسان ۱۱۵ را تا رسیدن تیم های اورژانس 
به دقت اجرا کنید و مصدوم را تا حد امکان در صحنه حادثه جابجا نکنید مگر در صورت 

وجود خطر جدی و تهدید کننده مثل انفجار یا سقوط.

رئیس پلیس راه استان قم 

واژگونی پراید سه کشته و مجروح
 برجای گذاشت 

رئیس پلیس راه استان قم با اشاره به حادثه واژگونی یک دستگاه پراید در این استان 
گفت: توجه نکردن به جلو از سوی راننده این خودرو، منجربه وقوع این حادثه و جانباختن 

یک تن و مجروح شدن ۲ تن شد. 
سرهنگ اردشیر جمشیدی راد ، افزود: یک دستگاه خودروی پراید ساعت ۰8:۳۰ دیروز 
در یک کیلومتر مانده به عوارضی قم- گرمسار واژگون شد که این حادثه منجربه جانباختن 

یک تن، خانم ۳۵ ساله و مصدومیت ۲ تن، آقا ۴۰ ساله و کودک شیرخوار شد. 
وی علت این حادثه را توجه نکردن به جلو ناشی از خستگی و خواب آلودگی راننده 
عنوان کرد. رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم نیز در گفت و گو با 
ایرنا، افزود: پس از حضور کارشناسان فوریت های پزشکی بر بالین مجروحان، به علت 
شدت حادثه و وخامت حال مجروحان به سرعت درخواست بالگرد اورژانس هوایی شد. 
محمدرضا باقری افزود: پس از انجام اقدام های اولیه درمانی توسط کارشناسان، مصدومان 
برای تکمیل مراحل درمانی به سرعت توسط اورژانس هوایی ۱۱۵ به بیمارستان شهید 
بهشتی قم منتقل شدند. به گفته وی، اورژانس هوایی ۱۱۵ قم تاکنون با انجام ۲۷۷ سورت 
پرواز، ۶۵۲ مجروح شامل ۶۰۹ مجروح تصادف و ۴۳ بیمار از جمله قلبی، تنفسی، برق 

گرفتگی و غرق شدگی را به بیمارستان شهید بهشتی منتقل کرده است.

فرمانده انتظامی استان سیستان وبلوچستان  خبرداد

دستگیری کلاهبردار هزار میلیاردی
 در اطراف تهران

فرمانده انتظامی استان سیستان وبلوچستان گفت: 'م.م ' با بیش از یک هزار میلیارد ریال 
کلاهبرداری در جنوب استان ساعت ۱:۳۰ دقیقه بامداد شنبه در یک عملیات پیچیده 

اطلاعاتی در اطراف تهران دستگیر شد. 
سردار حسین رحیمی در گفت وگو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: این کلاهبردار 
هیچ مجوزی با عنوان نمایندگی فروش خودرو نداشته و با شگردهای مختلف اقدام به 
کلاهبرداری از مردم جنوب استان می کرد.دادستان عمومی و انقلاب زاهدان نیز پیش 
از این، در این باره به خبرنگار ایرنا گفته بود: براساس شواهد و شکایت های ارائه شده به 
دستگاه قضایی فردی با سوء استفاده از اعتماد مردم و فریب آنان با بهره گیری از چند 
واسطه با نفوذ در جنوب سیستان وبلوچستان و استان گلستان اقدام به کلاهبرداری 
میلیاردی کرده است. محمد مرزیه افزوده بود: طبق برآوردها، این فرد علاوه بر افزون بر 
۱۰۰ میلیارد تومان کلاهبرداری از مردم جنوب سیستان وبلوچستان ، براساس شنیده ها 

در استان گلستان نیز ارقام زیادتری از مردم کلاهبرداری کرده است.

انتقام سخت بانوی خانه دارعراقی
 از داعشی ها 

یک زن ساکن عراق دراقدامی انتقام جویانه سرتروریست های داعشی را ازبدن جدا کرده، 
دردیگ انداخته و پخت و بدن آنها را نیز سوزاند. 

به گزارش ایرنا به نقل از شبکه سی ان ان، وحیده محمد الجمیلی ملقب به ام هنادی که 
شبه نظامیان عضو گروه تروریستی موسوم به دولت اسلامی )داعش( شوهراول و شوهر 
دوم ، پدر و سه برادرش را به قتل رسانده اند، فرماندهی گروهی از نیروهای بسیج مردمی 
عراق را بر عهده گرفته است. ام هنادی عکس های اعدام داعشی ها را در صفحه خود در 
فیسبوک منتشر کرده است. داعشی ها همه دارایی ازجمله گوسفندان، سگ های خانگی 
و پرندگان این بانوی خانه دار را که اکنون ۳۹ ساله است، از بین بردند و کم مانده بود خود 
وی را نیز بکشند.این زن به نام وحیده محمد الجمیلی که با نام ام هنادی مشهور است به 
دنبال از دست دادن خویشاوندان و تمام دارو ندار خود به نیروهای بسیج مردمی پیوست. 
ام هنادی می گوید از سال ۲۰۰۴ تا به حال مشغول جنگیدن با تروریست ها است. طی 
این مدت داعشی ها شش بار تلاش کرده اند وی را بکشند و بدنش مملو از زخم است اما 
با وجود تهدیدات دائمی قصد ندارد در برابر تروریست ها تسلیم شود. گروه تحت فرماندهی 
ام هنادی متشکل از ۷۰ تن است.  این زن خودش بطور مستقیم در نبردها با داعشی ها 
حضور داشته و شخصا تروریست ها را اعدام می کند.  این زن خانه دار مبارز دارای دو 
دختر ۲۰ و ۲۲ ساله است که فعلا در حال بزرگ کردن اطفال خود هستند اما در صورت 

ضرورت آنها نیز به نبردها با تروریست ها خواهند پیوست.

احترام به بزرگترها از ارزش های هر جامعه ای به ویژه 
در میان ما ایرانی ها است اما به نظر می رسد این ارزش 
در سال های اخیر به دلایلی در میان برخی از جوانان در 

حال کمرنگ شدن است. 
هر چند بسیاری از جوانان همواره احترام به والدین 
و بزرگترها را رعایت می کنند اما ممکن است برخی از 

جوانان بخاطر دلایلی از این امر مهم غفلت کنند.
یکی از شهروندان تعریف می کرد قدیم ترها جوان 
ها خیلی بهتر از الان بودند.. زمانه عوض شده است و 
جوان ها بد. حالا اگر توی اتوبوس بیهوش هم شوی دیگر 
جوانی جایش را به تو نمی دهد. اینها که چیزی نیست 
فرزندان من جلوی من پایشان را دراز می کنند. زمان ما 

خانواده حرمت داشت ولی الان ... .
در گذشته رسم بر این بود که تا بزرگتر خانواده سر 
سفره غذا نمی نشست کوچکترها نمی نشستند. در 
گذشته رسم بر این بود که تا بزرگترها پیش قدم نمی 
شدند کوچکترها به راه نمی افتادند. در گذشته ها رسم 
بر این بود که کوچکترها پایشان را جلوی بزرگترها دراز 
نمی کردند. در گذشته ها رسم های خوب زیادی بود که 
امروزه کمتر دیده می شود. البته اینها رسم نیستند بلکه 
ارزش های مثبت هستند که امروزه نمودشان در جامعه 
و خانواده کمتر شده است تا جایی که صدای والدین را 
درآورده است از بی احترامی فرزندانشان. اینها را بزرگهای 
خانواده می گویند. آنها می گویند زمانه بد شده است و 
علت بدی زمانه را در جامعه جستجو می کنند و جامعه 
علت را خانواده می داند. اما واقعا وقوع چنین برخوردهایی 
در خانواده ها و بین فرزندان و والدین که مغایر با فرهنگ 
خانواده های ایرانی است چه دلیلی دارد و چه عواملی 
باعث شده است که جوان ها اینقدر به حرمت خانواده و 

بزرگتر بی توجه باشند.
*نگاهی عمیق به تغییرات دوران پرچالش

 'تین ایجری'
دکتر حسین اسد بیگی روان شناس بالینی و رئیس 
مرکز اورژانس اجتماعی بهزیستی کشور در تعریف سنین 
نوجوانی می گوید: سنین نوجوانی که در جوامع دیگر 
به Teen ager)تین ایجر( شهرت دارد از جمله دورانی 
است که در نوجوانان به دلایل مختلف از جمله زیستی 
و فیزیولوژیک تغییراتی ایجاد می شود که این تغییرات 
در خلق و خو و رفتارهای فرد تاثیرگذار خواهد بود. حتی 
در بعضی از شرایط این تغییرات به حدی است که یک 
کودک آرام و مطیع تبدیل به نوجوانی گستاخ، ماجرا جو 

و حرف نشنو می شود.
این روان شناس ادامه می دهد: در چنین دورانی نقش 
والدین بسیار پررنگ می شود چرا که در صورت کوتاهی 
و یا حتی ناآگاهی از نحوه برخورد با نوجوان این تغییرات 

تبدیل به بحران می شود که عواقب جبران ناپذیری را در 
پی خواهد داشت.

وی در این زمینه اضافه می کند: درصورتی که تغییرات 
رفتاری نوجوانان در این دوران که اغلب با معیارهای 
رفتاری خانواده ها همگون نیست با خشونت و سرکوب 
مهار شود، ارتباط صمیمانه والدین و نوجوانان تخریب 
شده و به طغیان، لجبازی و انتقام گیری منجر خواهد 

شد.
اسدبیگی با تاکید بر دشوار بودن مدیریت کردن دوران 
پرچالش نوجوانی می گوید: در بسیاری از موارد مشاهده 
می شود که این گونه برخوردها از طرف خانواده ها به 
صورت عقده در نوجوانان باقی می ماند و در سنین بالاتر 
و یا حتی همان دوران تبدیل به خشم می شود و ما شاهد 

دست بلند کردن آنها بر روی خانواده ها هستیم .
او با اشاره به اهمیت زیاد شیوه برخورد خانواده ها با 
نوجوانان اضافه می کند: کنترل شدید نیز ممکن است 
نتیجه عکس داشته باشد و برخی از مشکلات رفتاری 
از جمله سوء مصرف مواد و بزهکاری، حاصل برخورد 
ناآگاهانه والدین با نوجوانان و ناهنجاری های رفتاری آنها 

است.
*نقش جامعه کمتر از خانواده نیست

اسدبیگی به ریشه آسیب های اجتماعی و مشکلات 
نسل جوان اشاره می کند و می گوید: در جلوگیری 
از آسیب های اجتماعی نقش جامعه را نباید نادیده 
گرفت. برای مثال نهادهایی در جامعه ممکن است با 

محدودکردن و زورگویی باعث سرکوب نوجوانان شوند 
و این شیوه برخورد بروز عقده در آنها را سبب می شود.

وی در این زمینه به یک نظریه روان شناسی اشاره می 
کند و ادامه می دهد: نظریه هایی در روان شناسی وجود 
دارد که می گوید ناکامی منجر به پرخاشگری می شود. 
منظور این است که اگر آنها را در خیلی از موارد ناکام 
کنیم پرخاشگری را در این گروه پرورش داده ایم و این 
پرخاشگری منجر به بروز خشم در گروههای همسال و 
حتی خانواده می شود.رییس مرکز اورژانس اجتماعی 
سازمان بهزیستی با اشاره به اینکه جوان ها را باید درک 
کرد و با صحه صدر و تسامح با آنها رفتار کرد، اضافه می 
کند: مساله ای که این روزها شاهد آن هستیم این است 
که نشاط ، هیجان و شور را با لغو و محدود کردن کنسرت 
ها از این گروه می گیرند. حاصل این محدودیت چیزی 
جز لجبازی نیست و در چنین شرایطی نوجوانان فقط 
زورشان به خانواده می رسد و این مساله را که تبدیل به 

عقده شده است را در خانواده پیاده می کنند.
*با شلاق نمی شود به بهشت رفت

اسدبیگی با یادآوری یک جمله از رئیس جمهور که 
'با شلاق نمی شود کسی را به بهشت فرستاد' می گوید: 
محیط متخاصم امروزه که متاثر از ماهواره، اینترنت و به 
خصوص فضای مجازی است با هدف دربند کشیدن 
نوجوانان و جوانان الگوها ، مدل ها و سبک زندگی خاصی 
را به این گروه عرضه می کنند که در نحوه پوشش و 
رفتارشان تاثیر شگرفی دارد . این در صورتی است که 

تلاش خانواده ها نیز نمی تواند تاثیر آنها را به طور کامل 
خنثی کند. در چنین شرایطی مسوولین باید اعتماد 
جوان ها را جلب کنند و با ایجاد امید و انگیزه، اعتماد 
به نفس نوجوانان و جوانان را زیاد کنند و باید بدانند که 
جز در راستگویی این مهم امکان پذیر نخواهد بود چرا 
که اگر احساس شود وعده ها و امیدها پوشالی است 
ممکن است این سرمایه اجتماعی از بین برود و این یکی 
از مسایلی است که باید به آن توجه ویژه شود. این روان 
شناس در قیاس نسل جدید و نسل قدیم می گوید: نسل 
جدی یعنی اواخر دهه ۶۰ به بعد نسبت به نسل های 
گذشته سطحی نگر هستند. نسل گذشته به مسایل و 
مشکلات، فکر عمیقی داشتند. آنها مشکلات را حلاجی و 
تحلیل می کردند ودوراندیش بودند اما نوجوانان و جوانان 
امروزی بیشتر به آینده نزدیک و حال می اندیشند و به 
صورت لحظه ای و تکانشی زندگی می کنند. در حالی که 
باید اندیشه و تفکر و تصمیم گیری با عمق بیشتری در 
آنها ایجاد کرد و این نیاز به کارهای فرهنگی و اجتماعی 
دارد که دستگاه های متولی و رسانه های جمعی باید 
نقش خود را در این زمینه پررنگتر کنند. وی در ادامه 
این قیاس به جنگ تحمیلی اشاره می کند و ادامه می 
دهد: جنگ برای متولدین دهه ۴۰ و ۵۰ و حتی اوایل 
دهه ۶۰ دستاوردی داشت که از آن می توان به تقویت 
تاب آوری در آنها اشاره کرد. این دستاورد سبب شد که 
با شجاعت و منطق بیشتری با مشکلات روبرو شوند. 
بهزیستی کشور می  اجتماعی  اورژانس  رییس مرکز 

گوید: جوان ها در عصر حاضر به جای مطالعه و بررسی 
عمیق رویدادها، سرگرم تفریحات در فضای مجازی شده 
اند که این شرایط فرصت بررسی های دقیق و مطالعه 
موضوعات مختلف را از آنها گرفته است. از سویی دیگر 
جوی از ناامیدی در بین جوانان و نوجوانان حاکم است 
که ارزشی برای تلاش مضاعف قائل نیستند. این حالت 
که در اصطلاح روان شناسی به 'درماندگی آموخته شده' 
معروف است به این معنی است که فرد هرچه تلاشش 
را بیشتر کند به نتیجه مطلوب و دلخواه خود نمی رسد. 
درچنین شرایطی است که جوان خود را به بی خیالی می 

زند و تلاش نمی کند . 
*نوجوانان و رابطه آنها با بی احترامی به خانواده

اسدبیگی با تاکید بر اهمیت دوران نوجوانی که با 
تحولات جسمی وعاطفی همراه است، می گوید: خانواده 
ها شیوه رفتار با فرزندانشان را نمی دانند از طرفی جامعه 
و دستگاههای متولی نیز نتوانسته اند نقش و مسوولیت 
خود را با احترام و حفظ شان و شخصیت جوان ها به 
درستی ایفا کنند و این کوتاهی سبب طغیان ، سرکشی و 
لجبازی آنها شده است. او در ادامه به نقش و تاثیر مدرنیته 
در بروز خشم در جوان ها و بی اهمیتی پایگاه خانواده از 
نگاه آنها اشاره می کند و اضافه می کند: مدرنیزاسیون 
و تکنولوژی های جدید ارتباطی در عین حال که رفاه 
بیشتری برای انسان ها به ارمغان آورده است یک نوع از 
خودبیگانگی را نیز به همراه دارد. در این زمینه جوان ها 
با ورود این تکنولوژی ها به زندگیشان بسیاری از ارزش 
های اخلاقی نادیده می گیرند و با ارزش های سنتی 
ازجمله احترام به والدین و بزرگترها در تضاد قرار می 
گیرند همانطور که امروزه بسیار این جمله را از زبان جوان 
ها می شنویم که ' چون از من بزرگتر است لزوما درست 
نمی گوید' و یا ' اگر بزرگتر از من است دلیل نمی شود 
که وقتی بی احترامی می کند بی احترامی نبیند'.به گفته 
اسدبیگی، تکنولوژی انسان ها را به خدمت گرفته است در 
حالی که انسان باید تکنولوژی را به خدمت بگیرد و آثار 

این خدمت وارونه را در جامعه شاهد هستیم.
*همیشه حق با بزرگترهاست

اسدبیگی با اشاره به اینکه نوجوانان و جوانان سرکش، 
هم برای خود ، هم برای خانواده و هم برای جامعه 
مشکلاتی ایجاد می کنند و با تاکید بر نقش پررنگ 
خانواده ها در جلوگیری از بحران این دوران می گوید: 
خانواده ها باید برای فرزندان خود الگوی خوبی باشند 
تا جوان ها بتوانند در زمان بحران به آنها اقتدا کنند. در 
صورتی که خانواده ای نتواند با سرکشی فرزندش مقابله 
کند با مراجعه به مراکز مشاوره می تواند از بروز خشم و 
ناهنجاری های رفتاری فرزندش در آن دوران که بسیار 

چالش زا است جلوگیری کرده و پاسخ مناسبی دهد.

حرمت بزرگترها در ترازوی اخلاق 
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 نمایندگان مردم در مجلس با یادآوری نکات مثبت و منفی تغییر 
نحوه وصول مهریه زنان در برنامه ششم توسعه معتقدند که این تغییر 
وصول مهریه را قطعی می کند اما زنان نسبت به شرایط فعلی باید هزینه 

بیشتری برای درخواست مطالبه خود پرداخت کنند. 
وصول »مهریه« زنان یکی از موضوعاتی است که در لایحه برنامه 
ششم توسعه با تغییراتی روبه رو شده است، برخی از نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی معتقدند تغییر در شیوه وصول مهریه، راه رسیدن زنان 
به حقشان را سهل  و ممکن تر ساخته اما منتقدان این تغییر اعتقاد دارند 

این موضوع موجب تضییع حقوق زنان خواهد شد.
نمایندگان موافق  تغییر نحوه وصول مهریه زنان در لایحه برنامه ششم 
توسعه ضمن تاکید بر اینکه با این تغییر، وصول مهریه سرعت بیشتری 
انجام می گیرد، بیان کرده اند که با تصویب بند سوم ماده ۲8 لایحه برنامه 
ششم توسعه به محض مراجعه زنان به ادارات اجرایی سازمان ثبت اسناد 
و املاک به راحتی می توانند مطالبات خود را وصول کنند، آنها تاکید 
دارند با این روش حتی اقداماتی چون توقیف اموال و ممنوع الخروجی 

طرف مقابل را هم می توان محقق کرد.
مخالفان این شیوه در حال اصلاح اما معتقدند که در شیوه فعلی زنان، 
با مراجعه به دادگاه و اقامه دعوی برای دریافت حق مهریه ای خود باید 
سه و نیم درصد میزان خواسته را پرداخت کنند و از حق اعسار نیز 
برخورداند اما بر اساس بند سوم ماده ۲8 لایحه برنامه ششم توسعه زنان 
برای مطالبه مهریه خود در مرحله بدوی باید به ادارات اجرای مفاد اسناد 
رسمی لازم الاجرای سازمان ثبت اسناد و املاک مراجعه کنند که در 
این شیوه زنان در مرحله اول درخواست مهریه خود باید ۵ درصد میزان 
خواسته را پرداخت کنند، کما اینکه در این شیوه زنان از حق درخواست 

اعسار هم محروم خواهند شد.
 پورمختارطرح شکایت در سازمان ثبت وصول مهریه  را 

تسریع می کند
محمدعلی پورمختار عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس در 
گفت  وگو با خانه ملت، در توضیح تعیین نحوه وصول مطالبات مهریه ای 
زنان در لایحه برنامه ششم توسعه، گفت: بر اساس بند سوم ماده ۲8 
لایحه برنامه ششم توسعه تمامی دعاوی ناشی از عدم اجرای اسناد 
رسمی در دفاتر رسمی ازدواج و طلاق، در مرحله بدوی از طریق ادارات 
اجرای مفاد اسناد رسمی لازم الاجرای سازمان ثبت اسناد و املاک 
رسیدگی و اجرا می شود. نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ در مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه تصویب این بند در لایحه برنامه ششم نه 
تنها موجب تضعیف حقوق زنان نمی شود بلکه در احقاق حق زنان موثر 
است، تصریح کرد: طبق این ماده کاری که دادگاه بعد از مدت طولانی 
و تحمیل هزینه های دادرسی به زنان انجام می دهد با سرعت بیشتری 
انجام می گیرد. وی افزود: در حال حاضر برای وصول مهریه، روند طرح 
شکایت و دادخواست، در صورتی که طرف مقابل هم تقاضای اظهار 
ندهد، حداقل یک الی دو سال زمان می برد اما با تصویب بند سوم ماده 
۲8 لایحه برنامه ششم توسعه به محض مراجعه زنان به ادارات اجرایی 
سازمان ثبت اسناد و املاک به راحتی می توانند مطالبات خود را وصول 
کنند. پورمختار با تاکید بر اینکه مراجعه زنان به ادارات اجرایی سازمان 
ثبت اسناد و املاک به نوعی طرح شکایت است، گفت: با این روش 

حتی اقداماتی چون توقیف اموال و ممنوع الخروجی طرف مقابل را هم 
می توان محقق کرد. این نماینده مردم در مجلس دهم یادآور شد: با 
تصویب نهایی این بند، شکایت زنان برای وصول مهریه در ادارات اجرایی 
مفاد اسناد رسمی لازم الاجرای سازمان ثبت اسناد و املاک، ثبت و بعد 

کارها به صورت اداری دنبال می شود.
عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه این پیشنهاد در کمیسیون قضایی به تصویب رسید، یادآور شد: 
این روش به صورت قضایی نیست که طرف مقابل امکان اعتراض 
و درخواست تجدید نظر یا اعمال ماده ۱8 یا به نوعی امکان فرار از 

پرداخت مهریه داشته باشد.
  کمالی پور:  طرح شکایت در سازمان ثبت نافی مراجعه به 

دادگستری  نیست
یحیی کمالی پور نایب رئیس کمیسیون قضایی وحقوقی مجلس  
نیزدر توضیح تعیین نحوه وصول مطالبه مهریه  از سوی زنان در لایحه 
برنامه ششم توسعه با بیان اینکه مراجعه به ادارات اجرایی سازمان ثبت 
اسناد و املاک نافی مسئولیت های قوه قضاییه نیست، گفت: پیش از 
این هم با استناد به قانون تمامی اسناد لازم الاجرا مانند چک یا مهریه را 
از طریق سازمان ثبت اسناد و املاک می توانستیم وصول کنیم اما تنها 
دلیلی که خانواده ها مراجعه به دادگستری را ترجیح می دادند، اعمال 

ماده ۲ قانون نحوه ممنوعیت های مالی بود.
نماینده مردم جیرفت وعنبرآباد در مجلس شورای اسلامی، تصریح 
کرد: طبق قانون فعلی افراد می توانند در مراحل بدوی به دادگستری 
مراجعه کرده و با اعمال ماده ۲ قانون نحوه ممنوعیت مالی، حبس را 
برای طرف مقابل اعمال کنند. وی با بیان اینکه به طور قطع مراجعه به 
سازمان ثبت و اسناد و املاک برای دریافت مهریه نسبت به دادگستری 
به جهت تسریع در وصول مطالبات بهتر است، افزود: از این رو تلاش 
شده در لایحه برنامه ششم توسعه ضمانت اجرایی برای افرادی که 
به سازمان ثبت اسناد و املاک مراجعه می کند در نظر گرفته شود. 
کمالی پورادامه داد: ضمانت اجرایی به این شکل که اگر مرد اموالی داشته 
باشند، این اموال قابل وصول بوده و اداره اجرایی سازمان ثبت اسناد و 
املاک می تواند اجرایه صادر کرده و اموال را به مزایده گذاشته و بفروشند 

بنابراین در نهایت مهریه وصول خواهد شد. وی با بیان اینکه اگر بنا به 
هر علتی درخواست زنان در خصوص مهریه در ادارات اجرایی سازمان 
ثبت اسناد و املاک به نتیجه نرسند می توانند مجدد در دادگستری 
طرح دعوی کنند، گفت: در خصوص قانون مهریه تا ۱۱۰ سکه ضمانت 
اجرایی حبس در نظر گرفته شده و بیشتر این تعداد سکه، افراد اگر 

تمکن مالی نداشته باشند به مرور باید مهریه را پرداخت کند.
این نماینده مردم در مجلس دهم با تاکید بر اینکه شیوه درنظر گرفته 
شده در برنامه ششم برای مطالبات مهریه ای زنان سبب تضعیف حقوق 
آنها نخواهد شد، گفت: در اصلاح این قانون تنها راه حل اول مراجعه 
به ادارات اجرایی سازمان ثبت اسناد و املاک در نظر گرفته شده و 
فرد در مراحل بعدی می تواند به دادگستری مراجعه کند. نایب رئیس 
کمیسیون قضایی وحقوقی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: استفاده 
از ظرفیت سازمان ثبت اسناد برای وصول مهریه نافی صلاحیت های 

عمومی دادگستری در جهت رفع تظلم خواهی زنان نیست.
 سیاوشی:  انتقاد از تغییر در شیوه وصول مهریه

 در برنامه ششم
 طیبه سیاوشی شاه عنایتی نایب رئیس فراکسیون زنان مجلس  
نیزدر خصوص اصلاح شیوه وصول مهریه به عنوان یکی از اسناد 
لازم الاجرا در لایحه برنامه ششم توسعه، گفت: وصول مطالبات اسناد 
لازم  الاجرا مانند مهریه پیش از این در شهر مشهد به صورت پایلوت به 
اجرا درآمده و بر اساس تحقیقات برخی از حقوقدان ها با توجه به اجرای 

آزمایشی، این طرح دارای دو ایراد قانونی است
 نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه با تغییر صورت گرفته زنان برای اخذ مهریه 
خود باید به دفاتر ثبت اسناد و املاک مراجعه کنند، تصریح کرد: در این 
روش زنان پس از مراجعه به دفاتر ثبت اسناد و املاک و استعلام اموال 
همسر می توانند برای وصول مهریه بر اساس شرایط تعیین شده اقدام 
کنند اما اگر دارایی به نام وی ثبت نشده باشد، هیچ راه دومی برای اخذ 

مهریه زنان پیش بینی نشده است.
وی در خصوص دومین ایراد به تغییر شیوه اخذ مهریه در برنامه 
ششم، گفت: با مراجعه زنان به دفاتر ثبت اسناد و املاک برای مطالبه 

مهریه، زنان باید ابتدا پنج درصد مورد مالی سند را پرداخت کنند به 
عبارتی در حقیقت زنانی که برای اخذ مهریه خود به دفاتر ثبت اسناد 
و املاک مراجعه می کنند باید در نخستین مرحله پنج درصد از مهریه 
خود را بپردازند تا درخواست آنها ثبت و دنبال شود این در حالی است 

که اکثر زنان در کشور توان مالی ندارند.
 وصول مهریه از طریق دادگستری سخت اما ممکن است

این نماینده مردم در مجلس دهم یادآور شد: هم اکنون زنان با 
مراجعه به دادگستری هم مبلغ کمتر برای طرح دعوای مهریه ای خود 
باید پرداخت کنند و هم پرداخت این مبلغ پیش از طرح دعوا ضروری 
نیست، اگرچه راه فعلی وصول مهریه یعنی مراجعه به دادگستری سخت 
است اما در نهایت مهریه زنان محقق می شود اما اصلاح لایحه برنامه 
ششم توسعه که در شهر مشهد هم پایلوت شده نه تنها آسان نیست 

بلکه وصول مهریه را غیرممکن می کند.
سیاوشی شاه عنایتی با بیان اینکه مهریه پشتوانه مالی زنان محسوب 
می شود، گفت: زنان برای داشتن پشتوانه مالی به دنبال اخذ مهریه خود 
می روند که سخت کردن روند وصول این حق به ضرر زنان خواهد بود، 
از این رو در کمیسیون تلفیق برنامه ششم از حق زنان دفاع خواهیم کرد.

نایب رئیس فراکسیون زنان مجلس شورای اسلامی با انتقاد از اینکه 
بسیاری از مردان راه های فرار از پرداخت مهریه و دور زدن قانون را 
به کار می گیرند، گفت: با این شرایط قانون به گونه ای باید بررسی و 
تصویب شود که راه  فرار از قانون و عدم وصول مهریه زنان اصلاح شود، 
واقعیت آن است که زنان اگر تمکن مالی داشتند به دنبال اخذ مهریه 
نمی رفتند پس با این وضعیت نباید راه های دستیابی به پشتوانه مالی 

آنان را سخت کرد.
 فتحی:  تضعیف حقوق زنان با مراجعه به اداره ثبت

 درمورد مهریه
محمدجواد فتحی عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس در گفت  
وگو با خانه  ملت در خصوص تغییر شیوه وصول مهریه زنان در لایحه 
برنامه ششم توسعه، گفت: وصول اسناد لازم الاجرا در لایحه برنامه ششم 
توسعه دارای ابهاماتی است که باید شفاف شود، در این زمینه تغییر در 
شیوه وصول مطالبه مهریه، زنان را متضرر می کند. نماینده مردم تهران، 
ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی، تصریح 
کرد: وصول مطالبه مهریه از طریق اداره اجرای ثبت منوط به پرداخت 
نیم عشر یعنی پنج درصد سند مالی موردنظر در مرحله نخست از سوی 
فرد است این در حالی است که ثبت شکایت در دادگاه برای وصول 
مهریه شرایط سهل تری را برای زنان ایجاد می کند. وی با بیان اینکه 
بسیاری از زنان امکان پرداخت ۵ درصد مهریه در مرحله اول مطالبه 
در ادارات ثبت را ندارند، گفت: در ادارات ثبت امکان درخواست اعسار 
برای زنان وجود ندارد این در حالی است که امکان درخواست اعسار 
در دادگاه وجود دارد. عضو کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای 
اسلامی، تصریح کرد: در شیوه فعلی با مراجعه زنان به دادگاه هزینه 
دادرسی برای اقامه دعوی و برای دادخواست نیز ۳و نیم درصد میزان 
خواسته در مرحله نخست است، در واقع زنان با مراجعه به دادگاه نه تنها 
هزینه کمتری برای درخواست مطالبه مهریه خود نسبت به ادارات ثبت 
پرداخت می کنند بلکه امکان درخواست اعسار هم برای آنان وجود دارد.

دفن زباله ها یکي از خطرات جدي براي محیط زیست محسوب مي شود که مي تواند علاوه بر 
تخریب خاك، آلودگي منابع زیرزمیني را نیز در پي داشته باشد و شهرداري ها در این زمینه باید 

راهکارهاي جایگزین از جمله استفاده از دستگاه هاي تبدیلي را در دستور کار قرار دهند.
محیط زیست، آب، خاك، طبیعت و زندگي در اختیار انسان قرار داده شده و حفظ و حراست 
از آن نیز بر عهده اوست. انسان است که مي تواند با سوء مصرف، محیط زندگي و زیست خود 
را تخریب کرده و یا شرایط بهتر از گذشته را فراهم کند. امروزه با گسترش شهرنشیني تخریب 
محیط زیست براي زندگي بهتر به عنوان خطري براي زندگي آینده بشریت مطرح است و 
بسیاري از دوستداران و حافظان محیط زیست اقدام به حرکت داوطلبانه براي آگاهي بخشي به 
جامعه کرده اند. هرچند نقش مردم در حفاظت از محیط زیست و طبیعت بسیار چشمگیر است، 
اما در این بین مسوولان و مدیران شهرها نیز وظیفه اي سنگین بر دوش داشته و با استفاده از 
همراهي مردم باید بسترهایي را براي جلوگیري از لطمه خوردن به محیط زیست فراهم کنند. 
شهرداري ها یکي از ارگان هایي هستند که امروز به طور مستقیم بخشي از وظایف مرتبط با حفظ 
محیط زیست بر دوش آن هاست. هرچند در شهرها بخشي از وظایف بر دوش دولت و دیگر 
ارگان ها و بخشي بر عهده شهرداري هاست اما آن ها نقش ویژه تري نسبت به دیگر دستگاه ها براي 
حفظ طبیعت و بهبود فضاي زیست محیطي دارند. در مجموعه وظایف شهرداري ها در حوزه 
مدیریت محیط زیست شهري در بخش امور مواد زائد و جامد، امور آب و فاضلاب و امور مربوط 
به آلودگي هوا و صدا تعریف مي شود که مدیران شهري وظیفه دارند با برنامه ریزي صحیح و 
کارآمد این بخش ها را مدیریت کرده و از تخریب محیط زیست از این مسیرها جلوگیري کنند، 
هرچند آن ها به تنهایي قادر به این اقدام نبوده و باید برنامه هاي خود را با همکاري و حمایت دیگر 
سازمان هاي شهري از جمله محیط زیست، استانداري ها و دیگر مجموعه ها اجرایي کنند. بخشي 
از امور مرتبط با مواد زائد و جامد و آب و فاضلاب به نحوه مدیریت پسماندها در شهر برمي گردد. 
از مرحله تولید تا دفع پسماند شهرداري ها با این مساله درگیر شده و عدم مدیریت آن نقش 
بسزایي در تخریب و آلودگي محیط زیست دارد به گونه اي که جمع آوري نادرست و یا دفع بدون 
کارشناسي این مواد اثر مستقیم بر روي محیط زیست خواهد داشت و مي تواند آینده بشریت را 

به خطر اندازد. هرچند بخش اعظم تولید زباله به فرهنگ مردم بر مي گردد اما در این بخش نیز 
شهرداري ها به طور غیر مستقیم دخیل بوده و به عنوان ارگاني فرهنگ ساز باید مدیریت تولید 
زباله را نیز بر عهده داشته باشند تا از تولید پسماندهاي خطرساز براي محیط زیست و همچنین 
جمع آوري نادرست آن ها جلوگیري کنند. اما وظیفه مستقیم شهرداري ها در این بخش مربوط به 
جمع آوري و دفع پسماند است. امروزه در کشور ما عموماً جمع آوري زباله به وسیله دستگاه هاي 
مکانیزه اي صورت مي گیرد که معمولاً استانداردهاي لازم در حفظ محیط زیست و تحویل صحیح 
پسماند را رعایت مي کنند اما اثر اصلي به نوع دفع پسماند بر مي گردد. در بسیاري از شهرهاي 
کشور ما پسماندهاي شهري دفن مي شود. اقدامي که مستقیماً آب و خاك را به خطر انداخته و به 
دنبال آن زندگي بشر را با مخاطراتي رو به رو خواهد کرد. هرچند عمده زباله هاي تولیدي شهري 
خشك و تر و در یك کلام خانگي هستند، اما عموماً زباله هاي عفوني نیز به دلیل عدم رعایت قوانین 
و استانداردها با آن ها ترکیب شده و یکجا دفن مي شوند که در پي آلودگي آب و خاك مي توانند 
بیماري هاي گوناگوني را در جامعه شایع کنند. در شهر قم روزانه بیش از ۷۰۰ تن زباله تولید 
مي شود که به گفته مدیران شهري عمده این زباله ها دفن مي شوند. در ۱۳ کیلومتري شهر سایتي 
به نام البرز بنا شده که در این محدوده اقدامات مرتبط با جمع آوري و دفن زباله صورت مي گیرد. 
هرچند این روش غیراصولي و خطرساز سال هاست در این شهر به کار گرفته شده اما کمتر از 
یك سال است که مدیران شهري تصمیم به تغییر روند دفع زباله شهري و جلوگیري از تخریب 
محیط زیست گرفته اند. امروزه در سطح جهان روش هاي مختلفي براي دفع زباله به کار گرفته 
مي شود اما در کشور ما استفاده از هاضم و دستگاه هاي زباله سوز و یا تهیه کود کمپوست رواج 
بیشتري دارد. شهرهایي از جمله اصفهان و تهران که در بحث مدیریت پسماند در کشور پیشتاز 
هستند این روش ها را براي دفع پسماند به کار گرفته اند. اواخر سال گذشته بود که مدیران شهر 
قم نیز از تصمیم خود براي تغییر روش دفع زباله و احداث کارخانه هاي زباله سوز و استحصال 
انرژي از پسماندهاي شهري دادند. هرچند ماه ها از این اطلاع رساني مي گذرد اما به نظر مي رسد 
ظرف روزهاي گذشته مراحل نهایي براي راه اندازي این کارخانه ها آغاز شده است. معاون خدمات 
شهري و امور اجتماعي شهرداري قم در این مورد با اشاره به ضرورت احداث نیروگاه زباله سوز با 

سیستم دایجستر، میزان تولید زباله در شهر را خطرساز دانست و گفت: براساس قانون باید میزان 
دفن زباله در شهرها به صفر برسد که این شرایط در قم هنوز فراهم نشده است. سیدامیر سامع 
با اشاره به شرایط سایت دفن زباله البرز افزود: قریب به نیمي از زباله هاي تولید شده در قم قابل 
تبدیل به انرژي است و مي توان با اتخاذ سازوکاري براي سوزاندن از آن ها انرژي استحصال کرد.

وي تولید برق از مواد آلي زباله ها را امکان پذیر دانست و گفت: در این راستا نیز سعي داریم 
سیستمي را در سایت البرز مستقر کنیم تا بتوان از این زباله ها نیز برق تولید کرد. معاون خدمات 
شهري و امور اجتماعي شهرداري قم با تاکید بر اینکه براي استقرار سیستم هاي زباله سوز و 
هاضم بیش از ۲ هزار میلیارد ریال اعتبار نیاز است، گفت: در این زمینه از مشارکت بخش 
خصوصي استفاده خواهیم کرد تا بتوان هرچه سریع تر اقدامات لازم براي راه اندازي این سیستم 

را سامان داد. 
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداري قم با اشاره به شرایط دفع زباله در این شهر اظهار 
کرد: در حال حاضر در مجموعه سایت البرز گودالي به عمق ۱۵ متر و طول و عرض ۱۰۰ و ۳۰ 
متر حفر شده و دفن زباله در این مجموعه صورت مي گیرد که ادامه این روند محیط زیست استان 
را با معضلي جدي روبه رو خواهد کرد. سید عبدالله میرابراهیمي تفکیك زباله را یکي از ضروریات 
براي کاهش تولید زباله عنوان کرد و افزود: در این زمینه مدیریت شهري نیازمند همکاري و 
همراهي مردم است تا اولاً میزان تولید زباله کاهش یافته سپس بستري براي استفاده صحیح از 
این پسماند فراهم شود. وي به راهکارهاي مختلفي که براي جلوگیري از دفن زباله وجود دارد 
اشاره کرد و افزود: در این راستا دو برنامه جدي در مدیریت شهري اجرایي شده و با توجه به اینکه 
شهرداري به تنهایي قادر به تأمین منابع لازم براي احداث این مجموعه ها نیست در حال جذب 
سرمایه گذار براي احداث کارخانه ها هستیم. با توجه به اینکه مدت زیادي از روند دفن زباله در 
شهر مي گذرد و خطرات جدي محیط زیست قم را تهدید مي کند، مردم و دوستداران محیط 
زیست منتظر اقدام جدي و سریع مدیران شهر براي توقف این حرکت خطرساز هستند؛ هرچند 
نقش مردم در کاهش تولید زباله و تغییر الگوي مصرف براي جلوگیري از تولید زباله هاي خطرساز 

نیز غیرقابل چشم پوشي است.

در گفت وگو با نمایندگان مجلس مطرح شد؛ 

حقی به نام مهریه در برنامه ششم؛ تقویت یا تضییع حقوق زنان

دوستداران محیط زیست  خواستارتوقف دفن زباله هستند

زنگ خطر زباله ها براي محیط زیست قم
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نکــته

عباس سلیمی نمین مدیر دفتر مطالعات و تدوین تاریخ 
ایران است. 13 سال مدیر مسئولی و سردبیری کیهان هوایی، 
وی را در زمره چند روزنامه نگار شاخص اصولگرای کشور 

درآورده است. 
در  مستقر  دولتهای  علیه  انتقادی  مواضع  غالبا  وی 
جمهوری اسلامی داشته و سایر قوا از جمله قضائیه را نیز از 
ارزیابی های انتقادی اش بی بهره نگذاشته است. این روزنامه 
نگار به نوشتن نامه های سرگشاده به مقامات نیز شهره دارد. 
سلیمی نمین دو هفته پیش به درستی منع ورود احمدی 

نژاد به انتخابات را پیش بینی کرده بود. 
وی گفته بود در صورت عدم تمکین احمدی نژاد، این 
توصیه مبنای عمل نهادهای نظارتی مانند شورای نگهبان قرار 

خواهد گرفت و وی رد صلاحیت خواهد شد. 
گفت و گوی ایرنا با سلیمی نمین، حدود 2 ساعت طول 

کشید که مشروح آن را در ادامه می خوانید:

ابتدا می خواستم نظرتان را درباره برجام بدانم؟
من به برجام از دو زاویه نگاه می کنم یکی از منظر عملکرد نظام 
سیاسی و دیگری از زاویه عملکرد دولت. آنچه سرانجام در برجام 
حاصل شد نتیجه مدیریت کلان نظام بود. بارها شاهد بودم دولت به 
جهت بهره برداری سیاسی، عزم خود را جزم کرده بود تا طی چند ماه 
برجام را به سرانجام برساند.اما برجام از منظر نظام دستاوردهای خوبی 
داشت. نظام این فرصت را برای نسل جدید انقلاب فراهم کرد تا 
صداقت و ادعاهای آمریکا را محک بزند. از سویی نظام باعث شکسته 
شدن اتحادی شد که در نظام بین الملل، علیه جمهوری اسلامی 
شکل گرفته بود. به نظر من دولت گرایشی به ایجاد تفرقه بین اعضای 
۵+ ۱ نداشت ولی نظام توانست به چین و روسیه نشان دهد که 
غرب خلاف می گوید و همین بین آنها تفرقه انداخت؛ چرا که برخی 

اتفاقات زمان احمدی نژاد آنها را متحد کرده بود.
دستاورد دیگر نظام این بود که ما باید بدون مذاکره با قدرت های 
بزرگ قادر به حل برخی مشکلات خود باشیم. نگاه ما به برجام باید 
بر اساس نگاه کلان و منافع نظام باشد نه بر اساس نگاهمان به دولت 
یازدهم و روابطمان با آن. این مذاکرات در دولت دهم آغاز شد نه 
یازدهم. البته برخی دولتمردان روحانی قصد داشتند این مذاکرات را 
به همه مسائل فیمابین ایران و آمریکا تعمیم دهند در حالیکه هنوز 
آمریکا به عهدهای خود درباره برجام عمل نکرده و مدام بدقولی می 
کند. مطمئن باشید اگر ما بعد از برجام درباره سایر مسائل نیز با آمریکا 
مذاکره می کردیم همین چیزهایی که بر اثر برجام به دست آوردیم 
هم عایدمان نمی شد و فقط سفره آمریکا پهن تر می شد. چنانچه 

آمریکا بعد از سال 88 به طمع افتاده بود.

برخی معتقدند جنگ باعث شده بود رویکرد متحدی 
در دفاع از خاک کشور ایجاد شود ولی بعد از پایان آن، این 
تهدید خارجی ضعیف شد و اختلافات بیشتر خود را نشان 
انتخابات هفتم ریاست  از  این اختلافات به خصوص  داد؟ 
جمهوری شدت گرفت و در دوره نهم و دهم ریاست جمهوری 

به اوج خود رسید. تحلیل شما چیست؟
نمی دانم شما این فیلم بی بی سی را درباره صدام حسین دیده 
اید یا خیر؟ در آن نشان داده می شود که سفیر آمریکا در عراق، 
محرک تجاوز صدام حسین بوده است؛ یعنی ما با صدام جنگ 
نیابتی می کردیم و در واقع طرف حساب ما آمریکا بود؛ اما من ضمن 
اینکه عامل جنگ را بی تاثیر نمی دانم ولی پایان آن را، عامل اصلی 

گسترش اختلافات داخلی نمی دانم.

پس عامل اصلی تشدید این اختلافات را چه می دانید؟
یک انحراف سنجیده ای که برخی دوستان ما دچار آن شدند. 
یادم هست در دهه ۶۰ و زمانی که در موسسه کیهان کار می کردم 
اختلافات نظر اساسی با برخی همکارانمان از جمله هادی خانیکی 
و رضا تهرانی داشتیم. حتی خود آقای سید محمد خاتمی مدیر 
موسسه نیز با این افراد همفکر نبود. با این وجود با هم کار می کردیم 
و دشمن یکدیگر نبودیم. یادم هست آقای خاتمی سرمقاله تندی 
علیه عبدالکریم سروش نوشته بود ولی آقایان خانیکی و تهرانی اصرار 
می کردند که منتشر نشود؛ در مقابل خاتمی اصرار بر چاپ آن داشت. 
سرانجام هم بر اثر اصرار فراوان آقایان، خاتمی از انتشار آن صرف 
نظر کرد؛ یعنی این اختلافات بود ولی خصومتی در کار نبود. ما می 
توانستیم این اختلاف فکرها را با یکدیگر را حفظ و حتی آنها را در 
سطح جامعه طرح کنیم ولی خیلی متمدنانه و متناسب با فرهنگ 
خودمان. ولی چه شد که این دشمنی ها ایجاد شد؟ به این علت 
که عده ای آشتی ناپذیری را در داخل ترویج کردند؛ آنها که رقبای 
سیاسی را شیطان بزرگ می دانستند. کار را به جایی رساندند که 
رهبری هم انتقاد کردند و صریحا گفتند آقایان نباید رقبای سیاسی 
خود را شیطان بزرگ بدانند. این ها نتیجه ولع قدرت بود که افراد را 

وسوسه می کرد برای رسیدن به قدرت، رقیب را له و مچاله کنند.

این تمایل در هر دوجناح وجود داشت؟
قطعا. چون اگر فقط در یک جناح وجود داشت عینیت خارجی 
پیدا نمی کرد. نوعی کوته نظری سیاسی وجود داشت که می گفت 
برای اینکه بتوان سریعتر به قدرت رسید باید رقیب خود را در اذهان 
عمومی به عنوان مظهر پلیدی جا انداخت. چرا که در این صورت 
دیگر نیاز به کار سخت و طولانی مدت برای اقناع و تبیین طرفدارانت 
برای جذب رای آنها وجود ندارد. در حالی که اگر قرار باشد در سیری 
منطقی به قدرت رسید نیاز به یک کار طاقت فرسای زمان بر وجود 
دارد تا آهسته آهسته افکار عمومی جامعه را با خود همراه کرد. 
متاسفانه برخی بزرگان نیز به این قضیه دامن زدند. اگر برخی بزرگان 
می پذیرفتند که باید انتقال قدرت در کشور صورت بگیرد شاید وضع 
کنونی را نداشتیم؛ اما وقتی مدام قدرت دست نسل اول انقلاب باشد 
و به نسل بعدی اجازه بروز و ظهور داده نشود و با برچسب جوانی و بی 
تجربگی از دستیابی به قدرت محروم بماند فاجعه رخ می دهد. این 
مساله در سال 8۴ خیلی بغرنج شد. در این سال نامزدی آقای هاشمی 

در انتخابات ریاست جمهوری اقدامی بسیار غلط بود. افرادی که ایشان 
را تهییج به ورود انتخابات کردند خوب می دانستند دارند چه کار می 
کنند. هاشمی علیرغم تیزهوشی های سیاسی که دارد بازی خورد. 
اگر وی به توصیه رهبری گوش می کرد که به ایشان گفته بودند 
کاندیداتوری شما به صلاح نیست، این مشکلات به وجود نمی آمد. 
در کتاب روایت های زندگی و زمانه آیت الله هاشمی که توسط آقای 
شیرعلی نیا گردآوری شده است ایشان به صراحت گفته که رهبری 
مرا از نامزدی منع کرده بودند. توصیه رهبری بسیار دقیق و براساس 
منافع کلان کشور بود تا تقابلی بین دو نسل اول و دوم انقلاب به 
وجود نیاید. شما نگاهی به رقبای هاشمی در آن سال بیندازید؛ همگی 
آنها از نسل دوم بودند. نباید نسل دوم آقای هاشمی را دشمن و رقیب 

خود می دانست.

جناح های سیاسی ما با هم دشمنند نه رقیب رقیب یا 
دشمن؟

رقابت در کشور ما با چاشنی دشمنی همراه است. اگر رقابت 
پشتوانه توسعه فرهنگی داشته باشد می تواند بسیار سازنده باشد 
ولی در ایران این طور نیست و بین احزاب سیاسی ما دشمنی موج 
می زند. شما وقتی در عرصه سیاست رقابت می کنی و به قدرت می 
رسی؛ پیش خود می گویی شاید فردا روز رقیبم به قدرت برسد برای 
همین باید تعاملی حداقلی را با وی داشته باشم؛ اما در کشور ما کسی 
که به قدرت می رسد می خواهد طرف مقابل را از هستی ساقط کند 
و اصلا امکان بازگشت وی را از اساس از بین برد. به نظر من اگر آقای 

هاشمی نمی آمد احمدی نژاد به قدرت نمی رسید.

پس چه کسی رئیس جمهور می شد؟
قالیباف

بر چه مبنایی این حرف را می زنید؟
نظر سنجی ها. آقای هاشمی در دور اول تمام هم و غم خود را 
بر تخریب قالیباف قرار داد طوری که گاهی صدای وی در می آمد. 
من در ستاد قالیباف بودم و این موضوع را از نزدیک دیدم. اصلا 
گرایش خود آقای قالیباف به آقای هاشمی بود ولی هاشمی وی را 
تخریب می کرد. یادم هست یک روز صبح خود آقای قالیباف با 
مهدی هاشمی تماس گرفت و گفت اگر این روند را ادامه دهید من 
هم اطلاعاتی که درباره فعالیت های اقتصادی شما دارم را منتشر 
می کنم. همین تخریب ها باعث شد آقای قالیباف در نظر سنجی 
ها دچار افت جدی شود وگرنه رای بالایی داشت. از سویی آقایان 
محسن رضایی، محمود احمدی نژاد و احمد توکلی هم با قالیباف قرار 
گذاشته بودند اگر در نظر سنجی ها همچنان قالیباف در صدر بماند 
از طرفداران خود بخواهند که به ایشان رای دهند. حتی آقای توکلی 
که در ستادش بودم فعالیت هایش را تعطیل و نیروهای خود را به 

ستاد قالیباف فرستاد.

های  تخریب  موج  بود  مدعی  هم  هاشمی  آقای  البته 
احمدی نژاد علیه وی در دور دوم شدید بود؟

من منکر این نمی شوم اما آقای هاشمی هم همین کار را با 
قالیباف کرد. ولی اینها دلیل این نمی شد که آقای هاشمی نتیجه 
انتخاباتی که آقای خاتمی رئیس جمهورو آقای موسوی لاری وزیر 
کشور سلامتش را تایید کرده بودند نپذیرد. این دمل در سال 8۴ به 

وجود آمد و در سال 88 ترکید.

این مساله انتقال قدرت بین نسل اول و دوم انقلاب فقط 
در مورد پست ریاست جمهوری صادق است؟

خیر. من به آقای واعظ طبسی هم ایراد داشتم که حتی در ایام 
بیماری هم حاضر نشد پست خود را رها کند. به خیلی های دیگر 

هم همین انتقاد را دارم.

مثلا؟
افرادی که سالهاست از بازنشستگی شان گذشته اما پست های 
اجرایی را رها نمی کنند. البته منظورم فقط پست های اجرایی است؛ 
مثلا استفاده از نیروهای باتجربه و مسن در پست هایی مانند مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، مجلس خبرگان رهبری، شورای نگهبان و 
امثالهم نه تنها عیب نیست بلکه حسن است. البته معتقدم در شرایط 
بحرانی امکان انتقال قدرت وجود ندارد. کشور ما هم چون دائما با 
شرایط بحرانی روبرو بوده است اولویت هایش عبور از بحران بوده نه 

چرخش قدرت.

به  نژاد  احمدی  ورود  منتقدان  جمله  از  همیشه  شما 

انتخابات سال 96 بوده اید. حتی در مصاحبه دو هفته قبل 
خودتان با من نیز، منع وی از ورود به انتخابات را به درستی 
پیش بینی کرده و گفته بودید که حتی اگر ایشان نخواهد 
توصیه نظام مبنی بر عدم ورود به انتخابات را گوش کند 
نهادهای نظارتی مانند شورای نگهبان بر مبنای آن توصیه، 
وارد عمل شده و وی را رد صلاحیت می کنند؟ چرا با ورود 

احمدی نژاد به انتخابات مخالف بودید؟
ببینید. همان قاعده ای که درباره هاشمی صادق است در مورد 
احمدی نژاد هم صدق می کند. ایشان 8 سال رئیس جمهور مملکت 
بوده و هر گلی که قرار بوده به سر مملکت بزند زده است. علاوه بر 
این با بازگشت احمدی نژاد، دوباره التهابات به جامعه برمی گردد آن 
هم در شرایط امروز که نیاز جدی به آرامش داریم. ما الان تبدیل به 
یک قدرت جدی منطقه ای شده ایم و توانمان از مرزها فراتر رفته 
است. هر گونه التهابی در داخل، قدرت منطقه ای ما را دچار چالش 
می کند. دولتهای احمدی نژاد، خاتمی و هاشمی دولتهای پرالتهابی 
بودند. ما در حال حاضر نیاز به دولتی داریم که خودش التهاب را 
به جامعه پمپاژ نکند. این به معنای آن نیست که در داخل نظرات 
مختلف نداشته باشیم بلکه باید موضوعات محل اختلاف خود را به 
یک منازعه تبدیل نکنیم. با سابقه تنش آفرینی که از احمدی نژاد 

داشته ایم ورود وی به انتخاب به صلاح نیست.

دولت روحانی را از این نظر چگونه می بینید؟
واقعیت این است که روحانی تنش آفرین نیست. البته این به 
معنای توسعه یافتگی دولت وی نیست بلکه خصوصیت شخصی 
آقای روحانی این است. وی شخصیتی است که شرایط مناسب خود 
را در آرامش می بیند. ولی این خصلت ایشان هر دلیلی داشته باشد 

باز می تواند فرصت خوبی برای پیشرفت کشور باشد.

یعنی این خصوصیت ایشان را مثبت ارزیابی می کنید؟
قطعا

چقدر ایشان به حل مسائل در پشت پرده معتقد است؟
این را به طور قطع و با ذکر مصادیق نمی دانم. ولی طبیعی 
است وقتی از بیان مطالب در سطح علنی خودداری می کند راه 
مذاکره پشت پرده برایش باز تر است. این دولت قطعا به قوه قضائیه 
و مجلس مشکلاتی دارد ولی تا کنون بروز بیرونی پیدا نکرده است. 
چرخش قدرت فقط در شرایط آرامش سیاسی به وجود می آید و 
در فضای اتهام زنی امکان آن وجود ندارد؛ یعنی وقتی شما به من 
تهمت میزنید حتی اگر قرار باشد مرا از کار بردارند نیز این کار را 
نمی کنند؛ چرا که وقتی در موضع اتهام شما را از قدرت خلع می 
کنند در واقع آنرا پذیرفته اند. علاوه بر این آرامش به وجود آورنده 
شفافیت هم است؛ ولو این شفافیت گاهی علیه خود دولت یازدهم 
باشد. وقتی جامعه دچار بحران و به ویژه از نوع کاذب آن نی شود 
توجه مردم به آن جلب شده و از مسائل اساسی بازمی ماند. ولی در 
شرایط آرام، مردم پی مسائل مهم را می گیرند و اولویت های کشور 
مشخص می شود و شفافیت هم به وجود می آید. شاهد بودیم 
که در همین ایام بسیاری از لغزش های اقتصادی توسط مردم 
فاش شده و درصدد حل آن برآمدند. حقوق های نجومی طبعا با 
همکاری مردم برملا شد. مردم فیش ها را از ادارات بیرون آورده و 

به روزنامه دادند تا منتشر شود.

رقبای اصولگرای روحانی کدامند؟ با توجه به آنچه به 
املاک نجومی شهرت یافت، قالیباف آیا شانسی دارد؟

این بحثی که علیه آقای قالیباف مطرح شده تاسف بار است. این 
یک بداخلاقی سیاسی و حزبی است. در فیش های حقوقی نگاه 
حزبی حاکم نبود و حتی افرادی از ستاد اجرایی فرمان امام و شرکت 
های تابعه آن نیز بازخواست شده و قرار است با آنها برخورد شود؛ اما 

در مورداملاک، صرفا تخریب صورت گرفت.

اگر این اتهامات از نظر دادگاه ثابت شود باز هم می توان 
اسم آنرا تخریب گذاشت؟

خیر. نه تنها تخریب نیست بلکه خیلی خوب هم است. منتهی 
این شائبه ای است که در آستانه انتخابات علیه قالیباف مطرح شده 
و تا بخواهد جمع شود کار از کار گذشته است. اگر راست می گویند 
یک پرونده علیه خود قالیباف رو کنند؟ بگویند ایشان وقتی شهردار 
بوده چه تخلفی داشته است. چنین چیزی را از وی ندارند. برای 
همین آمده اند کار یک تعاونی را به شخص قالیباف نسبت داده 
اند. آنهم تعاونی هایی که که قالیباف به آنها نظم داده است. تعاونی 
هایی که در زمان شهرداری کرباسچی هیچ نظمی نداشت. اینها که 

زمان کرباسچی اصلا حساب و کتاب نداشت و شهرداری هر چه می 
خواست بذل و بخشش می کرد.

خب اگر چیزی وجود داشت چرا در دادگاه وی مطرح 
نشد؟

قبول ندارم. کرباسچی بسیار پیچیده عمل می کرد همین طور 
ملک مدنی. آن موقع هیچ چیز در شهرداری مکتوب نمی شد. 

یعنی قوه قضائیه هم نمی توانست چنین چیزهایی را 
اثبات کند؟

نه. همانطور که گفتم سندی وجود نداشت.

آقای  برای  را  دفاع  حق  اتهامات،  این  درباره  ما  البته 
نامزدهای  از  صحبت  اما  دانیم؛  می  محفوظ  کرباسچی 
اصولگرایان برای انتخابات آتی بود. گزینه دیگری غیر از 

قالیباف وجود دارد؟
به تازگی مطلبی نوشته ام مبنی بر اینکه اصولگرایان در این زمینه 

ضعف های جدی دارند. آنها باید روی گزینه رای آور اجماع کنند.

در جایی گفته بودید جبهه پایداری برای این تشکیل شد 
که وجه اصولگرایان را از بین ببرد؟

باید این را توضیح دهم. جبهه پایداری با این شعار روی کار آمد 
که اصولگرایان باید پالایش شوند و نیروهایی که ناخالصی دارند باید از 
این جبهه طرد شوند. این گروه در آستانه انتخابات مجلس نهم شکل 
گرفت. طبیعی است وقتی چنین گروهی در آستانه انتخابات تشکیل 
می شود و برخلاف ادعای اولیه مبنی بر این که لیست نخواهیم داد 
لیست کامل از نیروهای خودشان دادند نتیجه اش ایجاد تفرقه بین 
اصولگرایان است. اینها موفق هم شدند. در بین اصولگرایان افتراق 
ایجاد و ضربات جدی هم وارد کردند. جبهه پایداری متاثر از احمدی 

نژاد عمل می کرد.

آیا اصولگرایان در صدارت 8 ساله خود بر قوه مجریه، 
کارنامه موفقی را از خود به جا گذاشتند که دوباره می خواهند 

آنرا به دست آورند؟
به نظر من کارنامه اصولگرایان بسیار موفق بود. در دولت احمدی 

نژاد هم هر جا لغزش دیدند در برخورد با آن پیشقدم شدند.

البته برخی معتقدند مقابله لازم با تخلفات دولت نهم و 
دهم صورت نگرفت. وقتی ایشان گفت من قانون را اجرا نمی 

کنم مجلس از برخورد با وی خودداری کرد؟
این یک بحث دیگر است. اینکه آیا مجلس باید تا حد استیضاح 
احمدی نژاد پیش می رفت یا خیر؟ اما در قضیه کردان دیدیم که 
اصولگرایان وی را استیضاح و برکنار، ولی اصلاح طلبان با او معامله 

کردند.

جنابعالی از منتقدان احمدی نژاد بودید. سالها پیش گفته 
بودید احمدی نژاد با شعار عدالتخواهی سر کار آمد ولی 
بعد از مدتی راه دیگری را رفت. این مطلب را در دوره نهم 
ریاست جمهوری گفته بودید. چرا اصولگرایان با شناختی که 
از احمدی نژاد پیدا کرده بودند باز در سال 88، همه تخم مرغ 

های خود را در سبد احمدی نژاد گذاشتند.
نه. همه تخم مرغ های خود را در سبد احمدی نژاد نگذاشتند. 
بلکه دعوا و صف بندی شکل گرفت که برخی به خاطر خروج از 
شرایط بحرانی آن موقع تن به ریاست جمهوری وی دادند. وگرنه 
خود من حتی قبل از انتخابات سال 8۴ نیز احمدی نژاد را فرد قابل 
اعتمادی نمی دانستم چرا که وی قرار بود به نفع نامزد رای آورتر 
اصولگرایان کنار بکشد ولی این کار را نکرد. به نظر من مشکل عده 
ای در سال 88 اصلا شخص احمدی نژاد نبود بلکه چرخش قدرت 
بود و جریانی با تمام توان نمی خواست جوانگرایی در عرصه مدیریت 
کشور به وجود آید یا نهادینه شود لذا کسانی که با این اراده مقابله 
می کردند دفاع از احمدی نژاد نبود بلکه از اصل چرخش قدرت بود.

سالهاست مبارزه با فساد اقتصادی به یک مطالبه عمومی 
در جامعه تبدیل شده و مقام معظم رهبری نیز بر آن تاکید 

فرموده اند. ارزیابی تان چیست؟
عزم راسخی در درون نظام برای مبارزه با فساد وجود دارد اما 
ساختار لازم برای این کار نیست. ما نمی توانیم در غیاب رسانه های 
قوی ادعای مبارزه با فساد داشته باشیم. نمی توانیم بدون مشارکت 
مردم با فساد مبارزه کنیم. نباید مدعی باشیم که قوه قضائیه به 
تنهایی می تواند با فساد مقابله کند، محاکم قضایی اگر سلامت 
کامل هم داشته باشد که بعضا ندارد قادر به رصد فساد در سراسر 
کشور نیست. باید جلوی فساد را در بدو شکل گیری اش گرفت 
چرا که وقتی افراد زیادی را آلوده کرد حتی اگر با آن مقابله کنیم 
چندان فایده ای ندارد. چرا که افراد به آلوده خواری عادت کرده 
اند و برگرداندن آنها به حالت اول، تقریبا ممکن نیست. با شرایطی 
که می بینم توفیق زیادی در مقابله با فساد نخواهیم داشت مگر 
اینکه همه عواملی را که برای پیشگیری و برخورد با فساد است را 

یکجا داشته باشیم.

در مورد نامه اخیر آقای سعید مرتضوی نظری دارید؟
آنرا نخوانده ام اما همیشه آقای مرتضوی را آفت و بلیه ای برای کشور 
می دانستم و می دانم. ایشان در عدم سلامت کشور نقش بسیار پررنگی 
داشت. وی اهل معامله بود. یک مدتی در خدمت هاشمی بود مدتی در 
خدمت احمدی نژاد. ما به ازایش را هم دریافت کرده است. هیچ جریان 
سیاسی در کشور نمی تواند خود را مبری از معامله با مرتضوی بداند. 
بیشترین خطاهای دانشگاه آزاد را همین مرتضوی ماله کشی کرد؛ از 
فروش سوالات کنکور علوم پزشکی گرفته تا غصب زمین های مردم. 
مرتضوی از جمله افرادی است که مبنا و ریشه ندارد و حاضر است هر 

کاری را در چارچوب معامله گری انجام دهد.

عباس سلیمی نمین:

روحانی تنش آفرین نیست چه کسانی از نهی آن مرد خوشحال و ناراحت شدند؟

اشک ها و لبخندهای حذف احمدی نژاد
گرمی انتخابات خیلی زودتر از حد تصور وارد بازار سیاست ایران شد. خبر عدم حضور 
احمدی نژاد در انتخابات سال آینده همچنان حواشی فراوانی به همراه دارد. تایید نهی 
احمدی نژاد از حضور در انتخابات و نیز واکنش وی به آن، سناریوهای متعدد و جدیدی را 

برای ادامه بازی های سیاسی ایران وارد عرصه کرده است.
شخصیت ها و جریان های سیاسی بعد از این اتفاق رویکردهای متفاوت و دگرگونی 
را در پیش گرفته اند و حتی برخی سخنان گذشته خود را نقض می کنند. ناگفته نماند 
برخی جریان ها نیز با حذف احمدی نژاد شروع به فعالیت کرده و سعی دارد در این بازار 

آشفته به اهداف خود برسند.
در این بین برنامه های بسیاری از اشخاص و جریان های سیاسی برای انتخابات برهم 
ریخت و عده ای نیز به دنبال تعیین راهبرد برای آینده می گردند. با وجود اتفاقات رخ داده، 
چند فرضیه در میان است که این رویداد چه تاثیری بر جریان های مختلف سیاسی و نیز 

کاندیداتوری افراد خواهد گذاشت.
رویای ناتمام

قبل از تعیین تکلیف احمدی نژاد برخی از جریانات سیاسی به ویژه نزدیک به این 
شخص مدعی بودند که حضور احمدی نژاد در میدان نتیجه ای جز رییس جمهور شدن 

وی ندارد.
این طیف سال ها از قدرت دور مانده بودند و برای بازگشت به این عرصه تصور می 
کردند که گزینه کاندیداتوری شان یعنی احمدی نژاد آنها را از این وضعیت نجات داده و 
توانایی ایستادگی در برابر روحانی را دارد. با ادامه این روند برخی از اصولگرایان که حضور 
احمدی نژاد مساوی حذف آنها بود، سعی می کردند به سمت روحانی سوق پیدا کنند تا 
دست کم در این میدان سیاست باقی بمانند و حذف نشوند، هرچند که قدرت چندانی 
نیز نداشته باشند. این جریان در پی وقوع رویدادهای اخیر با تغییر موضع به گونه ای پیش 
می رود که دیگر در زمین روحانی بازی نکرده و گزینه خود را در انتخابات راهی کند. بدون 
شک اگر این روند ادامه پیدا کند آنها به نفع اصولگرایان پیش خواهند رفت و این موضوع 

به ضرر روحانی تمام می شود.
شادی روحانی

اما یک نوع نگاه دیگر هم در این بین وجود داشت که معتقد است روحانی از نیامدن 
احمدی نژاد سود برده و خوشحال می شود. مبنای این موضوع نگرانی روحانی و تیم همراه 
وی از رای آوری احمدی نژاد به دلیل شعارهایی بود که در طول دوران مختلف بیان کرده 
است. این نگاه معتقد از که اگر احمدی نژاد وارد عرصه می شد، گذشته از بیشتر شدن 
انسجام اصلاح طلبان، برخی از اصولگرایان نیز پشت روحانی می ایستادند تا احمدی نژاد به 

قدرت نرسد ولی بازهم واهمه ریزش رای را در دل داشتند.
برهم زدن بازی با بازی

تفکر سوم معتقدند که درست است احمدی نژاد توانایی حضور در عرصه را ندارد ولی 
همچنان به فکر رقابت با جریان های سیاسی خواهد بود. احتمال دارد احمدی نژاد شادی 
اصولگرایان را از عدم حضور وی در عرصه به عزا تبدیل کند و با بازی خود، بازی اصولگرایان 
و روحانی را بر هم می زند. روش وی نیز اینگونه است که با گزینه ای غیر از روحانی و نامزد 
اصولگرایان وارد میدان می شود تا نه به روحانی کمکی کرده باشد و نه اجازه قدرت نمایی 
به اصولگرایان دهد. در این صورت هم از اعتبار رای رییس جمهور مستقر می کاهد و هم 

آروزی اصولگرایان برای رسیدن به پاستور همچنان رویا باقی خواهد ماند.
او را دست کم نگیرید

فراموش نشود، احمدی نژاد با تمام ویژگی هایی که برای اداره کشور داشت، ولی دارای 
بدنه اجتماعی است که هم رای قابل توجهی دارند و هم از وی حمایت می کنند. وی در 
طول مدت حضور در عرصه سیاست نیز نشان داده است که به خوبی می تواند عده ای را 

به دنبال خود بکشاند و از آنها برای مناسبت های مختلف استفاده کند.
بنابر این جریان های سیاسی مختلف نباید وی را تمام شده و پایان کار او را در ذهن 
متصور باشند، چرا که تاریخ معاصر ایران نشان داده است هیچ تفکر و منشی حذف شدنی 
نیست و اگر هم برای مدت اندکی از عرصه دور شوند ولی با اتفاق های ناگهانی و کمک 

برخی جریان ها باز به عرصه باز خواهند گشت.
نمونه بارز این ادعا اتفاقی بود که برای اصلاح طلبان در سال 88 افتاد ولی شاهد آن 
بودیم که سال ۹۲ با کمک برخی چهره ها و جریان های سیاسی چطور مردم باز به این 
جریان روی آورده و گزینه مورد حمایت آنها به عنوان رییس جمهور وارد پاستور شد و این 

احتمال رخداد این اتفاق نه در سال ۹۶ ولی سال ۱۴۰۰ وجود دارد.

اصول گرایان رقیب بی آزار روحانی 
روز گار اصولگرایان خوب نیست، درست بر عکس اصلاح طلبان که دست به دست 

روحانی خود را آماده تکرار خرداد ۹۲ می کنند.
اصول گرایان دچار سردرگمی بزرگ هستند. بعد از نصیحت مقام معظم رهبری به 
احمدی نژاد، نام رییس جمهور سابق ایران از فهرست اصول گرایان خارج شد تا نامزهای 

راست گرایان محدود به چند نفر شود.
در جریان اصول گرایی برخی به دنبال حمایت از روحانی هستند. عده ای به نامزدهای 
اصول گرا مانند قالیباف فکر می کنند و بخشی همچون جبهه پایداری و نواصول گرایان به 
حضور عزت الله ضرغامی می اندیشند. آنگونه که از شواهد پیداست خود اصول گرایان همه 

فهمیده اند شانسی برای پیروزی در بهار ۹۶ ندارند.
بعد از انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۲ و دو انتخابات مجلس خبرگان و مجلس 
شورای اسلامی در اسفند ماه سال ۹۴، با یک فقدان محبوبیت اجتماعی روبرو شده اند. 
اصول گرایان به واسطه حاشیه نشینی جریان اصلاحات در ۱۲ سال گذشته یکه تاز میدان 
سیاست در ایران بودند. همین یکه تازی باعث شد تا آنها هیچگاه به دنبال جلب نظر مردم 
نروند و به واسطه سبد رای ثابت و حاشیه نشینی جریان اصلاحات خود را فاتح تمام 
رقابت های سیاسی در ایران بدانند. حضور پر تعداد نامزدهای اصول گرا در انتخابات ریاست 
جمهوری سال ۹۲ خود حکایت از این معنا دارد. حضور هم زمان قالیباف، رضایی، ولایتی، 
جلیلی و حداد عادل )در آخرین روزهای انتخابات انصراف داد( نشان داد آنها دوران پسا 

احمدی نژاد را متعلق به خود می دانستند.
حضور روحانی و البته عارف در انتخابات ریاست جمهوری ۹۲ باعث شد تا کاخ خود 
ساخته آنها فرو بریزد و همچون سال ۷۶ و 8۴ از رسیدن به کاخ ریاست جمهوری با رای 
مردم محروم بمانند. در انتخابات ۹۲، ۴ نامزد اصول گرا در برابر روحانی بودند. قالیباف، 
جلیلی، ولایتی و محسن رضایی در مجموع حدود ۱۵ میلیون رای به خود اختصاص دادند 

و این در حالی است که روحانی به تنهایی بیش از ۱8 میلیون رای آورد.
اصول گرایان برای بهار ۹۴ بیشتر به دنبال رسیدن به شورای شهرهای مختلف هستند. 
آنها می خواهند استراتژی که بعد از شورای شهر دوم تجربه کردند را بازهم تجربه کنند. 
اصول گرایان یا همان راست گرایان دهه ۷۰ و اوایل دهه 8۰ در دور دوم ریاست جمهور 
خاتمی نیز با پذیرش رای رییس دولت اصلاحات، وارد رقابت اصلی با خاتمی نشدند. احمد 
توکلی بدون حمایت راست گرایان وارد رقابت با خاتمی شد و تنها ۴ میلیون رای را در برابر 

۲۱ میلیون رای خاتمی به خود اختصاص داد.
اصول گرایان شاید در مجامع عمومی اعلام می کنند که عمر روحانی ۴ سال است و 
او اولین رییس جمهور یک دوره ای ایران خواهد بود اما در خلوت اعتراف می کنند که 
هیچ شانسی در برابر حسن روحانی ندارند. روحانی می تواند با خیال راحت برای دور دوم 
ریاست جمهوری اش برنامه ریزی کند. به زبان ساده می توان گفت اصول گرایان رقیب بی 

آزار روحانی هستند.

ظریف در فهرست نامزدان جایزه صلح نوبل
دویچه وله گزارش داد: تا یک هفته دیگر برنده جایزه صلح نوبل ۲۰۱۶ اعلام می شود 
و رئیس جمهور کلمبیا و رهبر گروه شورشی این کشور و همچنین روسای هیات مذاکره 

کننده ایران و آمریکا در پرونده هسته ای از نامزدان مطرح دریافت جایزه هستند.
به گزارش جماران، شبکه اینترنتی دویچه وله فارسی جمعه شب در گزارشی به شرح 
زیر نوشت: شمارش معکوس آغاز شده و روز هفتم اکتبر در اسلو برنده امسال جایزه صلح 
نوبل معرفی خواهد شد. در مجموع برای سال جاری ۳۷۶ شخصیت و نهاد ملی و بین 
المللی در فهرست نامزدان دریافت این جایزه قرار گرفته اند که در تاریخ این جایزه بی سابقه 
است. کریستیان برگ هارپویکن، رئیس انستیتوی تحقیقات صلح )پریو( در اسلو این امر را 
نشانه ای از افزایش محبوبیت جایزه صلح نوبل دانسته است. خوان سانتوز، رئیس جمهوری 
کلمبیا و تیمولئون خیمنز، رهبر نیروهای انقلابی کلمبیا )فارک( که اخیرا با امضای قرارداد 
صلح به جنگ داخلی ۵۰ ساله در این کشور پایان دادند از شانس بالایی برای دریافت 
جایزه برخوردارند. به گفته هارپویکن، رئیس پریو، خانم سوتلانا گانوشکینا، فعال حقوق بشر 
و امدادگر پناهجویان نیز از دیگر چهره های مطرح برای دریافت جایزه است. گانوشکینا، 
امسال جایزه صلح نوبل آلترناتیو را نیز دریافت کرده است. هارپویکن، روسای هیات های 
مذاکره کنندگان ایران و آمریکا در پرونده هسته ای، محمدجواد ظریف و جان کری را نیز 

از دیگر شانس های دریافت صلح نوبل می داند. 
نام گروه امدادی کلاه سفیدها و ادوارد اسنودن، افشاگر معروف جاسوسی های گسترده 
آژانس امنیت ملی آمریکا درسطح جهان، نیز از دیگر نام های مطرح در فهرست امسال 
جایزه صلح نوبل هستند. دویچه وله فارسی توضیح داد: امدادگران در جزایر یونان در دریای 
اژه که به پناهجویان کمک می رسانند، دنیس موکوگه، پزشکی که در کنگو زنان قربانی 
تجاوز جنسی را جراحی می کند، پاپ فرانسیس، رهبر کاتولیک های جهان، آنگلا مرکل، 
صدراعظم آلمان و نیز نادیا مراد از ایزدی های عراق نیز در زمره نامزدان پرشانس صلح 
نوبل به شمار می روند. بنیاد صلح نوبل با پیشنهاد و سرمایه آلفرد نوبل، شیمیدان و صنعت 
گر سوئدی ایجاد شده است. او که مخترع دینامیت بود، جایزه صلح نوبل را اقدامی برای 
قدردانی از تلاش ها در راستای تفاهم میان ملت ها، خلع سلاح و صلح دانسته است. ارزش 
این جایزه 8۳۲ هزار یورو است. جایزه صلح نوبل در گستره بین المللی عالی ترین جایزه 

برای صلح وحقوق بشر به شمار می رود.

یک توصیه او را از دایره کاندیداهای ریاست جمهوری کنار 
گذاشت، اما سبد رای او بدون شک قابل کنار گذاشته شدن نیست، 
همان آرایی که این روزها با تردید نظاره گر کاندیداها هستند تا ببینید 
نام چه کسی را باید در برگه سفید رای بنویسند. سوال را همین ابتدا 
طرح کنیم: »سرمایه اجتماعی محمود احمدی نژاد، حالا که او نیست 
به کدام سمت شیفت می کند؟ رای او از آن اصولگرایان است یا رقیب 
برجای مانده او یعنی حسن روحانی؟ شاید هم اصلا بتوان اینگونه 
پرسید که رای او فقط برای خودش بوده و برای خودش باقی می 
ماند؟« این حالا مهمترین سوژه ای است که می تواند محل بحث 
باشد آن هم در شرایطی که سامانی تازه در حال پدیدار شدن است؛ 
سامان سیاسی در روزهای بدون محمود! برای تحلیل در این مورد 
ابتدا باید جنس این سرمایه اجتماعی را شناخت و آنگاه با تطبیق 
هویت ساختاری اش با شرایط موجود به این پرداخت که سرنوشت 

این آرا چه خواهد شد. سرمایه ای که تاریخ تولدش ۱۳8۴/۴/۳ بود.
یکبارگی وقوع

»همه چیز« به ما می گوید که در سال ۱۳8۴ محمود احمدی 
نژاد شانسی برای رییس جمهور شدن نداشته؛ این گزاره حتما تا زمانی 
اندکی مانده به آن انتخابات از طریق مراجعه به نظر سنجی ها و فضای 
سیاسی آن بازه زمانی قابلیت تاکید و اصرار دارد. نکته اما این است که 
»همه چیز« به یکباره به هم می ریزد. یک شکاف تازه پدیدار می شود 
که برتری دارد بر شکاف مستقر بر رقابت میان بازیگران سیاسی آن 
فاز زمانی. به یک معنا این شکاف کِشندگی فوق تصوری می یابد برای 
تحریک، آنچنان که صورت بازی را تغییر می دهد و رقیب می طلبد. 
جا برای دیگران تنگ می شود. خودش می ماند و یک قطب دیگری 
که از پس همین کنش گری، سایر طیف ها را نیز به خود جذب 
کرده است. درست همین جاست که زایش تازه در سیاست ایران 
رخ می دهد. »زمان« هم به اصل این ماجرا کمک می کند آنقدرکه 
همه یک طرف بمانند و او یک طرف دیگر. حالا که »همه چیز« 
تمام شده بهتر است به استقبال تحلیل برویم به اینکه چه رخ داده؛ 

به اینکه چرا کسی نه در زمان تولد و نه در زمان توفی، از اصل پیش 
بینی پذیری رویدادها بهره ای نبرد و همه در هر دو بار به تماشای 

»یکبارگی وقوع« نشستند.
غم غربت

شاید استدلال برتر را باید از دریچه جامعه شناسی سیاسی 
جستجو کرد. به اینکه چه کسانی و چرا به محمود احمدی نژاد رای 
دادند. او سرمایه اجتماعی اش را مستظهر به کدام روش و منش کرده 
بود. وقتی سید محمد خاتمی روزهای آخرش را در ساختمان نهاد 
ریاست جمهوری پشت سر می گذاشت؛ جامعه ایرانی حالتی عجیب 
داشت. خسته از نبرد بازیگران سیاست، بازمانده از کامیابی های بزرگ. 
ناکامان »توسعه سیاسی« حالا وعده بازگشت به »توسعه اقتصادی« 
را می دادند؛ شیفت به مدرنیته. این تصویر تازه ای بود فرا روی ایرانی 
ها. »جامعه« اما »خواست« بازیگران سیاست را »نخواست«. چرا؟ »غم 
غربت«؛ یک پدیده تجربه شده برای وقتی که جامعه سنتی به سمت 
مدرنیته می رود و توسعه. یک جنبش بازگشت به گذشته به راه 
می افتد. یک »همبستگی از روی احساس«. دقیق تر بگوییم جامعه 
هراسان است از جاده ای که برای آینده برایش به تصویر می کشند. 

رویای دنیای جدید فرا روست و غم از دست دادن شرایط امروز.
این وسط فردی می آید که حرف از ماندن می زند و میل به 
سنت دارد. برای آنان که غربت روزهای پیش رو آزارشان می دهد چه 
کسی بهتر از او؟ آنان که دچار غربت شده اند »دلبسته« می شوند؛ 
یک »دلبستگی« که »چشم بستگی« به همراه دارد. اکنون نوبت کنش 
است و ایجاد »گسست و شکاف رادیکال«. یک زیرکی خاص برای بازی 
با کارت مردم. محمود احمدی نژاد از همین رهگذر رییس جمهور می 
شود؛ به همین سادگی! »همه چیز« برای یک دوره خاص فراهم است. او 
از این پس مالک یک سرمایه اجتماعی می شود. »همه چیز مهیاست«. 
در سطح سیاسی حتی بازیگران محافظه کار که احمدی نژاد را بر نمی 
تابیدند به جهت خواست او برای ایستادگی مقابل جریان توسعه خواه به 
یاری اش می شتابند. او یک گزینه تمام عیار است برای »کشیدن ترمز 

مرکوب ترقی و مدرنیته«. در سطح اجتماعی حواریون او را معجزه هزاره 
سوم می خوانند، غافل از اینکه معجزه »نفت« است نه »محمود«. او با 
نفت »سرخوشی« و »بهره مندی در لحظه« را برای دلبستگان به ارمغان 
می آورد. اجابت خواسته ها »در این لحظه« و »اینجا که من ایستاده ام«؛ 
این تاکتیک احمدی نژاد می شود در تمام سال های صدارتش آنهم با 
تکیه بر معجزه دورانش یعنی »نفت گران«.  او اما می داند نمی تواند همه 
دوره اش را در گذشته بماند؛ می داند غم غربت به همین زودی تمام می 
شود. به یک معنا او به خوبی آگاه است که زورآزمایی بین محافظه کاران 
و ترقی خواهان فقط می تواند بر سرعت توسعه تاثیر بگذارد. حالا وقت 
تغییر است؛ باید زمین بازی تازه ای خلق کرد؛ باید دلبستگان را با خود 
داشت. در چنین شرایطی است که او تعاریف رسمی امور را به چالش 
می کشد، به نبردی سخت با ساختار موجود می رود و همه تلاشش 
را می کند تا از خود یک اسطوره خلق کند. او جهانش را در رویاهایش 
می بیند و در همین ساحت خیالش محاسباتی غلط از سرمایه اجتماعی 

متولد ۱۳8۴/۴/۳ می کند. 
شاه کلید ماجرا این بود: »آن دلبستگان اگر چه به سمت او شیفت 
کرده بودند اما این دلبستگی از شرایط دوران حاصل می شد نه فضایل 
احمدی نژاد.« وقتی زمین بازی تغییر کرد دیگر نه میلی به جدال با 
ترقی خواهان مانده بود و نه حتی ته مانده ای از غم غربت. نکته این 
است: »جامعه به ترقی و توسعه تمایل پیدا کرد و بر هراس خود چیره 
شد«؛ نشانه اش رای به حسن روحانی در ۹۲/۳/۲۴ و البته آنچه در 
ادامه در انتخابات اسفند ماه ۹۴ رخ می دهد. پس همه چیز طبق 
تعاریف ساده علوم سیاسی و جامعه شناسی سیاسی تجربه می شود. 
به یک معنا، پنداشت احمدی نژاد از اینکه سبد رای او یک سرمایه 
اجتماعی شخصی و ره آورد فضایل شخصی اوست حتما غلط بوده 
و ذیل جهان رویاهای او تعبیر می شود. اما حالا که معلوم شد این 
سرمایه مایملک شخصی محمود احمدی نژاد نبوده و نیست پرسش 
مهم این است که این آرا در سبد چه کسی قرار خواهد گرفت؟ اول از 
همه باید گفت این طیف از آرا انتخاباتی به هیچ وجه خاصیت مالکیت 

جناحی ندارد. به بیان دیگر، کسی از اصلاح طلبان و اصولگرایان که دو 
جناح عمده کشور هستند نمی تواند مدعی شود این سرمایه اجتماعی 

متعلق به آنهاست و به اشارت آنها به فردی خاص رای خواهد داد.
شاید بتوان این تعبیر را به کار برد که این بدنه رای، دارای یک 
»خردِ خودمختار« است. در لحظه تصمیم می گیرد و به لحظه 
همبستگی اش را به نمایش می گذارد. مساله چندان سخت نیست. 

در انتخابات پیش رو دو حالت قابل تصور خواهد بود.
الف( حسن روحانی با رقیبی سخت مواجه نخواهد شد و یک 
یا چند کاندیدای اصولگرا و چند چهره مطرح و نه لزوما رای آور به 
آوردگاه مواجهه با او خواهند رفت. در چنین شرایطی این بدنه رای 
بین افراد بر اساس گرایش ها و حرف هایی که خواهند زد تقسیم می 
شود. در این میان حتما حسن روحانی هم از رای این طیف بهرمند 
خواهد شد. نتیجه چنین رقابتی پیروزی نه چندان خیره کننده حسن 

روحانی خواهد بود.
ب( حسن روحانی با یک رقیب سخت و گفتمانی رو به رو می 
شود. چالشی مهم شکل می گیرد و شکافی تازه تعریف می شود. حالا 
اینجا آن سرمایه اجتماعی، تعیین کننده نتیجه رقابت خواهد بود. در 
چنین رقابتی کسی که توانایی برانگیزندگی این طیف را داشته باشد 
پیروز دوران است. اگر این شرایط حاکم شود حسن روحانی با یک 
رای قابل توجه باز به پاستور باز می گردد و یا در حالتی خیره کننده 
با شکست مواجه خواهد شد. همین جاست که باید بار دیگر گفت؛ 
روحانی اگر خواهان ماندن در قدرت رسمی است باید از سیاست به 
جامعه شیفت کند. یک فرصت ویژه پدید آمده؛ او اگر جهان خود را 
تنها از دریچه نگاه بازیگران سیاست پیشه نبیند و از چنین حالتی 
رهایی یابد می تواند در اجتماع این سرمایه را از آن خود کند. خصوصا 
آنکه تمام تلاش های راستگرایان برای تصاحب این سرمایه اجتماعی 
تا امروز ناکام مانده؛ چه اینکه هنوز به خیال برانگیزندگی آنها از رهگذر 
»بازگشت به گذشته« هستند.نکته این است: »این سرمایه اجتماعی 

دیگر به گذشته فکر نمی کند، آنها هم دلبسته ترقی شده اند.«

سبد رای احمدی نژاد یک سرمایه شخصی نبود

دلبستگان احمدی نژاد به چه کسی رای خواهند داد؟

دریــچه

ویــژه



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir105غرر الحكم : 10099؛ میزان الحكمه: ج6، ص

امام علی علیه السلام

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن روزنامه نگاران غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای
تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 

نشانی: قم، میدان مفید، بلوار شهید کریمی، نبش کوچه 4، ساختمان شهاب، طبقه سوم، واحد 3

اذان صبح: 4/40 طلوع آفتاب:6/02 اذان ظهر:11/55 اذان مغرب: 18/08

ان
یح

:  ر
اپ

چ
02

1 -
 65

60
79

17
تر

گس
شر 

ع:  ن
وزی

وقار پیرى، نزد من ت

دوست داشتنى تر از خرّمى جوانى است

یکشنبه - 11 مهرماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4113

دیدگــاه
مدیر کل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم:

همایش »نگاهی گذرا به شهرسازی قم« 
برگزار می شود

مدیر کل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم گفت: همایش نگاهی 
گذرا به شهرسازی قم به همت شهرداری قم و با حضور استاد برجسته ایتالیایی 

برگزار می شود.
حمید رضا عابدی خرسند افزود: همایش نگاهی گذرا به شهرسازی قم 
توسط شهرداری قم و با مشارکت مدرسه اسلامی هنر، موسسه قم پژوهی، 
نمایندگی وزارت خارجه در استان و اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی 

و گردشگری در سالن همایش های رضوان شهرداری قم برگزار می شود.
وی تصریح کرد: این همایش با حضور پروفسور ژوآنی اسپالا معمار و استاد 
برجسته ایتالیایی، کارشناسان معماری و شهرسازی و مدیران استان برگزار 
و در خصوص ضرورت استفاده و بهره مندی از معماری ایرانی و اسلامی 
در شهرسازی شهرهای مذهبی و جلوگیری از هجوم فرهنگ معماری غربی 

سخنرانی خواهد شد.
عابدی افزود: با توجه به بازدید سال گذشته پروفسور اسپالا از محلات 
مختلف شهر قم و انتقادات مطرح شده در خصوص عدم سنخیت معماری 
شهری قم با شاخصه های معماری اصیل ایرانی و اسلامی، برگزاری این 
همایش با دستور تشریح مشکلات و معضلات معماری شهری قم و ارائه 
راهکارهای لازم در این خصوص در دستور کار شهرداری قم قرار گرفته است.

مدیر کل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم خاطر نشان کرد: علاوه 
بر پروفسور اسپالا، سرپرست معماری و شهرسازی شهرداری قم و رئیس 

مدرسه اسلامی هنر نیز در این همایش سخنرانی خواهند کرد.
وی تصریح کرد: این همایش امروز صبح در سالن همایش های رضوان 

شهرداری قم برگزار می شود.

معاون شهردار قم اعلام کرد

نوسازی 70 درصد سیستم های 
روشنایی بوستان ها

معاون شهردار قم گفت: در قالب پروژه ایمن سازی بوستان های سطح شهر 
۷۰ درصد امکانات جدید به پارك ها اضافه شد و تغییراتی در سیستم ها ایجاد 

گردیده و تاکنون ۳۰ درصد بهسازی صورت گرفته است.
سید امیر سامع با اشاره به اجرای پروژه ایمن سازی و نوسازی سیستم های 
روشنایی بوستان های شهر گفت: یکی از الزامات اصلی فضاهای عمومی شهر 
از جمله بوستان ها برای استفاده صحیح مردم بحث تاسیسات و زیرساخت های 
پارك ها، چه در پارك های جدید چه در بوستانهای شهری با امکانات قدیمی 
است. وی با تاکید بر ضرورت تامین آرامش، آسایش و ایمنی مردم در زمان 
حضور در فضاهای شهری گفت: از آنجایی که در گذشته سیستم های 
روشنایی پارك ها وضعیت مناسبی نداشت و حوادثی را ایجاد کرده بود از سال 
گذشته پروژه ایمن سازی و نوسازی امکانات بوستان ها تعریف شد و حدود 

۵۰ میلیارد ریال برای آن اختصاص یافت.
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم با بیان اینکه از 
تابستان گذشته شناسایی وضعیت موجود و اولویت ها در دستور کار قرار 
گرفت و پیمانکار انتخاب شد، افزود: قریب به سه ماه مطالعات صورت گرفت و 

در قالب این پروژه امکانات موجود و نیازمندی ها احصاء شد.
وی با اشاره به وضعیت اجرای پروژه ایمن سازی و نوسازی امکانات 
بوستان های شهر گفت: در قالب این پروژه ۷۰ درصد امکانات جدید به پارك ها 

اضافه شد و سیستم ها تغییر کرد و ۳۰ درصد بهسازی صورت گرفته است.

شهردار منطقه سه قم عنوان کرد

اجرای 3 اصلاح هندسی جدید 
در منطقه سه قم

شهردار منطقه سه قم از اجرای سه اصلاح هندسی جدید در سطح این 
منطقه خبر داد.

رضا پوریافر با اشاره به اصلاح هندسی در سطح منطقه سه از ابتدای تیر 
ماه تا پایان مرداد امسال اظهار کرد: اصلاح هندسی ها  در زمینه آرام سازی 
ترافیك و افزایش ایمنی برای تردد در سطح شهرداری منطقه سه مؤثر بوده 
لذا شهرداری منطقه نسبت به اصلاح هندسی و ترافیکی جداول برخی از 

خیابان ها اقدام کرده است.
وی خاطرنشان کرد: اصلاح هندسی میدان شهید زین الدین از جمله 
اقدامات انجام شده است که برای دسترسی سریع تر به بلوار شهید خداکرم، 
افزایش ایمنی ساکنان محله و  کاهش ترافیك خیابان امام خمینی مؤثر است.

شهردار منطقه سه قم با اشاره به اجرای اصلاح هندسی در دیگر نقاط 
گفت: اصلاح هندسی تقاطع بلوار شیرازی، خیابان مرصاد و میدان ۷۲ تن از 
دیگر موارد انجام شده است که با توجه به تردد اتوبوس ها از سمت میدان ۷۲ 
تن و خطرات و تصادفات مکرر در دستور کار قرار گرفته است. وی عنوان کرد: 
اصلاح هندسی دیگر در تقاطع کمربندی امام علی )ع( با بلوار آزادگان به دلیل 
تصادقات مکرر و خسارت جانی و مالی به ساکنان انجام شده است. پوریافر 
خاطرنشان کرد: هزینه انجام شده برای این پروژه ها در حدود ۴ میلیارد ریال 

بوده و حدود هزار و ۳۰۰ متر جدول گذاری انجام شده است.
وی اصلاح  هندسی در نقاط دیگر شهر را مورد توجه قرار داد و گفت: 
اصلاح هندسی بلوار مدرس مقابل سرای ایرانی در دستور کار است که پس از 

تأیید در کمیته فنی و شورای ترافیك نسبت به اجرا اقدام می شود.
شهردار منطقه سه قم عنوان کرد:  اصلاح هندسی در روانسازی ترافیك 
و افزایش ایمنی مؤثر است و کاهش بار ترافیك را به همراه دارد، اگر اصلاح 
هندسی صورت نگیرد، با کاهش ایمنی و ایجاد گره های ترافیکی خسارت 

جانی و مالی به اهالی منطقه وارد می شود

شهردار منطقه پنج قم خبرداد

آغاز عملیات پیاده رو سازی 
بخشی از بلوار انتظار

شهردار منطقه پنج قم گفت: با برنامه ریزی انجام شده عملیات پیاده رو 
سازی بلوار انتظار مقابل مجتمع شیعه شناسی آغاز گردیده که این پروزه تا 

پایان ماه جاری تکمیل و آماده بهره برداری می باشد.
احمد ترکمن بر اتمام پروژه های نیمه کاره در سطح منطقه تاکید کرد و 
گفت: تعدادی از پروژه های عمرانی، خدماتی، ترافیکی و فرهنگی با توجه به 
مشکلات مالی و زمان بر بودن در حال اجرا می باشند و امیدواریم تا پایان سال 
جاری به بهره برداری برسد. شهردار منطقه پنج توجه به نگاه کارشناسانه در 
زمینه های طراحی و اجرای پروژه های شهری را یك ضرورت دانست و اظهار 
کرد: تمامی پروژه های شهری در حوزه های مختلف، برای رفاه و آسایش 
شهروندان است. در همین راستا پیاده رو مقابل مجتمع شیعه شناسی توسط 
شهرداری آغاز و به زودی به بهره برداری خواهد رسید. ترکمن خاطر نشان 
کرد: مساحت این پروژه ۲۱۰۰ متر مربع شامل ۱۰۰۰ متر مربع موزاییك بتنی، 
۱۰۰۰ مترمربع فضای سبز و ۳۰۰ مترطول جدول سنگی می باشد که با 
هزینه ای بالغ بر ۵/۲ میلیارد ریال در حال اجرا می باشد و انشاالله کاشت گل 
و گیاه و آماده سازی فضای سبز این پروژه نیز پس از اتمام  انجام خواهد شد.

شهردار منطقه هفت قم اعلام کرد

بهره برداری از پیاده راه خیابان ارم
شهردار منطقه هفت قم از بهره برداری از پیاده راه کوچه آب انبار سید عرب 

در خیابان ارم در مهر ماه امسال خبر داد.
علیرضا اقبالیان با اشاره به احداث پیاده راه در خیابان آب انبار سید عرب 
درخیابان ارم و خیابان حضرتی اظهار کرد: پیاده راه خیابان آب انبار سید عرب 
دارای ۱۰ متر طول و ۱۳۰ متر طول و خیابان حضرتی دارای عرض ۱۰ 
متر و طول ۱۴۰ متر است. وی خاطرنشان کرد: هزینه احداث پیاده راه برای 
کوچه چهار خیابان ارم بالغ بر ۳ میلیارد ریال و برای خیابان حضرتی نزدیك 
به ۵ میلیارد ریال است. شهردار منطقه هفت قم با اشاره به اهمیت احداث 
پیاده راه گفت: پیاده راه با هدف بهبود عبور و مرور شهری، حذف ترافیك، زواید و 
افزایش سرانه فضای سبز انجام می شود. وی خاطرنشان کرد: در زمینه پیاده راه 
سازی برای سال آینده برنامه های گسترده ای برای هسته مرکزی در دستور 
کار است که بحث آرامش محیط و حذف آلودگی صوتی پیگیری می شود، 
بودجه مناسبی برای این امر اختصاص پیدا کرده است. اقبالیان عنوان کرد: 
پیاده راه آب انبار سیدعرب تا پایان مهر ماه به پایان می رسد و احداث پیاده راه 

خیابان حضرتی پس از ماه محرم در آبان ماه امسال آغاز می شود.
وی با اشاره به اقدامات انجام شده در زمینه پیاده راه سازی گفت: پیاده راه 
سازی باغ راه بلوار بهار از جمله اقدامات بود که در سال ۹۲ و ۹۳ اجرا شد و 

همچنین پیاده راهی در بازار تاریخی گذر خان احداث شده است.

اجرائیه
مشخصات محکوم له: غلامرضا صادقی فرزند محمد نشانی قم، خیابان جمهوری، خیابان دانیال، بین 

کوچه ۲۰ و ۲۲، دخانیات صادقی. 
مشخصات محکوم علیه: محمد علی میلانی فرزند محمد نشانی: مجهول المکان

محکوم به: بموجب درخواست اجرای حکم مربوطه به شماره ۹۵۱۰۰۹۲۵۱۲۲۰۱۰۹۹ و شماره 
دادنامه مربوطه ۹۵۰۹۹۷۲۵۱۲۲۰۰۳8۶ محکوم علیه محکوم است به تنظیم سند رسمی پلاک نسبت 
به 8۷ سهم مشاع از ۲۵۴۶ سهم معادل ۵ دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ۱ فرعی از ۱۰۹۹8 اصلی بخش 
یک قم به نام محکوم له و پرداخت مبلغ ۱۵۵/۰۰۰ ریال هزینه اجرای در حق صندوق دولت ضمن رعایت 

تبصره دو ماده ۳۰۶ قانون آئین دادرسی مدنی. 
محکوم علیه مکلف است از تاریخ ابلاغ اجرائیه: ۱- ظرف ده روز مفاد آنرا بموقع اجرا گذارد )ماده ۳۴ 
قانون اجرای احکام مدنی(. ۲ - ترتیبی برای پرداخت محکوم به بدهد. ۳ - مالی معرفی کند که اجرا حکم 
و استیفا محکوم به از آن میسر باشد. چنانچه خود را قادر به اجرای مفاد اجراییه نداند باید ظرف سی روز 
کلیه اموال خود را شامل تعداد یا مقدار و قیمت همه اموال منقول و غیر منقول، به طور مشروح مشتمل 
بر میزان وجوه نقدی که به هر عنوان نزد بانکها و موسسات مالی و اعتباری ایرانی یا خارجی دارد به همراه 
مشخصات دقیق حسابهای مذکور و کلیه اموالی که او به هر نحو نزد اشخاص ثالث دارد و کلیه مطالبات او 
از اشخاص ثالث و نیز فهرست نقل و انتقالات وهر نوع تغییر دیگر در اموال مذکور از زمان یک سال قبل 
از طرح دعوای اعسار به ضمیمه دادخواست اعسار به مقام قضائی ارائه نماید والا به درخواست محکوم له 
بازداشت می شود )مواد 8 و ۳ قانون نحوه اجرای محکومیت مالی ۱۳۹۴(. ۴ - خودداری محکوم علیه از 
اعلام کامل صورت اموال به منظور فرار از اجرای حکم، حبس تعزیری درجه هفت را در پی دارد. )ماده ۳۴ 
قانون اجرای احکام مدنی و ماده ۲۰ ق.م.ا و ماده ۱۶ قانون نحوه اجرای محکومیت مالی ۱۳۹۴( ۵ - انتقال 
مال به دیگری به هر نحو با انگیزه فرار از ادای دین به نحوی که باقیمانده اموال برای پرداخت دیون کافی 
نباشد موجب مجازات تعزیری درجه شش یا جزای نقدی معادل نصف محکوم به یا هر دو مجازات می 
شود. )ماده ۲۱ قانون نحوه اجرای محکومیت مالی ۱۳۹۴(. ۶ - چنانچه صورت اموال پس از مهلت سی 
روز ارائه شود آزادی محکوم علیه از زندان منوط به موافقت محکوم له یا تودیع وثیقه یا معرفی کفیل توسط 

محکوم علیه خواهد بود. )تبصره ۱ ماده ۳ قانون نحوه اجرای محکومیت مالی ۱۳۹۴(. 
مدیر دفتر دادگاه حقوقی شعبه دوم دادگاه عمومی )حقوقی( دادگستری شهرستان قم - 
سید مهدی موسوی 

آگهی
با توجه به مراجعه خانم وفاء پرهیزگار فرزند احمد همسر آقای ماجد ربیعی فرزند کاظم به نشانی 
مجهول المکان برای ثبت واقعه طلاق حکم قطعی دادگاه خانواده قم شعبه ۱8 به شماره دادنامه 
۹۵۰۹۹۷۲۵۱۵۴۰۰۴۲۷ و شماره پرونده ۹۵۰۹۹8۲۵۱۵۴۰۰۱۱8 با شماره بایگانی ۹۵۰۱۱8 جهت 
ابلاغ جهت حضور در دفترخانه طلاق یک کهک قم به آدرس قم، بلوار صدوق، کوچه ۴8 و یا کهک خیابان 

جهاد کوچه نیایش آقای ماجد ربیعی درج در آگهی گردد ظرف مدت یکهفته مراجعه نمایند.
سید عزیزاله ترابی - سردفتر ازدواج 51 و طلاق یک کهک قم

عضو شورای عالی حوزه بر لزوم تلاش برای حفظ انسجام 
و وحدت کشور تاکید کرد و گفت: روحانیت و مبلغ دین 
باید فوق جناحی باشد و از بیان مسائل جناحی در منابر 

خودداری شود.
آیت الله سیدمحمد غروی، با اشاره به فرا رسیدن ایام 
تبلیغ مبلغان حوزه های علمیه، اظهار داشت: از فرصت تبلیغ 
برای ترویج دین و آشنایی عموم مردم با مسائل شرعی و 
دینی استفاده شود. وی بر لزوم بیان مسائل اخلاقی در منابر 

تاکید کرد و افزود: مبلغان به بیان اهداف قیام امام حسین 
)ع( با بهره گیری از سخنان و خطبه های سیدالشهدا )ع( از 
مدینه تا کربلا اهتمام داشته باشند.  عضو شورای عالی حوزه 
تصریح کرد: سخنان امام حسین )ع( ترسیم کننده مسیر 

اسلام و تبیین کننده تکلیف دینی افراد است.
آیت الله غروی افزود: مبلغان برای مردم به تبیین خطراتی 
را تهدید می کند،  امت اسلام و کشورهای اسلامی  که 

بپردازند و جامعه را نسبت به این مسائل آگاه کنند.

وی همچنین بر لزوم اهتمام مبلغان به بیان مسائلی که 
موجب تحکیم نظام خانواده می شود تاکید کرد و گفت: 
تبیین آثار نامناسب بی بندوباری در جامعه و خطراتی که 
نظام خانواده را تهدید می کند، از نکات مورد توجه مبلغان 

دین در منابر باشد.
عضو جامعه مدرسین بر توجه دادن مردم به پیامدهای 
ناگوار آسیب های اجتماعی،   شبکه های مجازی و اعتیاد در 
کشور تاکید کرد و اظهار داشت: طرح آسیب های اجتماعی و 
خطراتی که نسل امروز را تهدید می کند، به گونه ای باشد که 
نشان دهنده تهاجم جدی دشمن باشد و تلقی عدم کارایی 

نظام در این زمینه ها نشود.
آیت الله غروی افزود: مبلغان به بیان راهکارهای دینی 

برای کاهش آسیب های اجتماعی اهتمام داشته باشند.
وی همچنین بر لزوم تلاش برای حفظ انسجام و وحدت 
کشور تاکید کرد و گفت: روحانیت و مبلغ دین باید فوق 
جناحی باشد و از بیان مسائل جناحی در منابر خودداری 
شود. عضو شورای عالی حوزه با تاکید بر اینکه روحانیت برای 
تاثیرگذاری، به همه گروه ها تعلق دارد، تصریح کرد: البته 
بیان مسائل کلی مربوط به نظام ایرادی ندارد اما به مسائل 
مربوط به جناح ها دامن زده نشود که موجب گسترش 

اختلاف در کشور می شود.
عضو جامعه مدرسین در پایان با بیان اینکه روحانیت باید 
فراگیری خود را در همه امور حفظ کند، گفت: مبلغان در 
منابر برای رفع مشکلات اسلام، نظام و حوزه های علمیه 

دعا کنند.

مراسم صبحگاه مشترک نیروهای مسلح 
استان قم، روز شنبه همزمان با دومین روز از 
هفته ناجا برگزار شد که در این مراسم اقتدار، 
صلابت و توانمندی های نیروی انتظامی قم به 

نمایش درآمد.
در  مراسم که  این  در  این گزارش،  برپایه 
ترتیب  قم  استان  انتظامی  فرماندهی  ستاد 
یافته بود، یگان های مختلف نیروی انتظامی 
استان، سپاه امام علی بن ابی طالب )ع(، ارتش 
و پدافند هوایی حضرت معصومه )س( حضور 
داشتند. پس از تلاوت آیاتی چند از کلام الله 
مجید و اجرای سرود مقدس جمهوری اسلامی 
ایران توسط گروه موزیک نیروی انتظامی قم، 
مسئولان و جمعی از فرماندهان نیروهای مسلح 

استان ضمن قرائت فاتحه و گرامی داشت یاد و خاطره 
شهدای انقلاب، دفاع مقدس و نیروی انتظامی، از یگان های 
نمونه مستقر در میدان سان دیدند. سپس فرمانده انتظامی 
استان قم در این مراسم در سخنانی اظهار داشت: هفته ناجا 
از نهم مهرماه جاری آغاز شده و تا ۱۵ مهرماه ادامه دارد که 
روز دوم این هفته با عنوان »پلیس، حرفه گرایی، دانش بنیانی 

و کارآمدی« نامگذاری شده است.
سردار کاظم مجتبایی افزود: پلیس مدت هاست برای 
تحکیم مبانی علمی خود، فعالیت های علمی خوبی را دنبال 
کرده و در استان قم شاهد فعالیت های خوب پلیس در 
زمینه های علمی، اجتماعی و فرهنگی هستیم. وی ادامه 

داد: با انجام تفاهم نامه ها بین پلیس و سازمان ها و مراکز 
علمی و حوزی، روز به روز شاهد ارتقای سطح علمی کارکنان 

فرماندهی انتظامی قم هستیم.
وی با اشاره به ۱۱۴ برنامه مختلف اجتماعی، فرهنگی، 
انتظامی و ترافیکی که توسط پلیس قم در هفته نیروی 
انتظامی اجرا می شود عنوان کرد که 8۰ درصد این برنامه ها 

مربوط به مسائل علمی و فرهنگی است.
مجتبایی با بیان این که پلیس به دنبال مسیری آرمانی 
برای تحقق فعالیت های علمی خود است گفت: کسانی که از 
علم لازم برخوردار باشند راه را گم نمی کنند و پلس به دنبال 

معرف افزایی و حرفه آموزی است.
وی با اشاره به این که علم باید همراه با منطق باشد 

افزود: انتشار بیش از ۵۰ مجله و نشریه پژوهشی 
و صدها استاد در حوزه های مختلف علمی، بر 
معرفت اندوزی و علم آموزی پلس دلالت می 
کند که همین مهم باعث شده ارتباط پلیس با 

مردم روز به روز بهتر شود. 
وی با بیان این که امروز مردم، پلیس را یک 
سازمان مردم مدار و علم مدار می شناسند گفت: 
پلیس قم در جلب اعتماد و رضایتمندی مردم 
در جایگاه بسیار خوب در بین پلیس استان های 

کشور قرار گرفته است. 
محمد  سید  الله  آیت  سخنرانی  از  پس 
سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت معصومه 
)س( و امام جمعه موقت قم، یگان های مختلف 
نیروی انتظامی با به نمایش گذاشتن اقتدار و 
صلابت، آمادگی خود را در برابر مقابله با هرگونه ناامنی و 
تخلف، ثابت و تبعیت از فرماندهی کل قوا و ولی امر مسلمین 

را اعلام کردند. 
هم چنین در این مراسم یگان های مختلف نظامی و 

انتظامی استان قم از مقابل جایگاه رژه رفتند.
سید مهدی صادقی استاندار قم، احمد امیرآبادی فراهانی 
نماینده مردم قم در مجلس شواری اسلامی و رضا سیار 

فرماندار قم از جمله مسئولان حاضر در این مراسم بودند.
در این مراسم هم چنین از خانواده معظم شهدا، ایثارگران 
و جانبازان قم به ویژه خانواده شهدا و جانبازان فرماندهی 

انتظامی قم تجلیل شد.

آیت الله غروی تاکید کرد

پرهیز از بیان مسائل جناحی در منابر

در دومین روز از هفته ناجا؛

اقتدار و صلابت نیروی انتظامی قم به نمایش درآمد

اینکه دفاع مقدس عظمت نظام  با بیان  استاندار قم 
اسلامی را به رخ جهانیان کشید اظهار داشت: اردوهای 

راهیان نور تلاشی جهت نشان دادن این عظمت است.
سید مهدی صادقی استاندار قم ظهردیروز در جلسه 
ی راهیان نور استان قم که با حضور سردار علی فضلی در 
سالن امام جواد )ع( استانداری قم برگزار شد، طی سخنانی با 
اشاره به آغاز اردوهای راهیان نور سراسر کشور از امروز اظهار 
داشت: شروع این امر مقدس از قم که ام القرای جهان تشیع 

است، انتخاب بسیار خوبی بود.
استاندار قم با اشاره به مشارکت و همکاری دستگاه های 
اجرایی استان در امر اعزام به ارودهای راهیان نور افزود: سپاه 
علی ابن ابیطالب استان قم و آموزش و پرورش نقش جدی 

در این زمینه ایفا کردند که قدردان زحمات ایشان هستیم.
نماینده عالی دولت در استان با بیان اینکه این اردوها حال 

و هوای معنوی دفاع مقدس و فرهنگ جبهه و جهاد را برای 
دانش آموزان تداعی می کنند افزود: تلاش برای اعتلای این 

فرهنگ موجب افزایش اقتدار و صلابت کشور خواهد شد.
صادقی همچنین امانتداری و انتقال دقیق و صحیح وقایع 
جنگ هشت ساله ی تحمیلی را مهم برشمرد و تصریح کرد: 
امیدواریم نسل آینده با دریافت پیام این استقامت در راه عزت 

و سرافرازی کشور موثر واقع شوند.
سردار علی فضلی فرمانده قرارگاه مرکزی راهیان نور نیز 
در این جلسه با بیان اینکه اردوهای راهیان نور بزرگترین 
عملیات فرهنگی نظام اسلامی است اظهار داشت: با آغاز 
این عملیات در قم، مسئولان سراسر کشور برای اعزام دانش 

آموزان به این اردوها مهیا خواهند شد.
وی ضمن قدردانی از همکاری بسیار خوب وزارت آموزش 
و پرورش در امر اعزام دانش آموزان به این اردوها افزود: 

فرماندهان قرارگاه های راهیان نور از مسئولین تراز اول دولت 
و استانداران هستند و همین مسئله نشان از اهمیت این کار 
مهم در کشور دارد. سردار فضلی با اشاره به تهاجم فرهنگی 
دشمنان و آسیب پذیری نسل جوان در برابر این تهاجمات 
ناجوانمردانه تصریح کرد: حضور جوانان در این اردوها در 
تقویت روحیات اسلامی و تقابل با فرهنگ غرب بسیار موثر 
می باشد. فرمانده قرارگاه مرکزی راهیان نور افزایش ظرفیت 
مناطق عملیاتی برای میزبانی از زائران را مورد توجه قرار داد 
و خاطرنشان کرد: این ظرفیت از ۱۱ هزار نفر در سال 88 
به ۱۲۰ نفر افزایش یافته است. وی با بیان اینکه بیش از 
۶۰۰ میلیارد تومان در سال گذشته برای اردوهای راهیان نور 
هزینه شده است تصریح کرد: این مبلغ به صورت یکپارچه 
وجود نداشت و جمع آوری آن نتیجه ی تلاش همه ی 

دستگاه ها و مشارکت مردمی بوده است.

معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم گفت: امسال 
ظرفیت اعزام ۱۵ هزار دانش آموز به مناطق عملیاتی راهیان 
نور در سپاه استان قم وجود دارد که امیدواریم با مشارکت 
را  این ظرفیت  بتوانیم  اداره کل آموزش و پرورش استان 

عملیاتی کنیم.
به رضا فقیهی ظهر دیروز در نشست ستاد راهیان نور 
استان قم که در تالار امام جواد )ع( استانداری برگزار شد، 
از دانش آموزان به عنوان ادامه دهندگان راه عاشورا نام برد 
و اظهار کرد: مهدویت و عاشورا دو موضوع مورد تهاجم 
دشمنان اسلام است که دشمنان در این دو حوزه نسل جوان 

و نوجوان را هدف قرار گرفته اند.

وی با تاکید بر اینکه خانواده ها باید فرزندان خود را از 
سنین کودکی با آموزه های دینی آشنا کنند، مطرح کرد: 
جایگاه کنونی نظام اسلامی را مدیون رشادت های رزمندگان 
هشت سال دفاع مقدس هستیم؛ باید جوانان را با روحیه 
جهادی و شهادت طلبی آشنا کنیم چرا که این امر استمرار 

نظام اسلامی را تضمین می کند.
معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم خاطرنشان کرد: 
راهیان نور به عنوان یکی از فرصت های آشنایی نسل جوان 
نظام اسلامی با عاشورا و دفاع مقدس باید در سطح کشور با 
کیفیت مطلوبی برگزار شود؛ بر اساس فرمایشات رهبر انقلاب 
اسلامی مسؤولان با هر جایگاهی در تنگه احد قرار گرفته که 

باید رسالت های خود را به شیوه مطلوبی انجام دهند.
وی از مشارکت مطلوب دستگاه های اجرایی استان قم 
در راستای حراست از ارزش های دفاع مقدس تقدیر کرد و 
گفت: امسال 8 هزار نفر از مردم استان قم با اعزام به مناطق 

عملیاتی دفاع مقدس با فرهنگ شهدا آشنا شدند.
با حضور طلاب  اتوبوس  اعزام ۱۰ دستگاه  از  فقیهی 
جامعةالمصطفی  به مناطق راهیان نور یاد کرد و گفت: امسال 
ظرفیت اعزام ۱۵ هزار دانش آموز به مناطق عملیاتی راهیان 
نور در سپاه استان قم وجود دارد که امیدواریم با مشارکت 
را  این ظرفیت  بتوانیم  اداره کل آموزش و پرورش استان 

عملیاتی کنیم.

استاندار قم:

دفاع مقدس عظمت نظام اسلامی را به رخ جهانیان کشید

معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم خبر داد:

اعزام 15 هزار دانش آموز قمی به مناطق عملیاتی راهیان نور

نامحــرمانه 
واکنش ها به برگزاری کنسرت در قم

جامعه مدرسین طی بیانیه ای به برگزاری کنسرت در شهر قم اعتراض و تاکید کرد: اقدام موهن مدیران 
فرهنگ و ارشاد قم در برگزاری کنسرت غیر قابل پذیرش است. جامعه مدرسین حوزه علمیه قم طی 
بیانیه ای نسبت به برگزاری کنسرت در شهر قم اعتراض و تاکید کرد: »اقدام موهن و غیر منطقی مدیران 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قم در برگزاری کنسرت غیر قابل پذیرش و حرکتی به دور از شأن شهر مقدس 
قم بوده است«. آیت الله حسین نوری همدانی یکی از مراجع تقلید گفت: برخی می گویند می خواهیم 
کنسرت برگزار کنیم تا جوانان خوش باشند که به آنها می گویم جای این برنامه ها در قم نیست و این 
شهر مرکز ترویج معارف اهل بیت )ع( است؛ اگر می خواهید جوانان را خوشحال کنید برای آنها شغل و 
امکانات زندگی فراهم کنید. حجت الاسلام والمسلمین عباس دانشی با توجه به حواشی پیش آمده در تالار 
مجتمع فرهنگی هنری شهید سید مرتضی آوینی در روزسه شنبه گذشته عذرخواهی کرد و گفت: آن چه 
که در اجرای برنامه های زنده هنری مانند تئاتر، جنگ های ترکیبی و اجرای موسیقی در مواردی حاشیه، 
غالب بر متن می شود رفتارهای غیراخلاقی و ناهنجار شرکت کنندگان و بازدیدکنندگان است که فضای 
این رویدادهای حتی سازنده را به سطح نامناسبی تنزل می دهد. وی اضافه کرد: مانند آن چه در بعضی 
از اوقات در رویدادهای ورزشی اتفاق می افتد و حتی شیرینی پیروزی یک تیم را به تلخی و محرومیت ها 
و جریمه های جهانی آمیخته می سازد. وی گفت: ما به ویژه درباره حاشیه های رویداد روز سه شنبه باید 
ضمن عذرخواهی، تعهد و پایبندی خود را در مواظبت بر عدم تکرار آن چه باعث خدشه دار شدن ارزش 
های اسلامی و حریم عش آل محمد )ص( شهر مقدس قم و نارضایتی مردم متدین و فهیم می شود اعلام 
داریم و به ویژه تاکید می کنیم که نظرات علمای اعلام و مراجع عظام که تبعیت آنان افتخار جامعه شیعه 

بوده است باید همیشه مدنظر ما باشد.

ظریف: تحملم در انتقاد بد نیست
وزیر امور خارجه با بیان این که نکته قابل توجه در همه انتقادها این است که به سمت بهبود شرایط و 
سازندگی حرکت کنیم و در روش انتقادها، منافع کشور حفظ شود گفت: من تحملم در انتقاد بد نیست. 
محمدجواد ظریف روز شنبه در حاشیه رونمایی از کتاب ابعاد ظریف مذاکرات هسته ای »در جمع 
خبرنگاران این مطلب را در پاسخ به خبرنگاری که پرسید« در خصوص بازدید از نمایشگاه کاریکاتور که 
شما را کشیده و نقد کرده اند ناراحت نشدید؟ و نظر شما چیست؟ بیان کرد. وی افزود: زمانی خدای ناکرده 
تصویر دوگانگی و یا تصویر عدم انسجام سیاسی در کشور را برخی دوستان در انتقادها مطرح می کنند که 
خلاف واقع است و نیز به کسانی که خیلی علاقه به کشور و انقلاب ما ندارند زمینه هایی ارائه می شود که 
آنها در بدخیالی و بدعهدی شان نسبت به ما جری تر شوند. ظریف گفت: فرض کنند کسانی در کشور 
هستند که نسبت به بدعهدی کم توجهی می کنند یا نیاز دارند نسبت به بدعهدی کم توجهی کنند؛ این 
جور پیام ها را به خارج فرستادن، به نظر من پیام خوبی نیست. وی افزود: اما این که انتقاد شود و مردم را 

با انتقاد بخندانیم خیلی هم خوب است.

ستاد انتخاباتی روحانی تشکیل نشده است 
 حزب اعتدال و توسعه خبر انتصاب مرتضی بانک به عنوان رئیس ستاد انتخابات حسن روحانی در 
انتخابات ریاست جمهوری سال آینده را تکذیب کرد. به گزارش ایرنا، حزب اعتدال و توسعه با انتشار 
اطلاعیه ای، با اشاره به انتشار مطالبی در برخی رسانه های مجازی اعم از سایت های خبری و شبکه های 
اجتماعی با موضوع انتصاب »مرتضی بانک« عضو شورای مرکزی و رییس هیات اجرایی حزب اعتدال و 
توسعه٬ به عنوان رئیس ستاد انتخاباتی دکتر حسن روحانی٬ به تکذیب این اخبار افزود: »با عنایت به زمان 
طولانی باقی مانده تا انتخابات آتی ریاست جمهوری٬ اساسا ستاد انتخاباتی دکتر روحانی تشکیل نشده٬ 
لذا هر گونه گمانه زنی درباره ریاست این ستاد نیز از درجه اعتبار ساقط است.« در این اطلاعیه کمیته 
اطلاع رسانی و تبلیغات حزب اعتدال و توسعه تاکید کرده است: »ضمن تکذیب شایعه اخیر٬ از رسانه های 
ارجمند و فعالان محترم در شبکه های اجتماعی درخواست می شود اخبار حزب اعتدال و توسعه را صرفا 

از مراجع ذیصلاح این حزب پیگیری کنند.«

واکنش ایران به اظهارات صدراعظم آلمان 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی کشورمان به اظهارات صدراعظم آلمان واکنش نشان داد. بهرام قاسمی 
سخنگوی وزارت امور خارجۀ جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد تهران برای عادی سازی روابط با آلمان 
»هیچپیش شرطی« را نمی پذیرد. بهرام قاسمی شنبه در واکنش به اظهارات زیگمار گابریل، معاون 
صدراعظم، دربارۀ مسئلۀ فلسطین گفت: »همانگونه که بارها تاکید کرده ایم مناسبات جمهوری اسلامی 
ایران و آلمان بر پایه منافع و احترام متقابل بنا شده و در این رابطه هیچ گونه پیش شرطی پذیرفتنی نیست؛ 
علاوه بر آنکه در این ارتباط دخالت هر گونه عامل ثالث را )در بهبود روابط( کاملًا مردود و مخلّ روابط 
دو جانبه می دانیم.« گابریل پیشتر در مصاحبه با نشریه اشپیگل آلمان گفته بود برقراری روابط عادی و 
دوستانه میان برلین و تهران تنها هنگامی میسر می شود که ایران »حق موجودیت اسرائیل را بپذیرد.« 
قاسمی تأکید کرد: »جمهوری اسلامی ایران دفاع از حقوق مردم فلسطین را جزء تغییر ناپذیر سیاست 

خارجی خود می داند و از آرمان فلسطین هیچ گاه و تحت هیچ شرایطی دست نخواهد کشید.«

هشدار بی سابقه روسیه به آمریکا 
در پی تهدیدات مسئولان آمریکایی به در پیش گرفتن گزینه های دیگری در تعامل با بحران سوریه، 
وزارت خارجه روسیه هشدار داد که هرگونه حمله نظامی مستقیم آمریکا به نظام سوریه پیامدهای 
وخیمی برای کل خاورمیانه به دنبال خواهد داشت. به گزارش ایسنا، به نقل از شبکه اسکای نیوز عربی 
در بیانیه وزرات خارجه روسیه آمده است: هرگونه حمله مستقیم به دمشق یا ارتش سوریه از سوی 
آمریکا باعث پیش آمدن پیامدهایی ترسناک در کل خاورمیانه خواهد شد. در بیانیه وزارت خارجه 
روسیه همچنین نسبت به هر راه دیگری غیر از مذاکرات سیاسی برای حل بحران سوریه هشدار داده 
شده است. اخیرا برخی مسئولان آمریکایی از جمله جان کری، وزیر خارجه این کشور با اعلام اینکه 
مذاکرات سیاسی با روسیه دیگر مفید به نظر نمی رسد گفته بودند که کاخ سفید در حال بررسی طرح 
دیگری در تعامل با بحران سوریه است که کارشناسان می گویند منظور آنها دخالت نظامی محدود اما 

مستقیم در سوریه است.

علی ضیا در شبکه یک 
سیدعلی ضیا مجری تلویزیون قرار است یک برنامه صبحگاهی در شبکه یک سیما اجرا کند. برنامه 
»صبح بخیر ایران« که از سال گذشته سری جدید آن با تهیه کنندگی احسان نیلی از شبکه یک پخش 
شد هفته گذشته به پایان رسید. قرار است بعد از دهه اول محرم یک برنامه صبحگاهی جدید روی آنتن 
شبکه یک برود و سیدعلی ضیاء اجرای آن را بر عهده دارد. افشین حسین خانی تهیه کنندگی این برنامه را 
بر عهده دارد و ممکن است طبق روال این سال های شبکه یک، از نام »صبح بخیر ایران« برای آن استفاده 

نشود. ضیا آخرین بار با برنامه شبانه »امشب« به صورت روتین در شبکه یک اجرا می کرد.

رازِ شیمون پرز درباره ایران
رئیس رژیم صهیونیستی دربارۀ ایران که دو سال پنهان مانده بود، سرانجام پس از مرگش فاش شد.

به گزارش تسنیم،  خبرنگار روزنامۀ »جروزالم پست« دو سال پیش از شیمون پرز پرسیده بود که مهم 
ترین دستاورد ریاست جمهوری اش در فاصلۀ ۲۰۰۷ تا ۲۰۱۴ چه بود؟ پرز پاسخ داده بود: »من نگذاشتم 
بنیامین نتانیاهو به ایران حمله کند«. پرز افزوده بود: »نمی خواهم به جزئیات این موضوع بپردازم، اما می 
توانم بگویم که او برای حمله به ایران آماده شده بود؛ اما من او را از این کار بازداشتم و به او گفتم که این 
کار پیامدهایی فاجعه بار خواهد داشت«. به گفتۀ این خبرنگار، پرز از او خواسته بود تا وقتی زنده است، 
این خبر را فاش نکند. بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم صهیونیستی که از منتقدانِ سختِ توافق هسته 
ای ایران و ۱+۵ است، واکنشی به انتشار این خبر نشان نداد و از تایید یا رد آن خودداری کرد. وی همواره 

خواهان حمله به تاسیسات هسته ای ایران بوده است.

تهران محروم ترین استان کشور!
استاندار تهران گفت: استان تهران یکی از محروم ترین استان های کشور بوده و به همین خاطر 
باید به آن توجه شود. سید حسین هاشمی اظهارداشت: مناطقی از استان تهران با دارا بودن بیش از 
۴۵۰ هزار نفر جمعیت، از داشتن یک تخت بیمارستانی نیز محروم هستند و به همین خاطر باید به 
این استان توجه جدی شود. استاندار تهران تأکید کرد: برخی از مناطق استان تهران از داشتن آب 
سالم و بهداشت محروم هستند و در این راستا باید مسئولان از جمله نمایندگان مجلس به این استان 
توجه جدی کنند. هاشمی با تأکید بر این نکته که نمی توان پروژه جدیدی را در استان تهران تعریف 
کرد، یادآور شد: اولویت بنده این بوده است که مشکلات و دغدغه های موجود در استان تهران را به 
مسئولان کشور اننتقال دهم و امروز همه می دانند که استان تهران نیازمند کمک های فراوانی برای 

رفع محرومیت هاست.

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه تشکیل سازمان ملی 
اورژانس باید پیگیری شود، گفت: در صورت تشکیل سازمان ملی اورژانس خدمات امدادی 
این سازمان گسترش یافته و سازمان می تواند در بخش های مختلف دارای نماینده بوده و 

امور مربوط به خود را پیگیری کند.
احمد امیرآبادی ظهر دیروز در مراسم تجلیل از خدمات عوامل اورژانس ۱۱۵ قم با اشاره 
به اینکه پرسنل اورژانس در مسیر خدمت رسانی به مردم تلاش کرده و فعالیت های ارزنده 
آنها قابل تقدیر است، گفت: نیروهای اورژانس تلاشی با ارزش دارند و قطعاً تلاش و زحمات 

آنها نزد خداوند متعال دارای اجر و پاداش است.
وی با اشاره به اینکه تلاش نیروهای اورژانس در امر خدمت رسانی به حادثه دیدگان 
دارای هیچ حد و مرزی نیست، اضافه کرد: نیروهای اورژانس در هر جایی که باشند برای 

خدمت رسانی به مردم وارد عمل شده و به امدادرسانی می پردازند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در ادامه با اشاره به اینکه تشکیل سازمان 

ملی اورژانس باید پیگیری شود، گفت: در صورت تشکیل سازمان ملی اورژانس هم خدمات 
امدادی این سازمان گسترش یافته و هم می تواند در بخش های مختلف دارای نماینده بوده 

و امور مربوط به خود را پیگیری کند.
وی با اشاره به اینکه وزارت بهداشت دارای فعالیت های گسترده ای است، اضافه کرد: 

تشکیل سازمان ملی اورژانس می تواند از بار فعالیت های این وزارتخانه بکاهد.
امیرآبادی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به وضعیت موتورسیکلت  سوارها در 
قم خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۳۰۰ هزار دستگاه موتورسیکلت در قم وجود دارد و با 

توجه به میزان جمعیت، قم در استفاده از موتورسیکلت در رتبه نخست کشور قرار دارد.
وی با اشاره به اینکه وجود موتورسیکلت ها و حوادث مرتبط با آن موجب شده است 
که ماموریت های اورژانس افزایش یافته و از استانداردها فراتر رود، گفت: انجام روزانه ۲۷۰ 
ماموریت توسط اورژانس قم نوعی جهاد است و امیدواریم که خدمات آنها مورد توجه 

قرار گیرد.

مدیر مرکز پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری قم از آغاز طرح "مدرسه آماده" 
همزمان با شروع سال تحصیلی خبر داد.

علی اکبر رحیمی اظهار کرد: مطابق برنامه تدوین شده طرح مدرسه آماده که از سال 
گذشته با برگزاری دو همایش عمومی شروع شد، از هفته آینده اجرایی خواهد شد.

وی افزود: مدرسه آماده در برابر مخاطرات مدرسه ای است که در آن مخاطرات 
شناسایی و کادر اجرائی و دانش آموزان، آموزش های لازم را به منظور مقابله با حوادث 

و بلایا دیده باشند.
مدیر مرکز پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری قم گفت: در قالب این طرح ابتدا کادر 

اجرائی مدرسه طی یك دوره ۶ ساعته آموزش های اولیه ایمنی و مدیریت بحران را پشت 
سر خواهند گذاشت و در مرحله بعدی سند مخاطرات مدرسه تهیه و راهکارهای کاهش 
خطر پذیری اجرا می شود سپس دانش آموزان در قالب گروه های مدیریت بحران مدرسه 

آموزش های لازم را پشت سر خواهند گذاشت.
وی بیان کرد: سعی داریم تا آموزش ها به صورت کارگاهی و عملی برگزار شده و در 

نهایت اردوهایی در قالب مانور نیمروزه برگزار شود.
رحیمی در پایان یادآور شد: این طرح آموزشی که با همکاری اداره کل آموزش و 

پرورش استان و سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی از هفته آینده آغاز خواهد شد.

نماینده مردم قم عنوان کرد:

ضرورت تشکیل سازمان ملی اورژانس

مدیر مرکز پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری قم خبرداد

آغاز طرح مدرسه آماده همزمان با شروع سال تحصیلی
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